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Route 1, Box 224 B7
Qul-nltuwn. MD 216

April 3, 1982

Rear Admiral James J. McHugh
Acting Judge Advocate General
Alexandria, Virginia

200 Stovall Street 22332

Dear Admiral McHugh: Re:Case of S.T.Shinohara

I have your letter dated 30 March 1982 in response
to my visit on October of last year. Chiefly because
v of my connection with the Navy, I deeply regret that
you saw fit to rationalize the situation toward a
decision of inaction.

The Navy and the country have much more at stake than
an embarraesing admission of a past mistake in
judgement by a former Judge Advocate General. In its
disposition of the Shinohara case the Navy has created
a precedent which will, like the sword of Damocles,
hang over every American Citizen resident in a foreign
country, so many of them Navy personnel, retired of
active.

The arguments made in your letter are easily disposed
of by reference to the record. 1 shall not go into
that endeavor now as 1 am sure your people have already
done so. You may rest assured that the case will not
just fade away.

You must be aware that the thirty«fagsn year delay
you mentioned was due mostly to the seclusion of the
Navy records until the Freedom Of Intormation Act
made them available. The rest of it was due to
delayed responses by divisions of the Navy to appeals
for administrative remedy.

I urge you to reconsider the case and to take it up
with the Secretary of the Navy.

Very truly yours,

Frudns T Suss

Fredric T. Suss
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~ APPLIC N FOR “3ECTION OF MILITARY OR NAVAL REC e il .

‘UNDER (! PROVISI\ 5 OF TITLE 10, U.S. CODE, SEC. | . 4ot Buross Mo, 33.2009

Jon l--lrnl.l‘--l en raverss alds BEFORE sawplating appllestisn.
Saameu oF sgavict

) anue ] wavy [ ain roner ] waning conrs [ coast suane
1o waMg (Laote firat-niddio initial)(Ploaseprint) | 8. PRESENT RATE,| 3. sERvICE numstn |4« S0CIAL BECURITY ACCOUNTY
: SRADE WUMBER

E T e R R T T T e

,.-"-
Be ORSANIZATION AT TIME OF ALLEGED CRAOR IN RECOAD 8. I,DESIBE TO APPEAR BEFORE THE BOARD IN WASMINGTON,
Ll : 5 Hetareds sxpense to the Govermment.)
< L vas Cwe - h'
10. MAME AND ADDRESS OF Counsgh (I amy) . * < .

""“FredeicrT (o Bups =--m1!1~dirngna s Bupire Statée Plaza, Albany NY 12223 l
My father, Samuel T. Shinohara
wh.ﬁ.la a resident of Guam, was convicted by a Military Cmmianion of
treason on July 28, 1945. As a Japanese subject he could not be
tried for treaaon against a country at war with Japan. I request that

NavYy T FOME 85T I A 1A SFVHNY O LT T LY,

: Appeal to SecNav
was never forwarded to him by JAG. SecNav- was disturbed by the
ack of jurisdiction over a Japanese and was never told by JAG that
licary Justice Division opinion found no such jurisdiction. Total

[ [ s 1 lﬂ = i L ] ) ] 'stordns Adainietration recerds are
pertisaat te your sass, jive Rejlonal-0ffles. ldastion and Claim Nusbar,)

JAG office could find no evidence that JAG had forwarded appedl_to
ecNav or that opinion of military division was given to SecNav. I
AG relied on resident Japanese duty of allegiance founded on pro-
tection. Brief proved protection was witndrawn by U.S. at start of

BT, WAE RO AP RATAWAE vklIDR IS ARG o MWiniPHE vgaUSe _as enemy ali@Tiy wonr vwan

THREL YEARS SINCE THE ALLEGED ENNOR OR INJUSTICE WAS DISCOVERED, iTl&.ID'H'f 11'21’0‘“1#,0?“ Firp IT INn THE I

INTEREST ©F JUSTICE TO COMEIDER THIS AFPFLICATION,

Federal Sunshine act went into effect in 1977 allowing us to
ee copies of all material on file in the case. File forwarded
rom JAG to counsel on November 9, 1977.

5. APPLICANT WUST SIGN N THE SPACL PROVIDLD. IF THL RECORD N GUESTION I8 THAT OF A PORSOM WMO IS DECEASID OR lm;m.
LEGAL PROOF OF DEATH OR INCOMPLTEMCY MUST ACCOMPANY APPLICATION, IF APPLICATION IS SIGNED BY BPOUSL, WIDOW OR WIDOWER,
MEXT OF RiW OR LEGAL REPRESENTATIVE, INDICATE RCLATIONSHIF OR STATUS IN APFROPRIATLE BOX.

srouse [0) wioow [ wivowrn [ wext or xin 7] wesms meracsovarive [ omien (Speeify)

8. | MAKE YME FORCEOIME STATEMIMNTS, AN PART OF WY CLAIM, WITH FULL ENOWLCDSE ©F THE PCHALTICS INVOLYED FOR
FILPULLY MAKING A FALSE BTATEMENT of CLAIM, (U.3. Cade, Title 18, See. 207, 1001, previdas a penality ol net
ware then 310,000 flae or net sere thaa § yoare lepricensent or bath,)

—
17. COMPLETC ADDRESS, INCLUDING XIP cooL (Applicest ohewld [fervard metifiecation of
all shaajes of address.) DOCUMENT NUMBER

(DO NOT ERITE IN THIS SPACE)

Iu. PATE 10 slenATURL (Adpplleant swet siga here.)

O

= =:
00 .‘;.-.. 140 PAEYIOUS EBITION OF THIS FOMM WILL BE USED UNTIL STOCK 18 DBLUSTED
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b THR STATES PACIFIC FLEET REPLY RAVER TO:
_'_*__‘_....---— COMMANDER NAVAL FORCES MARIANAS - ,_u - .
- G .~
rl . Ser :aE;EaE;
* | - APR 28 1953

fromy Commander Naval Forces Marianas
Tos Judge Advecate General

Subjs  Recerd of trial in the case of Samuel T. SHINOHARA, return of

Refs (a) JAG 1tr JAGeIIT:3:Jdsra of 1k April 1953

fncls (1) Record of trial in the case of Samuel T. SHINOHARA

1. In compliance with the request of reference (a) enclosure (i} is

returned herewith.
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Samuel T, Shinohara

Trial by military commission at Agana, Guam

July 28, 1945.
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1400=50 In reply address:
(610)-wka The Island Commander,
. Navy #926, C/0 F.P.0.,
Serial No. 12664 San Franciacu, Calif.
HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM,
21 July 1945.
From: The Island Commander.
To 1 Colonel Walter T, H. Galliford, U.S. Marine Corps.
Sub ject: Precept convening Military Commission of Guam,
’ Reference: (a) Proclamation No. 4, Military Government of Guam,
1, Pursuant to the authority vested in me by Fleet Admiral Chester

W. Nimitz, United States Navy, Commander in Chief, United States Pacific Fleet
and Pacific Ocean Areas, Military Governor of Gua.ln a Military Commission is
hereby ordered to convene at Agana, Guam, on the 23rd day of July 1945, or as
soon thereafter as practicable, for the trial of such persons as may legally
be brought before it.

2. The Commission will be constituted as follows:

Colonel lialter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps, senior member,
Major Foster H. Krug, U.S, Marine Corps Reserve,
Major Harry S. Popper, Junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lieutenant Joseph B. 0'Connell, U.S. Naval Leserve,
Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,
Captain Alfred J. Dickinson, Junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Heserve, Members,

any five of whom are empowered to act, and of
Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States,

Judge advocate,

3. This commission is hereby authorized and directed to take up
such cases, if any, as may be now pending before the military commission of which
Colonel halter T. H. Galliford, U.S. Marine Corps, is senior member, convened by
my precept of June 16, 1945, except such cases the trial of which may have been
conmenced,

Le This commission shall be competent to try all offenses within the
jurisdiction of the Exceptional Military Courts, including offenses in violation
of the Penal Code of Uuam, and to impose any lawful punishment.

5e Power of adjournment is inherent in the commission, and adjourned
sessions may be held at such times and such places as the commission may determine,

6. You will inform the members and judge advocate that they will .
continue on Military Commission duty under their previous orders.,

/&/HENRY L. LARSEN,
Major General, U.S. Marine Corps,

.lt-j\m czr. Attest: The Ieland Commander.

TELLER AMMONS, :
Lieutenant Colonel, Army of the U.S., 5
Judge Advocate.




" 1400=50 In reply address:
(610)=-gwh The Island Commander,
H&V}’ ;926’ ﬂ/‘ﬂ' F-P-'D-,
Serial No. 13180 San Francisco, Calif.
HEADQUARTERS,

ISLAND CQUMAND, GUAM,

July 30, 1945.

Froms The Island Commander.
To Colonel Walter T. H. Galliford, U. S. Marine Corps,
Senior Member, Military Commission of Guam.

Sub ject: Change in membership of Commission.

1. Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U. S. Naval Reserve,
is hereby appointed a member of the Military Commission of which you are
senior member, convened by my precept of July 21, 1945, vice Lieutenant
Joseph BE. 0'Connell, U. S. Naval Reserve, hereby relieved,

/s/HENRY L. LARSEN,
Major General, U.S. Marine Corps,

The Island Commander.,

- s e R O O a B o oG e O B R S o e e e S O O O s B B O am am Em S oms s s S

Copies tos: Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U. S. Naval Reserve, ]
G-5, Island Command, - 49
Lieutenant Joseph B, O'Connell, U, S. Naval Reserve,
G-5, Island Command,
Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States,
Judge Advocate, Military Commission, G-5, Island Command,
G-1 Section, Island Command,

A true copy. Attest:

L0,

TELLER AMNONS, .
Lieutenant Colonel, Army of the U.S.,
Judge Advocate.

Y
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1400-30 In reply address:
(CRB) -wka The Island Commander,
Navy #926, ¢/0 F.P.O.,
Serial H“*n 110 S8an Francleco, Calilf.
[ R L ¥ )
HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM,
_ MAY 12 1945
From: The Island Commander.
To Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the
United Btates, Judge Advocate, Mlllitary
Commission of Guam.
i SubJect: Chargee and speclfications in the case of

Samuel T. Shinohara, an inhabitant and :
resident of Guam, ;

1, The above-named man will be tried before the
Military Commission of which you are Judge advocate upon the
following charges and specifications. You will notify the
senlor member of the Commlsslon accordingly, inform the accused
of the date set for his trial, and summon all witneeses, both
for the proesecution and the defense. You will carefully comply
with the procedure set forth in Section 2, Article IV, of
Proclamation No. 4, dated 29 August 1944,

CHARGE I
TREASON
Specification

In that Samuel T, Shinohara, an inhabltant and
reaident of Guam, and subject to the Military Government thurao‘,‘,
having been, prlor, during and subsequent to the Japanese .
invasion and occupation of Guam, an inhabltant and reesident of .
Guam owing alleglance to the Naval Government of Guam and the

/ United States of America, did, on the Ieland of Guam, on or
/ about December 16, 1941, wilfully, knowingly and treasonably '
lf/ adhere to Japan, an enemy of the United States, and glve aid |
' and comfort to 3apan, in that he, the said Shinohara, d4id, on 3 |
. or about December 16, 1941, ald, assiet and participate in the ;
taking by the Japanese milltary forces of the sum of about
eight thousand three hundred dollars ($8,300), lawful money of

|
the United States, and checks of the value of about one thousand i
dollars ($1,000), sald money and checks, of the amount and value
aforesaild, Eaing the property of the Naval Government of Guam; J
the United States during sald period being at war with Japan.
CHARGE II | |
THEFT i
Specification

In that Samuel T, Bhinohara, an inhabitant and
resident of Cuam, and eubject to the Military Government thereof, |
did, in and about the month of February 1942, in the City of W
Agana, ‘Guam, felonlously take, steal, and carry away from the
possession of one James E. Davis, lieutenant (junior grade), U.B,

%k "e(1)" ' \f
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Subjeot: Charges and specifications in the case of
Samuel T. Shinohara, an inhabitant and
reeldent of Guam,
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Navy, one Chevrolet automobile, of the value of about one
thoueand two hundred dollars {#1,200] the sald automoblle of
the value aforesald, belng the prvper%y of sald James E. Davis,
and he, the sald Samuel T. Shinohara, did then and there
appropriate the same to hls own use; the United Btates during
sald perlod being at war with Japan. '

CHARGE III
ASSAULT AND BATTERY

Bpecification

In that Samuel T. Shinohara, an inhabitant and

reaident of Guam, and subject to the Military Government thereof,
did, on or about January 20, 1942, at or near Agana, Guam, wil-

) fully, malicliously, and without Justifiable cause, assault and
strike in the face one George J. McMillin, captain, U. S5. Navy,

\ he, the saild McMillin, being then Governor of Guam and the
officlal representative of the United States of America; the
United States during sald perlod being at war with Japan,

CHARGE IV
TAKING A FEMALE FOR THE PURPOSE OF PROSTITUTION

Lo

Specification 1

In that Samuel T. Shinohara, an inhabltant and
resident of Guam, and sub)ect to the Military Government thereof,
. did, within the fs1ana of Guam, in and about the month of
bﬁﬁ February 1942, unlawfully take one Alfoneina Flores, a female
4 person, for the purpose of prostitution, procuring her consent
thereto by misrepresentation; the Unlted States during sald
period being at war with Japan,

Specification 2

In that Samuel T, Shinohara, an inhabitant and
resident of Guam, and subject to the Military Government thereof,
d1d, within the Island of Guam, in and about the month of
February 1942, unlawfully take one Nicholasa P, Mendiola, a v
female person, agalnst her wlll and without her coneent, for :
the purpose of prostitution; the United States during sald
period belng at war with Japan,

. LARSEN, |
U. 8. Marine Corps, |
eland Commander, |
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400-30 In reply address! |
%Blﬂ}—uka The Island Commander, .
" Navy #0926, C/0 F.P.0., ;
Serial No. 12572 San Francisco, Calif.,
? HEADQUARTERS

TSLAND COMMAND, GUAM,
July 20, 1945,

Ernm: The Island Commander.

o ! Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the
» United States, Judge Advocate, Military
Commission of Guam.

Subject: Additional chargee and specifications in the
case of Samuel T, Shinohara, an inhabltant
anl resident of Guam,

1. The subject-named man will be tried before the
Military Commiesion of which you are judge advocate upon the
following additional charges and specificatlons, intelligence
of which did not reach me until July 20, 1945, You will notify
the senior member of the Commission accordingly, inform the ;

cocused of the date set for his trial, and summon all witnesses,
oth for the prosecution and the defense. You will carefully
cnmgly with the procedure set forth in Section 2, Article IV,
of Proclamation No. 4, dated 29 August, 1944.

CHARGE I
TREABON,
Specification 1

In that Samuel T. Shinohara, an inhabitant and
resident of Guam and subject to the Military Government thereof,

V// having bae:a prior, during and subseguent to the Japanese

invasion and occupation of Guam, an inhabitant and resident of
Guam owlng allegiance to the Naval Government of Guam and the .
United States of America, did, on the Island of Guam, on or "
about December 11, 1941, wilfully, knowingly and treasonably {!
) adhere to Japan, an enemy of the inited States, and give aid &
A A and comfort to 3apnn, in that he, the said Shinohara, did, on
[ A or about December 11, 1941, ald, asslst and Rnrtictpnte in the
taking by and for the use of the Japanese military forces of an
electric generator of the value of about five hundred dollars
($500.00), sald generator, of the value aforesald, being the
Brﬂpertg of Igneoia Bordallo Butler, an inhabitant of Guam; the
nited SBtates during said period being at war with Japan,

L]

gy il o e e il

Specification 2

resident of Guam and subject to the Military Government thereof,

havinf been, prior, during and subsequent to the Japanese
invagion and occupation of Guam, an phabltant and resident of
Guam owing alleglance to the Naval Government of Guam and the

United Statee of America, did, on the Island of Guam, in or

L/’ In that Samuel T. Shinohara, an inhabitant and
1

P (S nn.(l)ll
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Subject: Additional charges and specifications in the
cage of Samuel T. Bhinohara, an inhabitant
and resldent of Guam,
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1

about the month of December, 1941, wilfully, knowingly and
treasonably adhere to Japan, an enemy of the United States,
and glve ald and comfort to Japan, in that he, the sald
Bhinohara, did, in or about the month of December, 1941,
organize, sollcit and promote the organization of residente

, of Guam into an organization known as the Dai Nisl, for the

s purpoee of assleting the Japanese mllitary forces, and the
members of eald organization did in fact assist the Japanese
military forces by bullding fortifications, airfields, fox-
holes and tunnels for the use of the Japanese military forces:
the United States during sald period being at war with Japan.

e .

SBpecification 3

In that Samuel T. Shinohara, an lnhabltant and
/ resldent of Guam and subject to the Military Government thereof,
/ having been, prior, during and subseauent to the Japanese
b/f invaelon and occupation of Guam, an inhabitant and reeident of
Guam owing alleglance to the Naval Government of Guam and the
United Btates of America, did, in or about the month of April, -
1942, wilrullg, knowingly and treasonably adhere to Japan, an
enemy of the United States, and give aild and comfort to Japan,
in that he, the said Shinohara, did, in or about the month of
Epril, 1945, supply to Japanese militarg and naval forces

rovielons and refreshments; the United States during sald
eriod being at war with Japan,

CHARGE II
ASSAULT AND BATTERY,

Specification 1

In that Bamuel T. Shinohara, an inhabltant of
Guam, and subj)ect to the Military Government thereof, did, on
or about December 10, 1941, at or near Agana, Guam, wilruily
nd maliciousely, and without Justifiable cause, assault one
eorge J. McMillin, captain, U. 8. Navy, by striking the sald
' 3 |McM1llin in the face; he the sald McMillin being the then

a e B

I vernor of Guam and the official representative of the United
i T tatee of America; the Unlted States then being ln a state of
. el I.I‘..

Specification 2

In that Samuel T. Bhinohara, an inhabitant of
Buam, and subject to the Military Govermment thereof, did, on
br about January 1, 1942, at or near Agana, Guam, wilfully ana
iciously, and without Justifiable cause, assault one George
. MeM1llin, captain, U, 8, Navy, by etriking the sald McMillin
n the face; he the saild McMillin being the then Governor of
and the official representative of the United States of
erica; the United States then being in a state of war.

BEST COPY AVAILABLE
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Bubject: Addltional charges and specifications in the
‘ cage of Samuel T. Shinohara, an inhabitant

and resident of Guam,

o "w LT

CHARGE III
DESECRATION OF FLAG,
Specification

In that Samuel T, Shinohara, an inhabitant of
- llﬂunm, and sub)ect to the Military Government thereof, d4id, in

or about the month of February or March, 1942, in or near

Guam, publicly deflle and cast nnnte t upon the flag

fl* of the United Statee of America by using a of the United
States of America for the purpose of wiping nf a bar; the

United S8tatee then being in a state of war.

)’ S Harine Corps,
' Gommandur.
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FIRST BASE HEADQUARTIRS BATTALION,
C/0 FLEET POST OFFICE,
SAN FRANCISCO, CALIFORNIA.

2 August 1945.

Froms Lieutenant Commancer M. Marlin, Medical Corps, U. S, Naval
Reserve.
To @ The Island Commander.
. Via : Colonel Walter T. H. Galliford, U. S. Marine Corps, Senior

Member, Military Commission.
Sub ject: Sickness of member of Military Commission.
Reference: Naval Courts and Boards, Section 377.
1. In accordance with reference, I have to report that on August 1,

1945, I found Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U. S. Naval Reserve, sick
and unfit for duty. I estimate his illness will continue for an indefinite

period.
M. MARLIN.

1400 lst Endorsement on In reply address:
LtCom.M.Marlin, MC, The Island Commander,
USNR,1tr. dtd. Navy #926, C/0 F.P.0.,
2August 1945, San Francisco, Calif,

HEADQUARTERS, ISLAND CQMMAND, GUAM.
Froms Colonel Walter T. H. Galliford, U. S. Marine
Corps, Senior Member, Military Commission.
To : The Island Commander.
s Forwarded.

WALTER T. H. GALLIFORD.

. R e e S e e e S O T e e ae S O S O O O - - e - s e e e = = -

A Iﬁ copy. Attest: '
bl [ s |
TELLER AMMONS, J‘

Lieutenant Colonel, Army of the U.S.,
Judge Advocate.
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14006 5=5 In reply address:
(610 )=wka The Island Commander,
Navy #926, C/0 F.P.0Q.,
Serial No. 13432 San Francisco, Calif.
HEADQUARTERS,

ISLAND CQUMAND, GUAM.
2 August 1945,

Froms The Island Commander.
To : Colonel Walter T. H. Galliford, U. S. Marine Corps, Senior
Member, Military Commission of Guam.
Subject: Change in membership of Commission.
s Ma jor Robert H. Gray, U. S. Marine Corps, is hereby appointed

a member of the Military Commission of which you are senior member, convened
by my precept of July 21, 1945, vice Lieutenant Commander Joseph F. Walters,
U. S. Naval Reserve, hereby relieved.

/s/HENRY L. LARSEN,
Major General, U, S. Marine Corps,
The Island Commander.
Copies to: Ma jor Robert H. Gray, U. S. Marine Corpe, 52nd Defense Ln.
Iieutenant Commander Joseph F. ialters, U.S. Naval Reserve,
G=5, Island Command.
Lieutenant Colonel Teller Amumons, Army of the United States,
Judge Advocate, Military Commission, G-5, Island Command.
G-1 Section, Island Command.
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A true copy. Attest:

0. ClNiowpin:

TELLER AMMONS,
lLieutenant Colonel, Army of the U.S., _
Judge Advocate. i




First Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Saturday, 28 July 1945.
The commission met at 10:10 a.m.
Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S5. Marine Corps,

Major Foster H., Krug, U,S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve,

Iieutenant Joseph B. O'Connell, U.S. Naval Reserve,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickdmnson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Iieutenant George W. Dean, U.S, Haval Reserve, members, and

Iieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate,

Corporal Thomaes R. Brom, U.S. Marine Corps Reserve, entered with the
accused and reported as provost marshal.

The judge advocate imtroduced Joaquin C. Peres, civilian, as reporter,
and Isabel P, Zafre, civilian, as interpreter.

The accused requested that Lieutenant Emory L. Morris, U.S. Naval Reserve,
and Vicente C. Reyes, civilian, act as his couneel, the latter as interpreter
for the accused and his counsel, Lieutenant Morris and Mr. Reyes tcok seat as
counsel for the accused,

The judge advocate read the precept, copy prefixed marked "A%,
The judge advocate did mot object to any member.,
The accused did not object to any member.

The judge advocate, each member, the reporter and the imterpreter were
duly sworn.

The accused stated that he had received a copy of the charges and spec-
ifications and of the additional charges and specifications preferred against
him on 20 July 1945.

The judge advocate asked the accused if he had any objection to make to
the charges and specifications or to the additional charges and specifications.

The accused replied in the affirmative, and stated that he objected to
specification 1 of charge IV, on the ground that an offemse was not properly
alleged, in that it was ambiguous and unintelligible, because it does not allege
what misrepresentation was used by the accused to obtain the consent of Alfon-
gina Flores to enter into prostitution.

The accused further objected to specification 2, charge IV, on similar
grounds.




The accused also objected to additional charge I, specification 2, on the
ground that it does not properly allege an offense, in that it was ambiguous and
unintelligible, because it cannot be determined therefrom whether or not the
alleged overtact of treason assertedly committed by the accused and alleged to
have been in or about the month of December, 1941, occurred before or during
the occupation of Guam by the military forces of Japan, which occupation occurred
on December 10, 1941.

The accused requested that the commission take judicial notice of the fact
that Guam was occupled on December 10, 1941.

The judge advocate replied,
The commdssion was cleared.

The commission was cpened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection of the accused was overruled, and that
the commission found the charges and specifications and the additional charges
and specifications in due form and technically correct.

The accused stated that he was ready for trial.
No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

The accused made a plea to the jurisdiction of the commiseion on eharge I,
Treason, and the specification thereunder, also on the additional charge I,
Treason, and specification 1, 2, and 3 thereof, on the ground that at all times
mentioned in the specifications of said charges, the accused was a citizen and
national of Japan and a resident of Guam, Each alleged act of treason set forth
in said specifications is alleged to have occurred in Guam during the time Guam
was occupied by the military forces of Japan and the accused owes no allegiance
to the Naval Government of (Guam and the United States of America, or either of
them, during the time Guam was occupied by the military forces of Japan.

In support of his plea, the accused desired to cakl a witness.

The commission then, at 10:50 a.n., adjourned until 9:00 a.m., Monday,
30 July 1945.
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HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

MI 3‘0 m 19#5.
The conmission met at 9:55 a.m,
Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,

Ma jor Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Harry S. Popper, Junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Lieut enant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Joaquin C. Peres, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The judge advocate read an order from the convening authority, copy pre-
fixed, marked "B", relieving Liesutenant Joseph B, 0'Connell, U.S. Naval Reserve,
and appointing Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U.S. Naval Reserve, as
a menber of the commission.

The judge advocate and the accused stated that they did not object teo
this member.

Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U.S. Naval Reserve was duly sworn.

The record of proceedings of the first day of the trial was read and
objected to by the accused sinece the record does not show corrected the ob-
Jections of the accused to charge IV, as stated. The correct' objection of
the accused being: To specification 1, of charge IV, the accused objected on
the ground that no offense is properly alleged in that the specification is
ambd guous and unintelligible because it does not allege what
wae used by the accused to obtain the consent of Alfonsina Flores to enter
into prostitution and further that it does not allege what was done by the
accused which cohstitutes an unlawful taking, the words, "unlawfully take",
simply being a conclusion of law.

The ground for the objection of the acoused to specification 2, of charge
IV, as follows: The specification does not properly allege an offense in that

The commission announced that the record of proceedings of the first
of the trial would stand as read, unless further objected to, and that the
objections of the accused would be considered additional objections.

The commission was cleared.




The commission was opened. All parties to the trial emtered, and the
commission announced that the objections of the accused were overruled.

There being no further objections, the record of proceedings of the first
day of the trial was approved.

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.,

The accused requested postponement of this trial until tomorrow in order
to allow him time to prepare his defense.

The commission announced that the request was granted.

The commission then, at 10:35 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Tuesday, 31 July 1945. :

BEST COPY AVAILABLE




HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Tuesday, 31 July 1945.
The commission met at 9200 a.m.

- Present:

Colonel Walter T.H. Galliferd, U.S. Marine Corps,
Major Foster He Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry 8. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
ILieutenant Commander Joseph F. Walters, U.S. Naval Reserve,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corpe Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
Itﬂmtﬁalml!ﬂln&mu,lwdthﬂﬂtdmtu, Judge
Joaquin C. Peresz, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the second day of the trial was read and
approved.

No witnesses not otherwise comnected with the trial were preesent.
A witness in behalf of the accused entered and was duly sworm.
Examined by the judge advocate:
l. Q. State your name, residence and occupation.
A. Francisco T. ﬂm:,nddmtﬂmw-,qlm#th
Department of Records and Accounts. q

2. Q. If you recognize the accused, state as whom.
‘.cxdﬂ as T. Shinochare.

Examined by the accused:

3. Q¢ What does the T. in the name of the accused stand for? i_
A, Takekuma, according to the Cedula Records. .

ke Q.IHmhﬂhmuhnmm“mtiﬂnqﬂm:ﬂ- i
ummm-mmﬂm-uumuﬂmmum,m
Government of Guam, do you have those records with you

A. I have,

5. Q¢ You stated you are an employee of Records and Accounts; how long have
you been employed there?
A. Prior to and after the war,

6. Q. How long before the war?
1.1mmmmmuummwtﬁhﬂnu.




7« Q. What was your title, if you had one, at the time of the Japanese in-
vasion of Guam?
A, Auditor and Assistant Head, Department of Records and Acecounts, dual

capacity.

é. Qs You say you are now employed at Records and Accounts; since when were

you again employed?
A+ As to the actual date, I am not able to state precisely but around the

early part of September, 19kk.

9. Q. In the keeping of the records of that office, who is in charge of the
natives employed there?

A. Under the direction of the officer-in-charge, I happen to be the top
eivilian employee of that section.

10. Q. Under whose direction were entries in the records made?
A. Both by the officer-in-charge and my direction.

11, Q< Who is the custodian of the cedula records you referred to?
A. At the present time theoretically the officer-in-charge.

12, Qe Who is in charge of making, explanations or identification of entries
therein when inquiry of an entry is made?
A. Under the direction of the officer-in-charge, I am,

13. Q. Tell us if you know what, if any, provision of the law this record is
kept for?

A. It 18 as a record of all certificates of identifications of civilian
residents in Guam,

s Q. Tell us whether or not that is required by law to be kept, if you know,
A+ I do not know.

15. Q. Howlong, within your knowledge, has such record been kept? ~
A. 8inoe 1920 when it originated, I understand.

16, Q. Guam had been under the Navy Department since 1898, Tell us if you
know whether or not the document you referred to is an official document of
the Navy Department since it is kept by the Naval Govermment of Guam and
its successor, the United States Navy Military Government of Guam?

A. I cannot state other than this is the offielal record maintained by
the Naval Government of Guam, which was the Island Govermment prior to the

invasion of the Japanese.

17. Qe Turn to page 36, and tell us whether or not the name of the accused
appears in that record.

A. On page 36, under column number 640, the name Takekuma Shinohara, native -
Japan; district, state or county - Tagoshima; sex - Male; age - 29; civil status -
single; occupation - salesman; actual residemce - Lot Ne. 57, San Ignacio Street.
Tagoshima as I understand it is somewhere in Japan, and San Ignacio Street was
a street in Agana, Guam.

18. Q. That name, Takekuma Shinohare; tell us whether or not you mean to say
that the accused was known in Guam by that name,
Ae As far as I know, he is one and the same person.

19. Q. Have you ever heard him referred to in Guam by that name?
Ae To Shinchare. I do not know anything about Takekuma, We only know
him by his initial.

b




Cross~examined by the judge advocate:

20, Q. Are you sure that is the same man as the accused?
A. Yes, sdr.

21, Q. Samuel T, Shinohara?

A. I do not know, I have never heard of that name, The first time I
heard of that was when the personal history declaration came to our office,
but I never knew him as such.

22, Qe On the record you are testifying from, does the word Samuel appear
therein?

A. No.

23« Q¢ What is the name of the accused as you know him?
.*Q T‘ mﬂ-

2hs Q. What date was this Cedula record taken?
A. May 6, 1920,

25. Q. Does it show any other entry in that record besides that one where the

accused was registered?
A. Yes, on the marriage and birth records from the time he was married.

Reecamined by the accused: -

26. Q. What name appears in that other record?

A« When looking over the record yesterday, I found his name in the marriage
record to be Samuel T. Shinohars and in the birth record of his son Gil, he is

shown as T, Shinohara. As to the reason for the difference, I do not know,
Recross-examined by the judge advocate:

27« Q. Do you know what name the accused used during the Japanese occupation?
A. I have no occasion to know.

Examined by the commission:

28, Q.Appmththni:woﬂmdthmunmmuthmmud. Do
you know anybody else on the Island by the same name?
A. No, sir, except his children.

29. Q. Ie there any doubt in your mind that the accused in this case and the
individual which you first read off from the record, are one and the same person?

A. By the number indicated in this record and other records, I have no doubt
of his identity.

30, Qe You read off certain item there. Who furnished the information set
forth there and which you read?

A. This record was originated in 1920 and was at the time kept at the office
known a8 the commdssioner's office, NMaval Government of Guam, and as further
information I started working in the Records and Accounts Department in 1931,
Prior to that date I am certainly not familiar with the record except as I i
read it. A

31, Q. Was the information you have given this commission from this record
under oath, notary seal or was the information given by the individual 1

|
|

i
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Neither the accused, the Jjudge advocate, nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness sald that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

The judge advocate stated that he did not desire to introduce any evidence
in reply to the plea of the accused.

The accused made an argument in support eof his plea, a brief of which is
appended, marked "P®,

The Judge advocate made an argument in reply to the plea of the accused,
a brief of which is appended, marked "Q".

The commission wes cleared.

The coomission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the plea of the uou.u_-dm overruled,

The accused made a plea to the jurisdiction of the nnnil:lmuﬁmtho
following groundss

(1) That the preamble of Proclamation No. 4 of the Military Governor of
Guam, pursuant to which this commission was created, states that the exceptional
military courts therein authorised are to be established for the trial of of-
fenders against the proclamations, orders and regulations of the Military Gov-
ernment; and accused is advised the charges and specifications filed against
him herein set forth purported offenses under the Penal Code of Guam and not
offenses under any proclamation, order or regulation of the Military Govern-
ment; and

(2) That each of the specifications of said charges alleges an act by the
accused as having been committed in Guam at a time which is prior to the re-
mﬁudmwmhﬂiﬂnhmiorthmuudwm
tion by the Military Governor of Guam; and the conmission is not autherised
by Proclamation No., 4 or any other proclamation of the Military Governor of
Guam to try any offenses assertedly committed in Guam prior te the issuance
of said Proclamation No. 4.

The judge advocate replied.
mumHWthtmpMdthanmmM.

The judge advocate asked the accused if he had any further plea to’offer,

The accused replied in the affirmative and made a plea in bar of trial
to the specifications of each charge and each additional charge on the ground
that trial on these specifications is barred by the applicable statute of
limdtations, to wit:

Charge I. Treason (alleged overt act on or about December 16, 1941; -
mmmmumuum applicable)

Charge II. Theft (alleged offense in and about February, 1942; three
mlﬂﬁ.#nd.httﬂwz

Charge III. Assault and Battery (alleged offense on or about January 20,
1942; one year statute of limitations applicable)

Charge IV. m.mmmm«mm

Specification 1. (alleged offense in and about Pebruary, 1942; three year
statute of limitations )

Specification

2. (alleged offense in and about February, lm;tm:ur
statute of limitatioms appl.tnlhh}
-l

el
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Additional Charge I. Treason.

Specification 1. (alleged overt act on or about December 11, 1941; three
year statute of limitations applicable)

Specification 2. (alleged overt act in and about December, 194l; three
year statute of limitations applicable)

Specification 3. (alleged overt act in or about April, 1942; three year
statute of limitations applicable)

Additional Charge II. Assault and Battery.

Specification 1. (alleged offense on or about December 10, 1941; one
year statute of limitations a )

cation 2. (alleged offense on or about Jarmary 1, 1942; one year

statute of limitations applicable)

Additional Charge III. Desecration of Flag. (alleged offense in or about
February or March, 1942; one year statute of limitations applicable).

The accused stated that he had mo evidence to introduce in support of his
plea.

The accused made an argument in support of his plea, a brief of which is
appended, marked "R".

The judge advocate made an argument in reply to the plea of the accused,
a brief of which is appended, marked "&™.

The commdssion announced that the plea of the accused was overruled.
The judge advocate asked the accused if he had any further plea to offer,
The accused replied in the negative.

The Jjudge advocate read the letters containing the charges and specifications
and the additional charges and cifications, originals prefixed, marked lI'II:(I)'
ng(2)", "p(1)", *p(2)", and "D(3)", and arraigned the accused as follows:

Q. Samuel T. Shinohara, you have heard the charges and specifications
and the additional charges and specifications preferred against you; how say
you to the specification of the first charge, guilty or not guilty?

Ae Not gullty.

Qs To the first charge, guilty or not guilty?
A. Not ‘.-ilttrl-

Qs To the specification of the second charge, guilty or not guilty?
.lll M mtr-

Q. To the second charge, guilty or not gullty?
A, Not guilty.

Qv 7o the specification of the third chargs, guilty er not guilty? =
lommtff ]

Qs To the third charge, guilty er not guilty? .
A, Not guilty. ; j

q.hm:mmﬂmrmm,mwwmm
l..lﬂ[liliw

Q.hthmﬂmd.ﬂuﬂhﬂtthltmm:ﬂﬂﬂﬂmm

e T e g e s

A+ Not guilty.

| Qs To the fourth charge, guilty or not guilty?
-




A. Not gullty.

Q. To the first specification of the first additional charge, guilty or

not guilty?
A, Not ‘“-1-1“.

Qs To the second specification of the first additional charge, guilty or
not guilty?

As Not mltrrn

Qe To the third specification of the first additional charge, guilty or
not gullty?

A. Not guilty.

Q. To the first additional charge, guilty or not guilty?
A. Not guilty.

Qe To the first specification of the second additional charge, guilty or
not gullty?

A. Not w-lt-ri

Qe To the second specification of the second additional charge, guilty or

not guilty?
A. Not guilty.

Qs To the second additional charge, guilty or not guilty?
A. Not mltrl'

Qs To the specification of the third additional charge, guilty or not guilty?
A. Not ‘\'Iiltft

Qs To the third additional echarge, guilty or not guilty?
I-Mpiltp

The prosecution began.

Francisco T. Flores, a witness for the prosecution entered, and was warned
that the ocath previocusly taken was still binding.

Examined by the Judge advocate:

1. Q. State your name, residence and oecupation. (Charge II, specification)
A. Francisco T. Flores, residing at Lot 27, Tutujan, otherwise known as
. Agana Heights, Records and Accounts employee.

2. Qe+ If you recognlize the accused, state as whom.
lald.. as T. Shinohara.

3. Qe+ Pursuant to your position, do you have custedy of the records of the
United States Naval Military Government of Guam, Records and Accounts?
" Ae Under the direction of the officer-in-charge.

‘be Qs Were you employed by the Naval Govermment of Guam prior to the invasion




— [’

C T t = 7

6., Q. With such a position, are you familiar with the records of the Naval
Government of Guam of that time?
A: I an familiar with the records of the Department of Records and Accounts.

T« Qe Do you know if the laws of Guam require that all commercial automobiles
be registered?
li!‘.’mi

8., Q. Do you have with you records showing the registretion of automobiles
prior to the invasion of (uam?
A:s I have.

9. Qe+ Do you know Lisutenant Junior Grade, James Bdward Davis, U.S. Navy?
A+ Yes, mir, he was the head of the Department of Education at the time.

0. Qe+ What year was that?
A+ Around 1940 = 1941,

1l. Q. Do you know where he is now?
Ae Yes, sir, he is in Japan.

12. Q. Do you know if he had an automobile while on the Island of Guam?

A« According..te .the records of application for automobile registration
I have here, it shows that Lieutenant James Bdward Davis registered in the
year 1940 in the Department of Records and Accounts, an automobile duuribid
in this application for registratiom.

13. Q. Flease read what appears on that application for the record.
A: The witness read as follows:

NAVAL GOVERNMENT OF GUAM
DEPARTMENT OF RECORDS AND ACCOUNTS

APPLICATION FOR AUTOMOBILE REGISTRATION -

All statements in this application*smst be made under cath or affirmation.
All checks should be made payable to Treasurer of Cuam.

I, the undersigned, the OMNER of the motor vehicle herein desecribed, hereby
apply to the HEAD OF THE DEPARTMENT OF RECORDS AND ACCOUNTS, VIA: THE HEAD OF
THE POLICE DEPARTMENT, for the registration of sald machine.

As a part of my application, I declare the following statements to be true:

1. Where do you reside? Agana, Guam - Dep't of Education

DI!!HIG! or -au(M)oo.c.M--(M}---m mlii{mJtiniiliili

3.&:-&&» 3. 2 door Sedan 4. Roadiing coach

| turer)  (touring, ete.) (model) _
5+ 1940 6. Gasoline « 1534335

(year) (kind of power) (engine No.) 5
Bs sesee ('J-l*}iltt i
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10, POWER
(a) No. of eylinders....6
(b) Dismeter of cylinders....3 7/16
() Piston stroke.seeesech
(d) largest diameter of tire..(blank).
(o) Pinal gear retio....(blank),
IMPORTED VIA U.S.S. Chaumont
ON.cooso(blank)esses "
BY...coo(blank)eeses
11, Passengers seating capacity, No. 5 or 6, Truck capacity, lbs...(blank).

12, 1Is vehicle to be used for the purpose of transporting persons for hire?
No.

Signature of owner in full /e/ James Edward Davis.
DO NOT SEND THIS APFLICATION UNTIL IT HAS BEEN SWORN TO.

AGANA, GUAM.
Lt(ig), James E. Davis, ChC, USY of _
On the day of 1941, perscnally appeared the above-
named applicant made oat he statements and answers in above appli-

eation by him subscribed are true to the best of his knowledge and belief.

i M
Asst, ot of Records

and Accounts
(Do not fill in spaces below this line)
HORSEPOWER RATING _27.34 (6 x 3 3/8) Fem __
VEHICLE FOR HINE ﬁ FEE _10,00

nurlu}
Administering oath 25 a
TOTAL FEE __ 10.25

PASSENGER CAPACITY, No.™  (blank) .
VEHICLE WEIGHT (blank) I

The accused moved to strike the complete answer to this question on the |
ground that it was incompetent, irrelevant and immaterial. i1

The judge advocate replied. lf
The commission was cleared, i)

BEST COPY AVAILABLE
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The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion of the accused was overruled.

The witness was duly warned,

The commission then, at 1l:45 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Wednesday, 1 August 1945.

Fourth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Wednesday, 1 August 1945.
The commission met at 9:00 a.m.
Present:

Colonel Walter T.H. Galliferd, U.S. Marine Corps,

Ma jor Foster He Krug, U.S. Marine Corpe Reserve,

Major Harry 8. Popper, junier, U.S. Marine Cerps Reserve,

Lieutenant Commander Joseph F. Walters, U.S. Naval Reserve,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junier, U.S. Marine Corps Reserve,

Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Lieutenant Colonel Teller Ammcns, Army of the United States, judge
advocate.

Joagquin C. Peresz, eivilian, reporter.

Isabel P. Zafre, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the third day of the trial was read apd
approved,

No witnesses not otherwise connected with the trial were presenmt,

Francisco T. Flores, the witness under examination when the adjournment
was taken, entered. He was warned that the cath previously taken was still
binding, and continued his testimeny.

EBamined by the judge advocates

1. Q. Do you know Lieutenant Junier Grede, James Edward Davis, U.S. Navy?
A. I do.

15, Q. Did you ever see him on Guam?
.l-!ll.lir-

16, Q. Did you ever see him drive an automobile while on Guam?
Ao I ddd,

17 Qe What kind of automobile?
A. Plymouth, practically brend new, with a light greem celer,

The accused moved to strike the answer of the witness to the last question
on the ground that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

=13~




™

g F o 9

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The comuission was opened. All parties to the trial emtered and the
commission announced that the motion of the accused was overruled.

18. Q. Do you kmow where Lisutenant James Edward Davis is now?
A. I am not certain.

19. Q. When was the last time that you saw him?
A. Shortly before the invasion of Guam.

20, Qe Did you ever see thpt same automobile again?
A, During the Japanese occupation of the Island on several different
occasions, I saw that same color of car driven around the Island.

21, Qe Who was in possession of it at the time you saw it driven around?
A« Several times I saw the accused in that same car.

Cross-examined by the accused:

22. Qs Do you know whether or not this man, Davis, is on Guam now?
A. I am pretty sure, he is not.

23+ Qe+ Do you have any recollection as to when he left Guam?

A. I do not kmow. My only understanding im that connection is that when
the Americans were taken priscners, I presumed that he was also taken as such,

he being an American.

24, Qe Were those Americans evacuated from Guam by the Japanese?
A« I understand they were.

A. The early part of 1942,

26, Q. Can you make yourself any more definite?
A. No,

27. Q. Do you know whether or not Davis sold, after February, 1941, the
Chrysler made automobile which, according to the document you read yesterday,
was registered in your office at that time?

A. Mo,

28. Q< Do you know whether or not he delivered possession of that automobile

to any person after that day?
A. No.

Examined by the commission:

29. Q. You stated that you saw thie automobile belonging to Lieutenant Davis
hdum:tnﬂmﬁulhythmm. At these times, were any other

being driven by the accused. The accused was in the car,
but it was driven by another person. As to the identity of that persen, I
cannot state at the present time.

30. q.mmmmmmm-mnuMmm

=L~
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31. q.mdmﬂormthhurmtlupﬂunlotﬂumm-d?
A. No, sir, only in meotion.

32. Q¢ At all times that you saw this car, it was in motion and being driven
by someons other than the accused, is that correct?
A. Yes, #ir,

33. Q. How many times would you say that you had seen this car being driven?
A. As to the exact number of times, I cannot say, but on several different
oceasions,

34. Q. Who were the other occupants besides the defendant?
A. I did not notice them.

35. Q. Natiooality?
A. The occasion I saw that car, the accused wae in it and driyem by another
person; whether that person was a chauffeur or not, I do not know,

36. Qs You stated that the car you saw driven, and in which the accused was,
was of the same color as the car driven by Davis; was there any other ecar of
that ecoler in Guam?

A. No, sir. The reason it struck me is this, when a new car is imported,
particularly when it is beautiful like the one in question, it is rather promin-
ent, That is why it happen to strike my attention,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness said that he bad mothing further to state.
The witness waes duly warned and withdrew.

A witness for the prosecution emtered and was duly sworn.
Bamnined by the judge advocate:

l. Q. State ypur name, residence and occcupation.
A. Simon A. Sanches, resident of Tamuning, superintendent of schools,

2. Qe If you recognize the accused, state as whom.
A. T. Shinochara.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese eccupation?
A. I was,

Le Q< Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
‘u'l !..'.. lil'.

5. Qe Were you on Guam prior to the Japanese occupation, say in the years
1940 and 19417
ll I-’.

6. Qe Was the accused on the Island at thlt.tj.-'r
As Yos, =ir,

7« Q¢ Do you know Lieutenant Junier Grade, James Edward Davis?
Ao Yes, sir. vI

8. Q. Did you see him on Guam prior to the Japanese occupation? '
A. He was on the Island before the invasien.

=15-
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9« Q. Did you ever see Davie drive an autcmobile?
A« Yos, sir.

10, Q¢ What kind?
A. Bo was driving a Plymouth,

11. Q. Did you ever discuse this antomobile with him?
A. Yes. ] asked him once if he would sell the car to me prior to his

departure.

12, Q. When was the last time you saw Davis?
Ae I saw him on the morning ef December 8. He came to my house to tell y
me about the bombing of Pearl Harbor.

13. Qe Was he driving this automobile at that time?
A+ He wap driving his car.

k. Q. Do you remember what color it was?
A« Light green.

15 Q. Did you ever see that automobile after the last time you saw Lieutenant

Davis?
A+ I could not very well tell,

16, Q. And :: say you had discussed this automobile with said Lieutenant Davis?
Ao Yoo, =ir.

Cross-examined by the accused:

- Ae I know prisoners of war were sent to Japan, but I do not know exactly
where he is at the present time.

18, Q. Was he with that group of prisoners of war sent to Japan?
A, Yes, sir,

19. Qe Do you remexber about what time that was?
Ay I cannot remesber the date, but I think it was three months after the

Japanese ooccupation,

20, Q< Do you know where he was, during those three months?
A. He was confined with the other prisoners.

2l. Qs Where were they confined?
A. Before they left the island, many of them were kept in the cathedral

and some at the parochial building.

Reexamined by the judge advocate:
22, Qo What duties was Lieutenant Davies perfeorming in Guam up to the Japanese
iﬂui?:hm:wnhﬂ:hauﬁ“uhddthhﬂaﬂdﬂuuﬁm‘

23, Qs Did you see him often during that time?
A. Before the war, we were working together in the office,

Examined by the commdission:

e

=

BEST COPY AVAILABLE




e t ¢

2e Q. I believe you stated Lieutenant Davis was a Chaplain in the navy, is
that correct?
A. Yeos, 8ir.

25+ Qe+ Sure of that?
A. Yes, air.

26, Qe Was there any other Chaplain Davis, Lieutenant Junior Grade, U.S, Navy,

on the Island?
lqlﬂmhﬂ.

27+ Qe By thie Davie, to whom you referred, you mean Chaplain James Edward
Davis, nlutcunmt Junior Grade, U.S. Mavy, is that correct?
A. Yes, .

Neither the judge advocate, the accused, nor the commdssion desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state,
The witness wae duly warned and withdrew,

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge II, specification)
A. Vicente P, Herrero, age 62 years, resident of Agana, district of Julale,

2. Q« If you recognise the accused, state as whom.
A« I recognise the accused as T. Shinohara.

3. Q¢ Were you on Guam during the Japanese occupation?
1. I." .ir'l'

he Q. Did you see the accused on (Guam during the Japanese occupation?
A. Yeos, sir,

5« Q. Were you on Guam during the year 19407
A. Yes, air.

6. Q¢ Were you on Guam during the year 1941, up to the Japanese occupation?
As Yes, sir.

Te Qo hd:ﬂhwnntmt Junior Grade, James Edward Davis, U.S, Navy?
Ae. 1 do,

8. Q. Was Lieutenant Davis on Guam? !
A, He mae my tenant, in number 8 house. :

9« Q¢ What year was that? .
A. 1941 i

10. Qe Did you ever see Lieutemant Davis drive an automobile?

1l. Q< Whattype of automobile was that?
A. Brand new Plymouth painted light green.

17~




12, Q. Do you know where he kept that automobile?
As Yos, mir.

131 Q.Mﬂ : :
~ Ae He kept it in the garsge of the building he was living in, number 8,
Herrero's court.

14. Q. When was the last time you saw Lieutenant Davis driving that car?

A. I saw hinm riding in it the morning of 8 December, 1941, between seven
and eight o'clock. He stopped while I was standing at the door and he spoke
to me,

Ao About three or four days after that, This was the eighth and the
Japanese got in here on 10 December, and I was out in the mountains until about
the 12th when I saw the car.

16. Q. Under what circumstances did you see the car that time?
A+ The car was passing by my house towards the east of Hernan Cortes Street,
driven by Shinchara.

17. Q. The accused?
A Yes,

18, Q. What direction was he driving the car?
A. Tomards his home.

19. Q. Did you ever see the car after that?
‘I Yen,

20; nl Where?
A+ All around town,.

21, Q. Who was in the car those times, if you know?
A. Sometimes himself and scmetimes with his family.

2. Q. By himself, you refer to the accused?
A. The accused, Shinohara.

23. Qe+ Do you know where Davis is now?
As I do net know,

Cross-examined by the accused:

2he Qo Where were you when the Japanese invaded Guam?
A. I was up in Dededo, somewhere near there. :

25, Q. Did the Japanese invade Guam om December 10, 19417
A. Yes,

26 Q. And you were at Dededo at that time?

A Yesn,
27. Q. How lemg did stay 4t Dededo?
A. From the until the eleventh,

28, Q. And then where did you go?
A. First to the plasa to get identification,

=18~




29. Q.Mm'dun?
l-hﬂmluﬂmmlm,mm. Hernan Cortes Street.

30, Qe Do you know whether or not the accused purchased this automobile which
you spoke of from Davis?
A. No, he did not purchase it.

1.Mthmmtnlﬂitdhdnuonmmtutmnmm
unumm,sm“mn-uem.d. There is no such trans-
action that nuldh-doht“th-mtﬂtkmnm.

32, q.n-nmnnmkiuﬂthm-nmﬁ,dﬂhmuﬂmwﬂn
thnmummn-mmtmumutmm
1.Illpolit.:|.“thtbdidmtunthour.

33« Q.Hwhmhnthnonldhmuchtmetiuﬂ!
l.mwmmtﬂuwnmtm.

3k Q.Mrumnmmﬂmtmﬂlwctummhmm-dlﬂ
llh-

35. Q.Durmmthothrnuthlnldtuurtnnuothnrtunth-lmud'l
l.IdﬂMI'-h:ml. ;

36, Q. Do you know whether or not the Japanese military suthorities when they
arrived here, took Davis' car into their possession?
A. No.

37. q.n:-no-,mmtmmnmmwtmtwu-amu
Ao I do not know,

Examined by the commission:

38, Q. During this period of time you testified %o, how well did you know the
accused and Lieutenant Davie?
A. I saw both the accused and Davis practiecally daily.

39. Q< From your observation at that time, was there any friendly relation
between the accused and lieutenant Davis that might lead Davie $o turn his car
mrtot.hnnudrnrhitm-lmuwthnuud‘r

Ae I could not say.

4O, Q.mmnaunltutmmmmmmmmur:l.nqunbinn,
;mmrt.hnth-miniturhi- family was in it, is that correct?
As YoB,

kl. Q. Did you see it, at any other time, being drivem by any other individual

than the accused?
L.md:imoﬂrth-m.

h2. a.!htumldhdldﬂmhthturmﬂ
L.Ia-,th--m-dm;mfnmmt.

”c Q;ﬁ-lthildﬁm
1.1umnmm“,mniuuunum

by o a.mdmmmmmuwmnnmpr-iu:dmncu-ﬂt
‘i!‘.l.ho
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g5« n.m.dhlhﬂlm-mrlh-pukoﬂthiluu,umm
A. He had a big garage. He was running & taxi-cab and he mostly parked

this car in front of his house.

b Q.Iauwhlm;taﬂ.m,mwurlnuth-rumthtmt
A. More than one, maybe four or five.

L7. Qe Was the taxi stand near his residence?
A. Very close to his residence. There was one house between his residence

2 and the garage.

48. Q. The garage then was from where he operated his taxi business, is that

correct?
A+ Yeos, sir.

49. Q. This car in questiom. You saw it usually in front of the residence of

the accused?
A, Yes, This car was not running for tax, just personal use of the

accused, as far as I know,

Recross—examined by the accused:

50, Q. You say that the mmmwdﬂmuth-mn-thu driver

of the accused, Explain how you lmow that?
A. I saw this driver with the car and the accused was inside.

51. Q. lﬂrthiﬂl else?
A. And the family of the accused sometimes.

52, Q. From that, you concluded that the Chamorro driver of the car was the

driver of the accused?
Ao Yo,

53 Q-mllmntrmth-uuuudnk-lt.t-pttohidﬁthnurukupit

from view of the people?
L.Mthtlhﬂ!ﬂf-

5L . q.lnthnnnﬂmm“muﬂ
Ao I could not remember. There mast be license plate by the Japanese but

what oumber and flower, I could not recall.

55, Qs Js it not true that there was & license plate with cherry blossoms and

nmber 2 there?
hlmmmtllpmunnmz“:i. I ocould not make out

muuﬁnmwﬂmphmmmmm-m, or the ancher.

564 Q.mmnwuﬂhmm“nbrupmuumiunmnw
licenses? . !
As Quite a oumber. 5

57. Q. Is it not a fact that all of these were government opersted cars? ;
Ao I do not know, I cannot understand. : 1.
Examined by the commissiom: i

58, Q.Mdmmum-dthmmm-hmmwuuﬂ.ud

this car?
‘.ph,ﬂ,:“’m. :

59. QQ What were you afraid of?
A. Japanese authorities. : |

. i e ccssasatnne
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Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
farther to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew,

' A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
| Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation, (Charge II, specification)
A Jose P, Crisostomo, resident of Didigue, and a sllversmith by oc-

cupation.

2+, Q. If you recognize the accused, state as whom.
A. I do, as Shinchara.

3. Q< Were you on Guam during the Japanese occupation?

Ao Yes,
ke Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
Ae Yoo, &ir,
5., Q. Were you on Guam during the years 1940 and 1941, up until the Japanese
came in?
As Yos.
6. Qe Did you see the accused on Guam during the sald period of time?
A. Yos, ulr.

7« Q< Do you know Iieutenant Junior Grade James Edward Davis, U.S. Navy?
A. Yoo, #ir. ,

8, Q. When did you ses him on Guanm?
A. During his time in the Department of Edueation, 1940.

9. Q« What year?
l' lm&

10. Q. What about 19417
As Teoa,

11, E.Ill.dmwmhhdﬂﬂuumm-ﬂhmhﬂ
s YO8,

12, Q. What kind? ) f

A. M- i
] 13. Q. What model?
A+ I do not remember the model, but I know it is new car - two doors. i

. [ Le Qo Wt color?
-. | A, light green.

I, 15. Qs Do you know where Davis is now?
A+ I heard he is back in Japan.

16. Q. When was the last time you saw him?
A. Early part of December, 194l. :

-2~




17. Q. Did you ever see that automobile again?
As Yes, sir, after the Japanese invasion. -

18. Q. Under what circumstances did you see the car?.
l.nuppmdtholuuuﬂhlrﬂutom"thﬁmtwm. '

19. Q. You say, "hired you to drive the sutomobile for him"?
Aes Yes,

20, Qe+ Where did he have you drive it to as a regular routine?
A. Around Agana, Menseibu, Japanese Military Govermment Office, to Navy
Captain and to Agana Heights and to Sumay .

21, Q. Where did you park the car at night?
1.n.¢htwammbmu-mmm.

22, Q.Mrtﬂdmmmmmynmtngﬂitudriﬂ?
A. Right behind the house.

' 23, Q. Could you drive the car any time you wanted to?
‘-ih..’-r.

2he a.lhomldmuutumb.rmmdrw-thocm
A, Shinohara.

25, Q. Did he keep it in the garage?
A. Yoo, sometimes we just left it behind the kitchen.

26, Q. Did that car have a license plate on it?
A. Yes, wir.

27. Q. What kind of a plate?
A. Flowers they called cherry blossoms, mumber "2%.

28, Qe What did that number indicate?
A. Clvilian use.

29. Q-an-rmwhod:mm'-mtmhnh- yourself?
A. Yes, sir, his son.

30, Q¢ What is his son's name?
A. G41, we oﬁlhilbyhllni&u- Hit.

3l. q.mmm--tu- son at that time?
A, I do not know, I will say about 13 or lk.

32. Q.Hmlﬂqmmwwnﬂmndumrm
A. Mtl-llthi

33, Q. Were you employed for compensation? _
L.Mumthnid,hthdddnotwnttm. -

Cross~examined by the accused:

3. Q.Iunr:uurtdtwthnnudmlmr 1
Ao Yes, sir, :
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35 Q¢ Wat month and year was that?
A. The year 1942, latter part and the middle part of Janwary.

36, Q. latter part of 1942 and the middle part of January, is that what you
mean?

A. I worked there in the middle part of January until the middle part of
February, 1942.

37. Q. You spoke of the license on the car as being cherry blossem and &
number "2"?7
*-I", sir,

m.lﬂwtmlurnenn did the Japanese use here on Guam for auto-
a? '

A. 1 remember the cherry blossom for civilians and another form, the anchor
for the navy.

39. Q. You spoke of Menseibu, do you know what that term means?
A. Military Government,

kO, Q. Did they have automobiles?
A. Yes, air,

kle Q. What kind of licenses did they have?
A. Anchor,

42, Q. How many cherry blossom licenses were there in Guam, as you recall?
‘l I“th-

k3. Q. Did you see any other car with that license?
A. I do not quite remember.

hike Qs If thie is number "2, there must be number "1¥, did you ever see that?
A. Yes, sir, I saw cherry blossom number 8 and number A.

k5. Qs Who drove that car as you recall?
A. Mrs., Samada's car.

h6s Q. Which one?
A. Number 8.

LT« Qe And number 4?7
A. I do not remember, but I saw it.

k8. Qe+ You say you understand it was a civilian license, who told you that?
A. One of the interpreters.

49, Q. Is it not a fact that you understood the ancher was the sign for the
navy and cherry blossoms for the Menseibu?
A. That is what I heard from the interpreter.
Examined by the commission:
50. Q. You stated that you were employed as a chauffeur for about a menth by
the accused?
As Yes, sir,

51. Q. How did you first become chauffeur for the accused?

-2~
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said come and drive a car for me and I will pay you.

52,

53

She

55

564

57.

58+

dmmm--ttmtmwnuummr

59.

60,

]

61,

62. Q.hmhﬂ“%rtﬂﬂnmmﬂtuﬂm
when you saw it?

65. Q. Before the Japanese occupled thise Island, how many privately owned
automobiles could you see at ome time?

&

1.Imnnm¢mm-nmumnummumumu
to the muwmmuutnrqmnmxmmuﬁn

Qe You mean the accused? -
A. Yes, sir.

Q. You accepted the employment, is that correct?
A, Yes, we have to.

Q. You were employed for about two months?
A. Yes,

Q.Mmm:prid,dilmdﬂnwﬂ-mm
"h,'iri

G.Mﬁdmﬂeuﬂhnmunrmnpﬂiu the car you drove?
A, Shinohara, the accused.

Q. Anybody else?
"l h' l’-‘.l'-

Recross-examined by the accused:
Q. Do you know whether or not the Japanese military forces took possession

- e e AT T o S i

A, Well, I saw they brought all automobiles in fromt of this palace.

Q. When did you see that?
l..aocendﬂmorthlim:iu,uhn-uuhwmpnul-

Reexamined by the judge advocate:

Q. Did you see the car you testified about there?
‘l ki

Recross-examined by the accused:

Q. When you saw the automobiles there, who brought them there?
As Army.

SRR S

‘tI“MM-
Examined by the commdssion:

— e

l.MSﬂ.
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66. Q. Would you say that represented a majority of privately owmed cars in
the Iesland that time?
A. Yes, sir,

67. Q. They were not very numerous?
A. I remember about 30.

Reexamined by the Jjudge advocate:

68. Q. Do you know how many cars were driven by civilians for their use during

the Japanese occupation?
A. I know Mrs, Sawada, Shimisu had one, Takano had one and the accused had

69. Q. Do you remember of any others?
“k‘

Recross-examined by the accused:
70. Q. Do you know whether or not these people you have mentioned were given
those cars to drive by the Japanese authorities?

A. I do not know, but I saw them using it.

Examined by the commdssion:
T1. Q. While you were employed by the accused as chauffeur. Did you draw
gasoline for the car?

A. Tes,.

T2, Q< Where did you get it?
As I got it with him in the government gas station.

T3. Q¢ Who operated that gas station?
A, Japanese navy.

The Qe Were there any other gas station available?
A, No, sir.

75« Qs Was that the only one in Agana?
A. They have Dejima's gas station, Takano and Mre. Sawada.

76. Q. When you drew gasoline for the car, did you sign for it, pay for it or
what?
A, I just drove to the back and the gasoline man filled it wp.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witnesa,

The witness said that he had nothing further to state.
hoﬂ.tuumhl;mﬂhdﬂm-
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Emmined by the judge advocate:

l. Q. State your name, residence and occupation.

-25=
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|
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A. Juan Chargualaf Mesa, resident of Dededo Village, and a chauffeur by

occupation.

2. Q. If you recognise the accused, state as whom.
A. Nr. Shinchara.

3¢« Qe Were you on Guam during the Japanese occupation?
A III, sir.

ke Q. Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. I.l, sir. )

5 Qe Do you know Lieutenant Juior Grade James Edward Davis, U.5, Navy?
Ae Yes, eir.

6. Q.M;ﬂﬂﬂlﬂmmm
‘l!.., m'

T Qe What year?
l'l lmi

8. Q-W“mr-ﬂ
A. That is the last time I saw him,

9. Q. Did you ever see him in the year 1941 until the invasion of the Japanese?
A: I never saw him in that year.

10. Q. What date was the Japanese invasion, if you remember?
A. Latter part of 1941.

11. Q. Do you remember what month?
A. December.

12, Q. How soon before that did you see Lisutenant Davis?

A. I saw Iieutenant Davis in 1940. After that I did not see him because I
was working for the contractors in the night shift and I did not have the chance
to see hinm.

13. Q. Did you ever see Davis dri"lnut-nabﬂn‘r
A. r.l. slr.

k. Q. What kind was that?
A: I believe the color is either light greea or light blue.

15. Q. Did you ever ses that car after you saw Lieutenant Davis it?
l. I“l lh.'t

16. Q. Under what circumstances?
A. I ms the one who drove with Shinohara during the year 1942, I believe

it ms FPebruary.

17. Q. Did you drive that urrnm,m-ﬂ
“ !“’ .11‘.

18, Q. How did you happen to drive it for Shinchara?
A. That day I went over to Butler's to buy sugar and some coffee that
morning and I was lining up to get a chance to get to the store and buy it.

o —— N

w2
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20, Q. Under whose direction did you drive the automobile?
A. Shinchara.

21. Q. The accused?
Ao I". sir.

22, Q. Where did you leave the car at night?
A. Inside the yard.

23. Qe Whose MT
A+ Shinohara's.

Qs Where did you get the car in the morning?
A. The same place where I put it that night.

25. Qe Could you just go and get it or did you have to see samebody about it

firet?
As I first had to see him because he got the key.

F

26, Q+ The key to what?
A. To the car,

A. Yeos,

Cross—examined by the accused:
28, Q. During what period of time did you say you drove the car during the

Japanese eccupation?
A. I think in the year 1942 and in the month eof February.

29« Q. Just the month of Pebruary?
A. Yes,

30. Qs What make was that car?
A+ Plymouth sedan with two doors.

31, Q. What eolor?
As I believe light green or light blue. Anymy that was the only car of
that color on the Island at that time.

32, Q. Did that car have a license plate at that time?
l\l I... .ui '

|
|
n' Qcmﬂlt‘lﬂthﬂl‘ll. !i

As Mamber ¥2" license plate. ]




3be

35

36,

ce . R

Q. Anything else besides the number?
A, Yes, sir, flowers on the other side.

Q« Could it be a cherry blossom design?
A« Yos, sir.

Qe And that cherry blossom design means that the car belongs to the

Menseibu, is that right?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was /{

improper cross-examination.

commlssion announced that the objection of the judge advocate was sustained.

The accused replied.
The commission was cleared,
The commisaion was opened. All parties to the trial entered and the

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired fur-

ther to examine this witness.

l. Q. State your name, residence and occupation.
A. Angel A. Sablan, resident of Anigua, and a machimist by occupatiom.
2. Qs If you recognise the accused, state as whom, |
A. Yes, sir, Shinohara.
3¢« Q¢ Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir.
ke Qo Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
As Yes, ar. .
5« Qo Were you on Guam during the years 1940 and 1941 up to the Japanese
invasion?
1'- I.'. .1rl
6, Qs Do you know Lieutenant (jg) James Edward Davis, U.S. Navy?
ll I..' drl
7« Q¢ Did you see Lieutenant Davis in Guam during the years 1940 and 19417
li I’..' d:t
8. Q. Did you ever see him drive an automobile?
A+ Yes, sir, .
9. Q. What was your occupation during the years 1940 and 19417

The witness said that he had nothing Inr‘l'-h.r to state.
The yitness was duly warned and withdrew.

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

A. Machinist, Naval Hospital.




10, Q. Under what circumstances did you know Lieutenant Davis drove the

automobile?
A. He brought the car to the hospital every other day teo be checked on air.

1. Q-htki.ndﬂfﬂr?
A. Two door sedan.

12, Q. What make?
A mthl

13, Qe« What color? :
A« Elther light green or light blue.

lke Q¢ As a mechanic, did you work on that car?
A. I did not do anything on the motor, but I checked the tires, service and
vater during Davis' time.

15, Q. Did you check as to mater and tires and service it more than one time?
A. More.

16, Q. About how many times?
A. Several times.

17. Q< Do you know where Davis is now?
‘Ih.

18, Q. When was the last time you saw him, approximately?
A. Before the Japanese invasion, but after the Japanese invaded Guam I

never saw him,

19. Q. Have you ever seen that automobile of Davis' since Davie left?
A. After the Japanese invasion, I saw Shinohara riding in the car with a
native driver.

20, Q. Did you ever service the car again during the Japanese occupatien?
A. Once.

2l. Qe Under what circumstances was that car brought to you?
A+ I wmas working for the Kohatshu Garage and my boss asked me if I could
check the car for him., I did not see Shinohara in the car, his little boy

was driving the car.

2¢ Qe+ Speaking of him, did you mean the accused?
Ae Yeosu.

23. Q. Did you see the accused in the car?
As No, he wmas not there,

2he Q. Who brought the car in, do you remesber?
A. They did not bring the car to where I worked, The car was left on one
side of the road and I was working on the cther side and I just walked over

there,

25. Q.+ Did you ever see the accused in that car at any time? ,
1' I..' l.i.‘l". 1:

iﬁ. Qs During the Japanese occupation?
A. Yes, sir,
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27« Qe Are you sure you saw him in the car?
‘-!“,dri

28. Q. What kind of license plate did Davis' car have on during the Japanese
ocoupation?

A. It had number "2" and a cherry blossom was marked. The cherry blossom
was marked first, then the number ®2%,

29. Q. Were you familiar with the various license plates the Japanese used

during the occupation?
A. Yoo, I know the marks.

30. Q. How did you identify this plate on this car as to who was using it,
as a class?

A. Wha't I know of it, it was for eivilians, they used flowers like cherry
blosscms,

31. Q. What was on this car, the car we speak of?
A. Cherry blossom.

Cross~examined by the accused:

32. Q. What type of license did the car used by the Kohatshu have?

A. Same type, the only difference was a mark in the middle like Sakura
for private use, The Kohatshu was a civilian department but was being used
by the government and & mark was put in the middle the same as Sakura,

33. Q. What do you mean by "mark®? :
A. Some kind of writing there, I do not know what it is. It is a different
mark from civilian,

34 Q. You do not know whether the license issued were Japanese numbers?
A, Japanese writing, I do not know what it means.

35 Q. You said you were working for the Kohatshu as a mechanic on cars that

they operated? i
A: Tes,

36. Q. How many automobiles did they operate?
A. I do not remember how many trucks or cars,

37. Q. How many cars?
A. The cars for the Kohatshu was for personal use only.

38. Q< Do you know how many cars for passenger use there were?
A. No, during my time I do not remember any car.

39, Q. You said you were a mechanic before the Japanese invaded Guam; where were
' 4
A. Naval Hospital.

4O, Q. Did you work only en hospital cars or on ether cars?
A. Hospital and officers' cars.

hl. Q< How many passenger cars were on Guam at the time the Japanese invaded

Guam?
A. I cannot tell exactly the amount but around 150 or 200 cars,

i

e gy
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42. Q. What was done to those cars by the Japanese, if you know?
A+ They took the cars of the natives. The army wrecked about half of them.

k3. Q. Who took them from the natives?
A. Japanese,

khe Qe You mean by "Japanese®, the military people?
A. Military people; I know they were driving around.

k5. Q. Did the Japanese, after taking them, allow some for civilian wuse here
in Guam?
A. Japanese civilians?

M# Q. Either one?
A. I do not know.

Bmamined by the commission:

k7« Qe« Do you know where this car is now?
A. No, sir,

LB. Q. When was the last time you saw it?
A. Since they Mmmum,lmnrmih.

9. Q. Wae the accused employed by the Japanese Govermment at the time you
speak of, if you know?
As I do not know.

Recross—-examined by the accused:

50, Q. You say you worked om this car during the period of the Japanese oc-
cupation. Did you work on any other ear opersted by civilians during the
Japanese occupation?

A+ 1 do not remember.

51s Q< In other words, as you recall now, you worked only on cars operated by
the Japaness government Kohatshu and on this car Shinohara, the accused, had
in his possession, is that correct?

As Yes, sir.

Examined by the commission:
52, Q. Did you get paid by the Japanese as a mechanic while you were repairing
this car?

A. Yes, sir,

Recross-exanined by the aceused:

53. Q. Did the accused pay you for this work on the car?
A. No, He did not ask me to work for him, the boss told me to do it,

Rescamined by the judge advocate:

54, Qe+ So you did not kmow whether or not the work ms paid for?
A« I do not know.

Neither the advocate, the accused, nor the commdssion desired
further to examine ® witness,




The witness said that he had nothing further to state.
mtituumw“dm-im-

!ﬁ- commission then, at 11:45 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Thursday, 2 August 1945.

g Fifth Day
ISLAND COMMAND, GUAM.
Thureday, 2 August 1945.

e

The commdssion met st 9:50 a.m,
Present:

Celonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,
Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,
Major Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corpe Reserve, I
Captain Quentin L. Jolmson, U.8. Marine Corpe Reserves, ]
Captain Alfred J. Dickimson, junior, U.S. Marine Corps Reserve, !
lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and :
Lisutenant Colomel Teller Ammons, Army of the United States, judge

advocate, i r
Joaguin C. Peres, civilian, reperter. .
Isabel P. Zafra, civilian, interpreter. .
The accused and his counsel. {

The senior member read a comsunication from Lieutenant Commander M. Marlin,

l
(MNC) U.S. Maval Reserve, to the convening authority explaining the absence of ;
Lieutenant Commnder Joseph F. Walters, U.S. Naval Reserve, on this date, copy {

prefixed, marked "E*.

| The record of proceedings of the fourth day of the trial was read and
approved, :

I No witnesses not otherwise comnected with-the trial were present.
A witness for the prosscutien entered and was duly swom.
| Examined by the judge advocate:
1. Q. lhtro your pame, rank and statien. (Charge III, specification)
A+ Felix Q. Nauta, seaman second clase, Insular Ferce, U.S. Mavy, attached
to the Maval Asmunition Depot.

2, Qs+ If you recegnise the accused, state as whom.
A. I do, as Shinohara, I believe his imitial is "T%,

3. E'IT’““"““'MM"

A Q. Were you on Guam during the month of Decesber, 19417
A. Yoo, sir. _
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5e E.Irluyumthnmmlnmmmummuuﬂ
L ] “i

6. Q. Did you see the accused on Guam during the month of December, 19417
l'!“.ﬁ-rl

7« Qo Do you know Captain George J. McMillin, U.S. Navy?
‘- !..'. .’:I

. 8. q.mmmmmnmmu-mdmm,mr
A. Yoo, I saw him, 1

9« Q¢ Did you see any unusual happening between the accused and Captain ‘
MclMillin? '
‘-I“. m'

10, Q. Please state what that was? ‘
A. On the morning of 10 December, 1941, while we were already captured

by the Japaness, we were sitting in the plags with other native ealisted per-

sonnel facing towards the east., Then I turned to my right and I saw Shinohara,

the Governor and some other Japanese and I saw Shinobare slap the Governor of

Guam,

11. Q. You spoke about a plasa, where was this plaza?
A, Right in fromt of the Governor's palace, I was sitting at a distance |
of about 10 yarde and I saw them talking, but I do not understand what they

were talking about.

12 Q. What date was that?
A. December 10, 19il.

13, Q. Was that on Guam?
‘l I‘... H.r-

lke Qo What city?
" "ﬂ‘

15. Q. Was there any other circumstances surrounding this incidemt that you can
think of?
A, I only saw him slap the governor one time that day.

16, Q. Where was this governer standing?
A: In fromt of the door of the palace.

- e e ol | - ———.

(S

17. Q. How was he dressed?
A+ Drawers, with eivilian shirt.

18, Q. You spoke of the Governor. Who did you refer to when you spoke of

Governor?
A+ Shinchare was talking to the governor there and there was seme other

Japanese soldiers around them.

! 19, Q. You spoke of the Geverner and Shinohara, Who de you mean when you say,
i "the Governmer™?

| A+ Captain George MoMillim,

zb. a;mai-m-mumpmmum
A, With his band,

“33-
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Cross—examined by the accused:

| 2., Q. You say there were some Japanese there with the Governor when this
occurred. Can you name any of those Japanese? :
As No, except Shinohare.

22+ Q< About how many people were present whea this occurred? ]

A+ I could not tell how many Japanese, but somewhere around 700 peeple in
the place at that time, I believe about 40 or 50 native emlisted persomnel with
me and on the other side of the read were the mavy emlisted men.

23, Qo+ Name some of the people near you that could have seen this happen.
A. Salas, Ignacio I.

2h. Q. Ih_o.‘l.u!

The judge advocate objected to this question on the ground that it called
for a conclusion of the witness,

The accused made no reply.
The commission was cleared,

The commiseion was opened. All parties to the trial entered and the
comniession announced that the objection of the judge advocate was sustained,

25. Q. Name the people that you recogniszed in the plasa near you that day.

A. Salas, I.C., sitting on my left side, Juan Chargualaf, Vicente Santes,
Vicente Chargualaf, the wounded laying in fromt of me, he is now dead. That
is all I could remember, there were some others I could not remember. There
wis & Japanese interpreter by my aside and when I loocked to my right he told
me not to look that way, but to lock only im fronmt,

26. Q. Were you on active duty as a member of the insular force at the time
the Japanese entered Guam?
As Yes,

I S

D e g e e -

bl o o e

27. Qe Where were you taken prisoner?
As We were marching out of the insular guard in the palace and met the
Japanese troops in fromt of the palace.

28, Q. What date?
As 10 December, 194l.

29. Q. About what time of the day?
Ai About seven o'slock.

30. Q; Morning or afternmoon?
A: Morning.

I e S |

Y S e DR |
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33. Q. In the afternocon or morning?
A. Morning.

34e Q. Did it take place before you were taken priscner or afterwards?
A: Right after I was taken prisoner.

35« Qe Is it not a fact that the accused had been locked up in the civil jail
on or about December 8 and was there at the time the-Japanese occupied Guam?

A. I do not kmow anything about that, That was the first time I saw him
standing right in front of the plasa. I do not know whether he was locked up
in the civil jail or mot

36. Q. Where was the acoused when you first saw him that day?
A. He mas right in fromt of the palace door.

* 1

Neither the judge advocate, the accused, nor the commiesion desired '
farther to examine this witneess, '

The witness said that he had nothing further to state,
The witness was duly warned and withdrew. :*
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:
1. Q. State your name, rank and present station. (Charge III, specification)
A. Ignacio Charguwalaf Salas, seaman second class, Insular Force, U.S. Mavy,
attached to the Naval Ammnition Depot.

2. Qe If you recognize the accused, state as whom. I I
*. I“' .h.- T' Ml

3. Qe Were you on Guam during the Japanese occupatioca?

A. Yes, sir.

ke Qs Were you on Guam prior to the Japanese occupation?
A+ Yes,

5., Q. Did you know Captain George J. McMillin, U.S. Mavy?
Ae Tes, #ir,

' 6. Q. Did you ever see anything unusual happen between the accused and Captain

George.J. MeMillin, U.S. Mavy?
As Yos, @ir.

| 7. Q. What was that?
A. T« Shinchara slapped the Governer.

| 8, Qs What did he slap him with?
Ae With his hand,

9. Q. What date was that?
. Ae 10 December, 1941.

10. Qs Where did it occur?
' Ae In front of the palace,
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11l. Q. Which palace? Where was the palace loca
A+ Right over there. :

12. Q. On Guam?
A. Yes.

13, Q. What city?
A. Agana, Guam.

Croes—examined by the accused:

e E.rlrum#imh;thhm“tw“ﬂ.ﬁut
e 108,

15. Q. On what date?
A. 10 December,

16. Q. About what time of the
A. Between 6:30 and 7:00 o! .

17. Q. Morning or afternoon?
Ae ml

18. Q. About what time did this slapping take place?
A, About 6:30 in the morming.

19. Q. About how far were you from the accused and Captain MeMillin when this

place?
A. Approximately 10 yards from the place where I was,

20, Q. Where did you first see the accused that day? .
A. Before this slapping of the Governor by T. Shinohara happened,
left

]

21. Q. How was the Governor dressed?
As At the time he was taken out from the palace, he was his sport
shirt with underwear en, no trousers, led by the Japanese army and

Examined by the ecmmdssion:
23, Q; When you refer to Captain MeMillin and the Governor of Guam, were they
i-cnithmmltmu-f

A:s Yes, sir,

Neither the advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine witness.

The witness said that he had nothing further to state,
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The witness ms duly mrned and withdrew,

The commission then, at 10:30 a.m., took a recess until 10:45 a.m., at
which time it reconvened.

Present: mmﬁmwnm“m:mr.mm,
U.8. Maval Reserve, the Jjuige advocate, the reporter, the interpreter, the
accused and his counsel.

No witnesses not otherwise connected with the trial were presemt.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. a; State your name, rank and present station.
A. Francisco Santos Aguon, seaman first class, Insular Force, U.S. Mavy,
attached to the NMaval Ammunition Depot. (Charge IIX, specification)

2. Qs If you recognize the accused, state as whom,
A+ As Shinohare.

3¢ Qo Were you on Guam during the Japanese occupation?
As Yes, sir, I was on Guam before and during the Japanese occupation.

he Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A Yes, eir,

5. Qs Did you see the accused on Guam before the Japanese occcupation?
As Yes, sir,

6. Q. Do you know Captain George J. MelMillin, U.8. Nevy?
A, Yos, he was our Govermor and Commandant of the Island,

7« Q+ Did you ever see him on Guam?
1.“.1 dr‘

8., Q. Did you ever see him on Guam during the Japanese occupation?
As Yos, sir. X

9. @« Did you see him on Guam prior te the Japanese occupation?
As Yeu, sdre

10. Q. Did you ever see any unusual occurrence between the accused and
MeMillin? .
l’im,m-

11, Q¢ What did you see?

A. I saw him slap the Govermor up in the Agana Heights, the time we were
up there fer target practice over to Agana Bay, We could see Agana from
Agana Heights. Suddenly I saw Shinobara slap the Governor. e

12, Q. Agana Heights, is that on Guam?
As Yeo», wir.

13, Q. What did the accused slap MeMillin with?
As With his hand.




_,--—-'dl

i Qo What date was thie?
A. I camnot remember the date, but in the latter part of December, 194l.

Cross—-examined by the accused:

15. q.m'm.mnrmmmnmu-tuwm
cupled Ouam?
A: I mas a prisoner of war, Insular Force, yes, sir.

16. Q. What date were you taken prisoner?
A. I turned myself in three days after the invasion.

17. Q. How long were you held Priscmer?
l.ntrhuuprua-rdmlhmdinuhmnuphim
20 when we were relsased. I do not know how many days.

18, Q. Where were you held prisoner during that period of time?
Ae I was first beld in the Insular Force headquarters, then Saint Paul
Cathedral then to Dern Hall School.

19 Q. Were those the only three places where you were held as prisoner?
As Yes, wir.

20, a.%n;:nﬁntmmmmtmmmmunmmﬂ
li .' l‘-

21, Qe What kind of work?
A. Hauling coal on board Japanese ships,

22. Q¢ Where was that work done?
A. Apra Harbor.

e Q-Tmmtnwmmumnhrtmmﬂpbum
A, Sometime up to Libugon hauling manganese.

24, Q. During the time you were held priscners, did you go to any where else
on the Imumtmmmuummmmthmhum!
As We went up Agana Heights,

25! Qs t-dumdontm
A. We did not work there. lujlumtthmtotituulhmulﬂlm
at

M“W Agana Bay.

26, Q. Wae that the time you saw the accused slap the Governer?
As Yeoa, sir.

27, Q. Was anyone else taken alomg with you to witness this prectice?
hhmmﬂimlumh#thn It wms compulsory for every-
body to be there.

28, Q. Were there other enlisted persomnel with you to witness t-hh‘l
Ao Yes, our men from the Dorn Hall.

29+ mrumummmmtu-mmmmm, is
that correct?
li_t..' mt

o
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30, Q. How far were you frem the accused and the Governor when this took place?
A. Approximately somewhere around 15 to 20 yards.

31, Q. What time of the day was it?
A+ Semewhere around 9:45 in the morning.

32. Q. How many people, as you recall, were standing with or mear the accused
and the Governor when this occurred?
A. I cannot remember. There was too much excitement up there.

Reexamined by the judge advocate:

33. Q. Explain a little more about this target practice.

A+« There wae a national flag, stars and stripes, planted on a buoy which
made & target for a kind of heavy artillery, most likely 3-inch guns. J do not .
know definitely but it was a heavy gun. !

The accused moved to strike the entire amswer of the witness to the last !
question on the ground that it was incompetent, irrelevant and immaterial. -

|
|
The judge advocate replied. !
The comission was cleared. 1

|

The commission was opened., All parties to the trial eatered and the
commission announced that the motion of the accused was overruled, '

Neither the judge advocate, the accused, nor the commiseion desired
further to examine this witness, -

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

s el i B il =

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, rank and present station. (Charge IIX, specification) ‘i
A. Bagenio B, Borja, seaman second class, U.S, Navy, attached to NAD.

2, Q. If you recognize the accused, state as whom.
. A, Yes, sir, Shinchara.

3. Q. Were you on Ouam during the Japanese occupation?
*. !.... ﬂ.l‘.

ke Qe Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
Ae I“' sir,

5. Q¢ Were you on Guam prier to the Japanese occupation?
A+ Yos, sir,

6. Q. Did you see the accused on Guam prior to the Japanese eccupation?
Ay Yos, wmir.

T QchruhlIMhomJ.m, U.8. Navy?
A: Yes, he wmas our Governor of Guam,

o {
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10,

1.

Qs Did you ses him on Guam prior te the Japanese eccupation?
Ao Yes, #ir,

q.mrumm-mmmnmmwmnmr
.l.‘!ﬂ,llr-

Qe Did you ever see anything unusual happem between the accused and
Melillin?

Ae Yeoa, sir.

Qi-nl-“*tmt-.-

5
]
|
;
E
i
i
i

nice to the Chamorros because they will be nice to them?®, and after Shinchara
heard this he slapped the Governor and said, "You are no Governmor®.

Q. You said the accused slapped the Governor, who did you mean by Governor?
roor :

Q. You spoke of golf course, where is that located?
in the Agana Heights.

Qs+ What date was this?

A. I can bhardly say the date. Scomewhere around the latter part of December

or early part of Jamwary.

16.

17.

Q. What year?
A, Iatter part of December, 194l.

Qs What did the accused slap the Governor with?
A. The accused slapped the Governmor with his bhand.

Croes-examined by the accused:

Q. Bid you see Francisco Aguon there at the time the slapping occurred?
A. I saw Francisce Aguon. He was about five feet or mere from me at the

time, but I do not know whether he saw when the accused slapped the Governer,

19.

20.

21,

224

were

ﬁ.‘emmhmmﬁmnu‘u‘l
Ae I wmasn,

Qs About what time of the day or night did this happen?
A. About 10:00 in the morning.

n.!umnnuimln-mthnthtm
A. I said I saw him.

Qe Name any other peeple, if you recognised any as being there that day.

‘As I can bardly say. It was crowded wi ﬁm-lth-h-ulm

Japanese; there were other prisoners there but I camnot recognise who they

were because we camnot turn around where we were.

Examined by the commission:

BEST COPY AVAILABLE
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23. Q. On what part of the Captain's body did the accused slap?
A. At his Jaw in the face,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew,

The commission them, at 11:25 a.m., udjnmd until 9:00 a.m., tomorrow, f
Friday, 3 August 1945.

! 8ixth Day

ISLAND COMMAND, GUAM., |

Fedday, 3 August 1945.
The commission met at 9:00 a.m,

Present:

Colonel Walter T.H, Galliford, U.S. Marine Corps,

Ma jor Foster H. Krug, U.S, Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Quentin L, Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J, Dickinson, junier, U.S. Marine Cerpe Reserve,

Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Itﬁumt.ﬁolml!ﬂhrm, Ammy of the United States, judge
advocate,

Joaquin C., Peres, eivilian, reporter.

Isabel P, Zafre, civilian, interpreter,

The accused and his counsel.

F o T e T e e

mmmum»mmmmmmmmm- 1
fixed, marked "M, relieving Liesutenant Commander Joseph F. Walters, U.S. Naval

Reservée, and appeinting Major Robert H. Gray, U.S. Marine Corps, as a member
of the commission,

The judge advocate and the accused stated that they did net object te
this member.

| Ma jor Robert H. Gray, U.S8. Marine Corps, wms duly sworn.

: The record of proceedings of the fifth day of the trial was read and
. approved.

Fo witnesses not otherwise connected with the trial were preseat,

; " Bagenieo B, Borja, who had been examined during the absence of Major Gray,
| was called before the informed that his cath previcusly taken was
| still binding, heard his own read, and announced that he wished to
make the following correctien in his
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Gray was separately called before the commission, infarmed that his ocath pre-
viously taken was still binding, heard his owm testimony read, and Major Gray

not desiring to question him, he pronounced his testimony correct and withdrew.

A witness for the preosecution eantered and was duly sworn.
Examined by the judge advecate:

1. Q. State your name, residence and occupation, (Charge III, specification)
A. Francieco I. Deleon, & resident of Guam, and a cook by occupatioa.

2. Q. If you recognise the accused, state as whom..
A. Yes, Mr. Shinchara.

3. Qs Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. 1 ms,

ke Qs Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
‘II..' ﬂ.l'., :

Se Q-NMMQMWJ.MU'B.IW
A I do, air, our Governor in (Guam during the American time.

6s Qs Did you ever see anything unusual happen between the acoused and
Governor MeMillin? '
As Yos, wir,

7. Q. Flease state to the commission what that was.

A. On Saturday morning, the day the Americans were semt to Japan, I was
there at 6:00 o'clock in the morning, to give the clothes to Captain Flemey,
:ﬂ“m“mn » Pay Clerk Donsmore, Lisutenant Morgan and Lieutenant Marx, five

cers.

8. Q< Where were you?
As Near the Saint Vincent De Paul, by thie side of the temmis court.

9'. Q. On Guam? I
A. Yoo, sir, city of Agana.

10, Q.m-

As Then I heard MeMillin tell Shinohars to
officers to take care of the people of Guam because they are awful good and
the accused turned back and slapped the face of the Geverner twice and his
hat fell and Shinohare said, "You are not supposed te talk to me because you
are a war priscner and no longer Geverner®, that is all I heard,

11. Q. Wt date was this?
l-““’ﬂ-
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Qe What year?
A. 1942,

Q. What did the accused slap Governor MeMillin with?
A. His band,

Q. How many times?
A+ Twlee.

Qe Where did he slap him?
A. In hies face.

Cross-examined by the accused:

Qe Again, tell us where did this happen?
As At the tennis court when all efficials fell in ready to be sent teo

Japan,

18.

19.

Qs You mean the teanis court within the plasa here?
A. Yes, sir.

Qs What time of the day was it?
A« 8ix in the morning.

Q. Who else was present besides yourself, the Governor, the accused, and

the other officers you named?

20,

21.

A. All navy and marine officers fell in couple of ranks,

Q+ Was there any Guamanian person other than yourself?
.l.-IdldMlﬂl.n}'.

Q. How far away were you from the Governor when this happened?
A. About ten feet,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired

further to examine this witness,

The witness said that he had nething further to state.
The witness was duly warned and withdrew,
The commission then, at 1l:45 a.m., adjourned until 9:00 a.m., temorrow,

Saturday, & August 1945.

= e — ——— -

BEST COPY AVAILABLE



Seventh Day

The commission met at 9:00 a.m.
Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,
Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve, :

m“ Robert H. WI U.8. Marine m.'

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve, .
Captain Alfred J. Dickinson, junier, U.S., Marine Corps Reserve, :
lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and |
Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge

advocate.
Joaquin C. Peres, civilian, reperter.
Isabel P. Zafrs, civilian, interpreter.
The accused and his counsel,

The record of proceedings of the sixth day of the trial was read and |

approved.
No witnesses not otherwise commected with the

A witness for the prosecution entered and was duly sworn,

Examined by the judge advocate:

l. Q. State your name, residence and eccupation.
A+ Herbert Johnston, resident of Agana, Guam,

Military Government Labor Department. (Additienal Charge III, specification
2, Q. If you recognise the accused, state as whom.

As I do as T, Shinchara.

3« Qs Were you on Guam during the Japanese occupation?

As 1. was,
he Qo mmm see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. I .
5¢ Q¢ Do you know if there was an Elke Club in Guam prior to the Japanese
occupation?
A. I did,
6., Q. Did they have a building?
‘!I.‘,MM!
7« Q¢ Do you know if that same building was occupied during the Japanese
occupation?
l.t“’mt

8. Q. What was in that building during the Japanese occupation?

=lidy~

-
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trial were present.
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A. Well, actually the old Elks Club was turned into what I believe was
the Japanese Officers' Club.

9. Q. Did you ever have an occasion to visit that elub during the Japanese

occupation?
A. I did,

10. Q. Did you ever see the accused in that club during the Japanese cccupation?
As Yes, I did.

11, Q. Did you ever see an American flag in that club during the Japanese
ocoupation?

12. Q. Did you ever see anything unusual happen to the flag in that club during
the Japanese occupation?
A, Yes, s#ir.

13. Q. What?
A. On one occasion there

When the dancing was about to start, I saw the accused wipe the floor with an
American flag.
14+ Q. Please state in detail how you saw the accused wipe the floor with the
American flag?

15. Q. What date was this?
A. The date I do not remember; it was I believe about the latter part of

1943 .

The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial in that there was such a
" great variance in the dates set forth in charge "3", of the additional charges
| and specifications and the date set by the witness that his testimeny is not
worthy of belief.

The judge advocate replied.
The commission announced that the motion was overruled.
Cross-examined by the accused:
16, Q. What was the sise of the American flag held by the accused whem he did
this act you mentioned?

A, The gize is pretty bard to determine because it was folded, but I would
approximate it to be about navy standard sisze 9, about four feet long, I believe.

17. Q. Was it folded at all times that you saw it?
A, No, it was crumpled when the accused wiped the deck.

18. Q. You mean then that it was crumpled rather than folded?
b'l'll, wir. ,

b5~
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19. Q. How close were you to the accused when you saw this happen?
A. Roughly, I will say about 25 feet.

20, Q. What time of day or night did this eccur?
A. This was in the evening.

21, Q. Bafore or after dark?
A. After dark.

22, Q. How many floars were there in that building?
A. Two stories, ground floor and a second floor,

23: Qe+ On which floor did this occur?
A. Second Mi

2hs Qs Were the lights on in the room where this happened?
A. They were.

25. Qo You say a party was being held there, Were there decorations for the

party?
A. Yoen, they had signs posted in Japanese characters.

26, Q. Had you been in that club before the Japanese occupled Guam?
A« Yes, odr.

27. Q< Do you know what I mean when I say bunting?
A. Yes, sir.

28. Q. Did you ever see that type of decoration used in Guam before the Japanese
came here?
As You,

29. Q. Is it not quite possible that what you saw crumpled in the hand of the
accused was & plece of bunting rether than an American flag?
A. No, I ws definite it was an American flag.

30. Q. Give us the name of the other people who were present when this happened.
A+ I cannot give the mames definitely because there were several occasions

when these parties were held, but I know certain families frequently invited

for the affairs, among them the Torres family and the Velarde family.

31. Q. Were you the omly Chamorrco there at the time this happened?
A. No, several others.

32. Q. Give us the names of the others as you recall, h
A. As I remember Beatrice Rieos who was acting as waitress there and Jesus
Fernandes who was bar tender.

: 33. Q. Anyone else?
| A. There was some members of the Torres family, I do not remember which omes,

| 3he Q. Wnich Torres family is that?
: X Ae Jo M. Torres,

mumm

35, Q. Is there any doubt in your mind whatever but that this flag you saw
was the natiomal colors of the United States of America?

=l
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Ao That was exactly the national colors of the United States of America.

ﬂthl‘ the Judge advocate, the accused, nor the commission deaired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
L ﬂ;ﬂtuumwmm-ﬂuﬂ.

. A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Qs State your name, residence and occupation. (Add. Charge III, speec.)
A. Beatrice Santos Rios, resident of Simajava, and a student.

2, Q< If you recognise the accused, state as whom,
A. I do, Shinobara,

3. Q. Were you on Guam during the Japanese eccupation?
A+ Yes, sir,

i

ke Qv Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
As Tes, sir,

5¢ Q¢ Were you ever smployed by the accused during the Japanese occupation?
A III,, sir,

6. Q¢ What employment did you have?
A. Taitress.

T« Qe Where was that? :
A. The former Elks Club known in the Japanese time as Omiya Kaikan.

8. Qo Who ran that club if you kmow? ]

R I T S

As I do not know, r'
9+ Q. Did you ever see the accused in that elub? :
hfll,l.‘h'. r
10, Q. Did you see him there often?
‘.I‘.,dri
1l. Q¢ Did you ever see an American flag in that club during the Japanese
occupation? -
l-!ll,lir.

l-!ﬂ,ﬂl’u
| 13. Q. Wes that in that clwb?
i | Ay Yoo, sdr.
ks Qo Please state what you saw,
A. I was at the door when the things were being cleared on the
bhall for daneing. was in a hurry to have the hall cleared and he
, around looking for a mop and when he didn't find ome, he took the American
g and used it,

-7
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15. Q. How did he use the American flag?
A. The accused wiped the fleor with the flag with the aid of his foot,

16. Q. Do you remember what date this was?
: A. I do not remember.

Cross-examined by the accused:

17. Q. See if you can fix with some accuracy the date it happened, Was it
soon after the Japanese came to Guam or shortly before the Americans returned?
A. last part of 1943.

18. Q.+ How many floors were there to the Elks Club?
As TWwo.

19 Q. gm say you worked as waitress there?
1. L]

20. Q. Upon which floor did you work?
A. Upper floor.

21. Q. How far were you from the accused when this happened?
A. A distance of from where I am to that door (about 15 or 16 feet).

22, Q¢ Where did the accused get this cloth with which he wiped the floor?
As I do not know, but I saw him coming in from a door frem a certain room
there,

23« Q¢ You say he looked for a mop and ¢ould not find one and so he tock this

eloth, is that it?
A. He asked some one to find a mop and when there wasa't any, he went around

looking for one.

2he Q. Tell us whether or not there was a bar in the room, the one you spoke of?
‘mhl,ﬂr-

25, Q. Are you sure he wiped the floor with this cloth rether than the bar?
A. He wiped the floor because I saw it.

26, Q. Did he wipe the bar with it?
A, No, s&ir.

The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground
that it waes not responsive to the issue. |

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and tie
commission announced that the motion of the accused wmas overruled,

Mwmmm'mmm
this was an American flag used by the accused in meopping up

say
the floor. How large a piece of pgloth was it? s
A« A little bit larger than this table. (size of table referred - 4' x 2'6%)

-

(o\'

Nl T, el

e A




28, Q. Was it folded up or crumpled up?
A. It wvas crumpled wp.

29, Q. Do you know what I mean by the term bunting?
A, Yes, but the one I saw was actually a flag.

30. Q. What time of the day or night did this happen?
A. Night time,

31. Q. After dark?
- 10 !“, .ui

e e

32, Q. Were there any light in the room?
A. Yes, sir.

33, Q. What kind of light?
A. Electric light.

34e Qo Tell us the names of other people present, as you recall them now,
A. Olita Santos, Herbert Johmston, Jesus Fernandes, that is all I remember,
but thers were very many peopls there.

35. Q. Were any members of the J. M. Torres family there?
A. I do not remember.

36. Q. How near were you to Herbert Johmston when this happened?
A. I do not remesber.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that she had nothing further to state.
The witness wae duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Emained by the judge advocate:
1. Q. State your name, residence and oeccupation. (Add. Charge III, Spec.) ‘
A. Olita T. Santos, resident of Sinajana, and a housekeeper.
2. Qe If you recognize the accused, state as whom.
A. Shinochara.
, 3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
I ‘.- I..’ Ilr.
| be Qo Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A, Yeos, sir. :
5. Q. Were you ever employed by the accused during the Japanese ocoupation?
A. Yes, edr,
| 6. Q. Where were you employed? .
A. Elks Club, b1
7. Q. What was the name of that club, if you know, during the Japaness oo~
cupation?
‘.i m m-
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8. Q. Did you ever see the accused there?
l.!ll,lll'- -

9. Q. Do you know if there was an American flag in that club during the

Japanese occupation?
As Yes, sir.

10. Q. How do you know it was there?
A, Because I saw it.

11. Q. Did you ever see anything unusual happen to that flag during the
Japanese eccupation?
A. Yes, sir.

12. Q. State what that was.
As I saw Shinohara mopping the floor with the American flag.

13. Q. Do you remesber what date this was?
As It was sometime around December, 1943.

Lk Qo Explain a little more how you saw the accused mop the floor with that
American flag.
A. I was entering the room when I saw Shinohara mopping the floor with it.

Cross-examined by the accused:

15. Q. Deseribe his act.
A. He was mopping the floor with the flag with the aid of his foot,

16. Q. Who else was present at that time, as you recall their names now?
A+ Herbert Johnston, Beatrice Rios, Jesus Fernandes; there were others
there, but I do not know whether they saw it.

17« Q. Name any other Chamorros, if you can, who were in the room at that time.

A. There were so many people, I did not notice all of them.

18, Q. How far were you from the accused when this happened?
A, About two yards apart,

19. Q. You say you saw Herbert Johnston there; how far away were you from him
when this happened?
A+ I was not very far from Herbert. I served him with his beer.

20, Q. Explain a little bit more what you mean by, "not very far from Herbert".

A. About two feet apart.
Emanined by the commission: _
21. Q. How long were you employed at this club?
A« I do not remember but I started working in September, 1943, up to the
time when the Island was bombarded.

2. Q. June or thereabouts?
A. Yos, wsir,

23, Q« Contimmously?
As Yos, sir,




@ o B 0

2. Q. Who used this club?
A. Japanese officers.

254 m'mtmthlcmm;mm,n-nlhmdﬂuﬂ |
A. He was in charge of us there, the girls that were working as waitresses. .’-

26, Q. The accused was in charge of the club, is that it?
: .l.- l‘ll, sir.

» 27. Q. During the period that you worked in thie institution, did you ever
se¢ any other similar incident?
A. No, sir, that was the only time.

28, Q. You stated this incident took place about the month of December, 1943,
is that correct? -
Ai Yes, mir,

29. Qi That leads you to that belief?
A. Because that is something that is bhard to forget.

Recross-examined by the accused:

30. Q% Do you know J. M. Torres?
A. You mean the old man?

3l. Q< Yeos.
A, Tes,

32. Q. Do you know the members of his family?
Y N (8

33. Q.mowﬂiunth-m-clnh,d!.dmﬂ-rl;uJ.I.hrﬂlorw '
member of his family in the club? -
" Ae Yes, because they were often invited. ! i

34 Q. You spoke of Herbert being there the night this occurred, Tell us if
you know whether Herbert Johnston is an officer or a military man of the Japanese.
A, No, but he wms invited that night and that is why he was present.

35, Q< Then many Chamorros often came to that club, is that correct?
A. In the event there was a party.

Examined by the commdssion: _
36. Q. This club was for the use of the Japanese military or naval officers |
then in Guam, is that correct?

A I“.. l.‘l.r, for the officers.
37. Q. And the only time others were to be there would be wpon invitation by ]
the officers club, is that cerrect, ae far as you know? |

A. Tes, sir.

© Nedther the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness was duly warned and withdrew.
1d§m.rummmmmm-mm.
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Bxanined by the judge advocate:

1l Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge III, Spec.) .
l;i.lm- L. Fernandez, resident of Sinajana Village, and a chauffeur by
occupation. i

2. Q. If you recognisze the accused, state as whom,
A, Mr. T, Shinohara. .

= 3. Q< Were you on Guam during the Japanese occupation?
‘f r.', ﬂr.

b Q. Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yos, #ir,

5 Q. Were you employed by the accused during the Japanese occupation?
A. Yes, =ir,

6. Q. Where were you employed?
A. The club that was known as Omiya Kaikan.

-— e —— e — ey s R

7. Q. Where was that club located?
As At Agana,

8. Q. What kind of club was it before the war, if you know?
As It wvas the Elks Club,

9. Q¢ What kind of club was it during the Japanese occcupation?
A. It was the Japanése Officers' Club known as Omiya Ealkan.

10. Q. Who was in charge of that eclub during the Japanese occupation?
A. T. Shinohara.

1l. Q. The accused? .
‘l T..l ﬂl‘- ' !

12. Q. Who were permitted in that club?

~ The accused objected to this question on the ground that it was incompetent, !
irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.

The commiseion announced that the objection of the accused was overruled.

The question was repeated.

: A. According to what I know, only Japanese officers and invited gueste.

13. Q. Did you ever see an American flag in that club during the Japanese oc-

cupation? |

‘ A. Yeos, sir.

lh. Q. Did you ever see anything uwmsual happen to an American flag during the

Japanese ocoupation in that olub? '
‘.i t“" ance .

15. ﬁ-ﬂ-nﬂhﬂtht-l.
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A+ One evening when there was a party there, I saw the accused mop the
floor with the American flag.

16, Q, What date was this?
As Sometime in December, 1943.

17. Qs Have you ever seen an American flag before in that club during the

Japanese eccupation?
- A. Yes,

Cross-examined by the accused:

18, Q, You say you were employed in that club during the time the Japanese
were here, what type of work did you do there?

A. 1 ms in charge of practically everything upstairs, cleaning the bar
lnﬂvthrthhp.

19. ﬂ;m:-r'wrktmmtophuluthuhhlhmmunldmﬂ. |
oame and went froem that club? |
Ay At times when there were not so many people I had & chance to go around,

20. Qs Do you know J. M. Torres?
A, Iﬂ, air.

|
2L, Q. Do you know the mesbers of his family? |
1'!“,". ‘

2 'Q.hﬂuthpriodotthhmuwuu,udmmmhl. |
Torres in that club? I
A: Yeu.

23+ Qs Ddd you ever see any member of the family of J« M: Torres in that club i:
dllrhit:ﬂ-tilﬂ
s 108,

2he Q. Do you kmow Herbert Johnston?

l-!ll,tir-
25. Q. During the period of Japanese occupation, did you ever see Herbert
Johnston in that club?
A. Yes, sir,
26, Q. During that time, did you ever see any other Chamorro guest in that club?
As You, sir.
27. Q. This mopping of the floor you say you saw, On which floor of the club
was that?
A. Upper floor.
28. Q. Were you a bar tender in that room?
As Yeos,
29. Q. Did you ever serve drinks to Chamorro guests in that reom during the
occupation? L
“As Yo, sir, in the event they were invited.
; 30. Q. Tell us the mames of any of the people you can recall who were present f

1 when this mopping of the floor by the flag occurred.

-53-
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A, Herbert Johnston, Beatrice Riocs, Qlita Santoe; there were other Chamorros
but I am not sure who they were.

31. Q. How far were you frem the accused when you saw that happen?
A. Wnile he was actually mopping the fleor with it, I passed by him,

Examined by the commissien:

32. Q¢ You set the date of the imcident you have deseribed to be in December
1943, how do you arrive at that date?
A, Because what was done was called to my attention because it wmas rather

embarrassing to me,

33. Q. Are you sure of that?
A. Tes, wir, I am quite sure.

3he Qo Have you ever seen a similar incident take place during the period you
were working im this elub?

A As far as I remember the flag was taken from the place but as to abusing
it and using it like that I did not see it any other time besides that.

35¢ Q¢ Then your answer is that this is the only time you saw any incident of
this kind?
A. Yeos, sir,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had mnothing further to state.
The witnese was duly warned and withdrew.

The commission then, at 11:05 a.m., adjourned until 9:00 a.m., Monday,
6 August 1945.

o




Eighth Day

ISLAND COMMAND, GUAM.
Monday, 6 August 1945.

The commission met at 9:00 a.m.
. Present:

Colonel Welter T.H. Galliferd, U.S. Marine Corps,
Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,
Major Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
N“ Robert H. WI U.8. Marine w
Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,
Captain Alfred J. Dickinsen, junier, U.S. Marine Corpe Reserve,
Iieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
ILieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
' advocate.
| Jeaquin C. Peres, civilian, reporter.
Isabel P, Zafre, civilian, interpreter.
The accused and his counsel.

The record of proceedings of the seventh day of the trial was read and
approved.,

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

Juan Chargualaf Mesa, a witness for the prosecution, was recalled for
‘further examination and warned that the ocath previously taken was still binding.

Exaamined by the judge advecate:

i — et e S—

1. Q. Are you the same Juan C. Mesa that testified in this case before?
A« Yos, sir. (Charge IV, specification 1)

2. Q. You testified you had been employed by the accused as chauffeur?
‘-i !“. .11'-

3. Qe And you further testified you were employed during the month of Februwary,
1942, i that correct?

lir..'dri
ke Q. Do you know whers Jose D. Flores' ranch is on Guam?
A. Yes, sir.
l 5. Q. Did you ever have oceasion to be there at the Flores ranch in the mouth
of February, 19427
A: Yes, sir.

6. Q.+ Under what circumstances?
A+ The accused dictated me to go to Mr. Flores' ranch.

7. Q. Who did you take, if anybedy, nthtt:d.ptomm'muh‘l ]
A. The acoused, the Jap and myself.

8. q.mnwmapmmntummmm
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A. During the time we got

to Flores' ranch, Shinchara got dowm and also
the Jap. I was in side in the car waiting for them.

the out
9. Q. Then where did you go after you left the ranch?
Ae We went to Agana where Kerner's house was,
10. Q. Who were your passengers from Flores' ranch to Kerner's house?
mﬂ:. accused, the Jap, the mother of thise girl Alfomsina, and the girl
AlLL . :

11, Q. Were you ever at Kerner's house after that?
A. Yes, sir,

12. Q. On what occasion did you go to Kerner's house?
A. We bring there scme food everytime we go to Kerner's house.

13. Q. You spoke of "we", who do you mean by "we"?
A. The accused.

li. Q. Did you ever see Alfonsina Flores at Kerner's house after the first
time you left her there?

mmuwtammnimmmmmmu--mmt,
irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.

The commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.

As Yoo, sir,
15. Q. Did you ever see the accused in the Kermer house after the first time
Alfonsina was left there? _

16, Q. Do you know who lived in the Kerner house at that time?
A. Yeos, &ir,

17+ Q< Who was it?
A. The Jap Officer was there and Alfonsina.

Examined by the commdssion:
18, Q. Was there anyone else living in the Kerner house besides the Jap officers
that you kmow?

A: The Kerner family.

19. Q. And the Japs were living there also, is that mutt
: A. Yes, sir,

20. Q« Who are the Kermers, if you knew?
A+ All I remember is that Kerner is an American.

The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.




The judge advocate replied.
The commission announced that the motion was overruled,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew,

A witness for the prosecution entered and was duly sworn,
Examined by the Jjudge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge IV, Specificatiom 1)
A. Alfonsina 8.N. Flores, resident of Inarajan, and a weaver by occupatioen,

2, Q. If you recognise the accused, state as whom,
A. I do, Mr. Shinohara.

3¢ Q. Did you live in Guam during the Japanese occupation?
A, Yes, #lr.

k. Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, wsir.

5e q.mmmuummmmthuumttmummm

Guam?
A. At our ranch at Inarajan.

6. Q. How long did you live in your ranch after the Japanese came in?
A. About a month.

7. Qs On what occasion did you leave your ranch?
As Mr. Shinohara came to our ranch in February, He was together
with the Aide to the Governor. m“otthﬂdn hh:l

8. Q. Explain in detail what happened,

A. That time Shinohara asked my mother for a 17 year old daughter. Since
that time I started erying because ever since I was bo s 1 had never left my
mother for anything. So my mother gave me advice and oldlltophauuu
I didn't I would be killed as well as the family.

9. Q« Where did this conversation take place?
A« At our ranch.

10, Q. Was the accused present when your mother told you that?
A !.IJ sir,

11. Q. Proceed.
As I told my mother that I would not go; that I would rether be killed, but

she said, "It is best for you to go because if you don't, then the whole family
would be killed®.

12, Q.MthnmmunmmmmmottMum1
lt!“'.iri
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13. Qs Who came to your ranch that time with the accused?
‘. mlﬂw’ h‘t m md.th d.l"i‘l“-

L. Q. Did the Japanese talk to your family?
A, No, only Shinohara.

15, Q. Had you ever seen this Sakal before that day?
A, Only that time.

16, Q. That was the first time you saw him?
A !‘..’ sir.

17. Q. State what happened.
As Then Shinchara promised my mother that I will be given the best of care.

18, Q. Did Shinohara, the accused, state why he wanted you to come?
A, He said that I was to serve there at that time and to clean the house.

19. Qe What house, if any, did he mention?
A. KEerner's house in Agana.

20, Q. Proceed.
As That time when we made the trip to Agana, my mother came along because
I didn't want to go by myself, but when we got to the house, my mother was told

to go amay.

21. Q. What house did you come to?
A. A% the Kerner house.

22, Q. Then what happened?

A. Then my mother spoke to Shinohare and said, I will like to see my daughter
get married right now, even if she i1s to diverce the next day because this is
not the Chamorro custom to turn girls over to a man. Then Shinohara said, don't
be troubled because your daughter will be given good care and all she is to do
is to serve. Then that time Shinchara told me to go into a certain room and told
me to stay there with Sakai. So I started crying and that time I was only thinking
of my parents and never expected that I would be turned over to a man. Then

t

23. Q. What happened the first night?
A. I wae made to sleep with Sakai.

2. Q. Have you ever slept with anyone before?
A, Never, that was the only time,. :

25. Q. How old were you at that time?
As 17 years old.

26. Q. Were you engaged at that time to be married?
A, Yoo, I ms engaged to a Chamorro boy, Vicente Flores Blanco.

27. Q. After that first night, did you tell the accused that you wanted to get
away from that house? _

A. Yes, but he said that I should stay there and if I made any effort to leave
it would mean something every bad to me.

- i |
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28, Q. How long did you live in that house? o
A. About six months,

29. Q. Were the Japanese living in that house all that time?
A, Yes, sir.

30. Qs Were you forced to live with these Japanese durin; that time? |
A. Yes, I was forced to stay in that house. - ]

. Cross-examined by the accused:

31. Q. Thie man Sakal you say came to your parents in Inarejan with the accused.
Tell us if you know whether he was able to speak Chamorro at that time.
A. He didn't know how to speak Chamorre.

32. Q. Did you know how to speak Japanese at that time?
A« No,

33. Q. Did Sekai say anything there that day?
A. Shinohara was the only one that spoke to my mother.

34e Q. Was Sakai m.lllftr at the time? f
1. I..' m. I1

35. Q. Did you hear him say anything even though you could not understand it?
A. Sakai said a few words but Shinohara said the most.

36. Q. How many Japanese lived in this Kerner house during the time you lived
there? )

A. Only two. |

3?- QQ Sakal and who else?
A. Hayashi, the Governor. |

38. Q. What misrepresentation, if any, did the accused make to you in all
these things that you testified to that happened?

A. Thclccunduidthlthunuuoingtohllpwmtimdthnhm
to pay me $20.00 a month, but I never saw any money.

39. Q. Anything else?
A. Every time that I asked the accused to leave the place, he didn't want

me to.

! 4O0. Q. Who did you say was to pay you $20.00 a month?
A. The accused was to pay it. He told my parente about it.

. 4l, Q. Did you hear the accused tell your parents that?
. A. Yes, because I was there in the ranch,

A. Sometime in February, 1942.

k3. Q. You lived in the Kerner house about 6 months, is that right?
A. Yes, sir.

ke Q. Did anyone give you any money while you were there?
A, Yes, the aide to the Governor, Sakai, sometimes gave me money but enly

about three times.
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4L5. Q. Did anyone give you any clothing while you were there?
‘I h; .ut

46. Q, Have you ever been to your parents home at Inarajan since you left
Kerner's house?
A, Yes, I went there to visit my sisters.

7. q.mwm-mmumtm-m-mhﬂmnu;ou
the Kerner home?
A. No, sir.

L8. Q. Had any additions been built on to the Kerner house at Inarajan when
you lived there during the time of the Japanese occupation?

The judge advocate objected to the mﬂianunthugrﬁmdthtitm
incompetent, irrelevant, and immaterial.

The accused replied.
The commission was cleared.

The coomission was opened, All parties to the trial entered and the
coomission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.

A. Yes, there was a little improvement at the ranch, but that was done
through some trading of pigs.

49. Q. Who lived in the Kerner home while you were there besides you, Sakai

and Hayashi?
A. I only remember those two.

50, Q. Where did your sister, Alice, live at that time?
Ae I found my sister, Alice, there in the Kerner house, She was there
before I came,

51, Q. Did she live there during the time you were there?
A, Yes, they made us live together.

52, Q. How long had your sister Alice lived there in the Kerner house that
you know of at the time you came to live there?
A, I do not know, but I found her there.

53. Q. Is it not a fact that you were told your eister, Alice, had suggested
that you come and live at the Kerner home?
A, No, that wms not mentioned.,

54, Q. Who did the cooking and general house~keeping while you two were living

in the Kerner home?
A. My =lster and I.

55. d;hitmtmthﬂmmuudtonnmminthohmm
doing general house-work, cooking, making the bed and so emn?

" The judge advocats objected to this question on the ground that it was
repetition.

e ———— —
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The accused made no reply.

The commission announced that the objection was overruled,
The question was repeated.

A. Shinobara seid that we were to serve and to clean the house,

56. Q. You say you lived there about 6 months, When you left was your sister,
Alice, still living there?
As We left together,

57. Q. Did your mother ever come to visit you at the Kerner home while you
lived there?
A. Yes, she came three times a week to visit me,

58, Q. Did your father ever come to visit you at the Kerner home while you
lived there?
A, Yes, sometimes he came to visit me,

59. Q. Did any other Guamanian friend ever visit you at the Kerner home while

you lived there?
A. Yes, some of my friends.

60. Q. Did you go around Agana visiting friends while living at the Kerner home?

A. When I was through with my cleaning, then I went to visit my aunt.
Examined by the commission:

61. Q. When the accused and this Japanese came out to see your parents om the
occasion you testified about, what were you told to do?

A, Shinohara promised my mother that I was to be employed as service girl
and to do general cleaning.

62. Q. And you left your home and came to the Kerner house at the instigation
of your mother, is that ceorrect?
A. Yes, I went there.

in regards to this transaction?

63, Q. What did the accused himself say to you
be afraid because I was to be a service -

A. The accused said to me not te
girl and to do the cleaning.

64s Q. What were you afraid of?
A. I was afraid of their weapons because ever since I was born, I never
saw such weapons as the weapons they had.

65. Q. What weapon?
l‘ hﬂl L

66, Q.mthunudmam'dthm
A. Yes, the other man too.

67. Q. Did they threaten you with their mnu‘!
: Ae Yes, sir, I was threatened.

68, Q. Tell us about it.

A« Shinohara said that I must obey because if I didn't it would mean my
life and the lives of the people in my family. :

~61~
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A. Tou must obey, if you don't you will be killed as well as your family.
At that moment I was very much frightened, I was shaking because I had never
experienced anything like that,

70. Qs Were these threats made before or after the offer of $20.00 a month
was made?
A. Before I was offered to be paid.

Tl Q¢ The offer was for §20.00 a month, is that correct, or twenty yen?
A. Twenty yen. :

72, Qe And you worked in this Kerner house for 6 months, is that correct?
As Yes, 6 months, then I quit.

73 Qe+ Were you paid the 120 yen for your services there?
A. I was paid only three times. I

The Q. What were the amounts?
A. Sometimes 10 yen sometimes 20 yen. :

75 Q. How much did they still owe you?
A mﬂﬂt

76, Q. You were engaged under threats and promises by the accused to serve
in a house in Agana inhabited by a couple of Japs is that correct?

A. 1 was offered to serve and my mother was offered the same thing and
that nothing will happen to me.

77+ Qs+ And when did the first indication cross your mind that you might be
required to serve the sexual appetite of the Japs?

A. The first time that they came to our ranch I knew that something bad
was meant by that trip.

e

e o i e ——

78. Q. How did you know it?
A. I knew something was meant by that because they came to look for someone *
who was 17 years old. ]

79. Q. What did the "17 years o0ld", have to do with :l.t-‘l
A. Shinchara wanted that urt.u.nqo

80, Q. In other words that was the specified female required, is that ﬂm‘ﬂﬂt?
-‘-i !'., sir.

B e ———

8l., Q. From the beginning of this whole transaction you understood you were
to be used for purposes of prostitution by the accused, is that correct?

A. That is just what I understood. They were not going to make a good
ﬂrlmtof‘-

j 82, Q. After you were takem to Kerner house, did this Jap have sexual inter-
.’ course with you?
As Tes, ur.mmmm-ummmw-xmn
obey or I would be beheaded, _

83. Q. Did you consent to the wishes of the Jap in this occasion?
A, I erded and he started to hold me. I didn't want to yleld,
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84. Q. How many of these incidents with the Japs took place during the month
of February?

The spectators were ordered to clear the commissiom.

. Ay Sakal was residing at Sumay at that time and usually came up twice a
85. Q. How often did you see the accused during this period?

A. I saw him quite often because he came up to check whether or not I wae
still staying in the building.

86, Q. When were you first allowed to go abroad with or without an escort?
A, On the second day I went out to call on my aunt,

87. Q. You walked out of the house on your own volition?
A. Yes, because Shinohara didn't want me to leave the house whatscever.

88, Q. Did the Japs have any objection to your leaving the house?
A. No, the other Jape didn't have anything to say, but Shinohara told me
cuss words when I left to see my folks at the ranch.

89. Q. Who were you actually working for the accused, or the Jap officer?
A. I was working for the Alde to the Governor through Shinochara.

90. Q. Did these two Jap officers live in the house continuously?
A, Whenever they came to tomm from Sumay, they went up to this house
to take a rest.

91, Q. How many days out of the week did these officers spend in that house?
A. Two or three days of a week. :

92. Qe Who used the house the rest of the week, if anybody?
A. No one else, just myself and my sister Alice.

93. Q. Was the accused boss of this place whether the Japs were around or not?
A, Yes, Shinohara was the boss,

9%, Q. Did these Jap officers have personal property in the house?
‘. l‘-‘

95. Q. Did they ever eat in this house? _
A, Yes, sometimes they ate. Shinohara brought the raw food and we prepared

96. Q. Do you know what a house of prostitution is?
‘!!".’ﬁri

97. Q. Was this Kerner house the same kind of house?
As I do not know; that was the first time I stayed there.

. &mHmmmnGWthmt,htnmmhrthnﬂ
A. I quit when Sakai left the Island, I was waiting for word from Shinmo~
he never showed up and I just left.

you hear the accused offer in your presence, anything besides the

were to e monthly?
mother me to tell me that I was to get 20 yen per month and

was to be to my parents.
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100. Q+« What kind of help?
A. Clothing, food and whatever they wanted.

101. Q. Did you hear that offer made by the accused?
A. Yes, because my mother called me out because I was told about it.

102. Q. Were those promises fulfilled?
A. No, nothing was done.

Recross-examined by the accused:

103, Q. How far was it from the Kerner home to the Shinohara grocery store |
of the accused?

A« Not over half a mile.

and your sister cooked for the Japanese officers, is that right?

1
|
‘10k. Q+ The accused brought over the groceries to the Kerner home which you |

A. Yes, sir. 3{

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired t
further to examine this witness. |

The witness said that she had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn. |
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation, (Charge IV, specificatiom 1)
A. Rafaela San Nicolas Flores, resident of Inarajan, running a bakery shop

by occupation.
1
2. Q. If you recognize the accused, state as whom. f
A. Shinchara. !

3. Q. Did you live in Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, =r,

Le Q. Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation? "
A. Tes,

5« Q. Where were you living on Guam during the time of the Japanese occupation?
A. Malole, Inarajan.

- 6. Q. Do you know Alfonsina Flores?
| A. Yes, my daughter.

7+« Qe Did you ever see the accused at your ranch during the Japanese occupation?
‘i I\'.’ l:l.‘l"-

8. Q. Do you remember of any occasion that the accused was at your ranch in
which your daughter Alfonsina was discussed?
.I..!u,l:l.r.

9. Q. About what date was that?
A, It was sometime in Pebruary, maybe 1943, I am not very sure,




10, . Q. Do you remember how long it was after the Japanese invaded the Island?
A. They invaded the Island in December and this happened in February. .

11, Q. The Japanese invaded the Island in December of what year, if you remember?
A. I do not quite remember that. I do not know whether in 1942 or 1943.

12, Q. Did this incident happen during the February after the December in which
the Japanese invaded the Island?
A, Yes, sir,

13- Q. Please state what Mmenﬂdt

A. Shinohara came to our ranch with the aide to the governor and the ac-
cused said, "We came lere to look for your 17 year old daughter”, Then I asked
him how did he know she was 17 years old, I said to him, "Who told you about
it?" I further said to the accused, "You came from Agana up to this place. ;
You passed many other girls, why did you come directly to this ranch? You did i
that on purpose", Then the accused said, "Yes, but you must obey it and if you
don't, all of you will be killed". I told my husband about it and he said well,
if that is the case, he was ready to fight and kill because that is not the
custom out here, Then I said to my husband there is nothing we can say or else .
we will get killed. Then Alfonsina started crying. She said she was afraid j
to go with the Japs and I persuaded her to go because it meant our lives, Shino- E'
hara said that they were going to get Alfonsina right away. So I said, "Can I
go along, as mother?" When we got to Agana, I said to the accused, referring
to his daughter because he had a daughter, "Now what are you going to do about
it? How would you like to have this done to your daughter?® I further said ;
to the accused, "Even if you turned the Kingdom of Japan over to me, it will l

|

never satisfy me. I would rather have my daughter back". Then the accused said,
"You must obey because it is war time and any one who disobeys the order will
be killed". Then I said to the accused, "Well, I feel much better if my daughter
gets married now in my presence than to take her this way". Then the accused
said no one can get married in war time. Then I said to him, "How would you like
this to happen to your daughter?™ Then the accused said to me, "You must obey.
This is war time and the only way out for disobeying an order is to take people's
life", Then the accused said, "Yowdaughter will be given the best of care and

" all she has to do is to clean the house, Your family is big and you will be
given help". All that was ever given to me was about five pounds of tobacco
wrapped up in a part of a flag, So I said to my daughter, "Well since they
promised you the best of care, stay there and take good care of yourself, since

you are only going to do the cleaning.

1. Q. Did you ever see this Japanese officer before they came with the accused
to your ranch the first time?
A« No, sir.

Cross-examined by the accused:

15, Q. You say you came to Agana with your daughter, Alfonsina, the Jap and
the accused that day when that Jap and the accused came to your ranch, is that
correct?

1- Iﬂ'ﬂ, ﬂir-

16+ Q. What time of the day did you arrive at Agana, if you recall?
A. About 6 o'clock in the evening.

17. Q. Vhere did you spend the night?
. A+ I went to stay with my sister-in-law since I was told to leave the place.

=65~
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18, Q. Did you see your daughter Alice at the Kerner home that evening?

19.

daughter and he said that is the age this officer wanted. '

2l.

A, Yes, sir, we found her there.

Qs Did you talk with her? .
A. Yes, sir, |

Q. Did the accused then say who told him that you had a
A. He did not tell me. I asked him who told him that I had a 17 year old

Qs Did you and the accused discuss your daughter Alice at that time during .i

your talk that day? i

improper cress-examination,

22,

accused and the Jap officer came that day in February?

23.

2y

25,

%-

with the accused at the ranch that day?
myself,

27.

your ranch?

28,

29.

30.

3.

The judge advocate objected to this guestion om the ground that it wase

The accused made no reply.
The commission announgced that the objection was sustained.
Q. What member of your family was present at your ranch at the time the

A. Only the youngsters,

Q. Was your husband there?
A, Yes. -

Q+ Alfonsina was there, wasn't she?
A, Yes, she was in the ranch, I was outside.

Q« Was Alfonsina present when you talked to the accused at your ranch that
A, Alfonsina was there in the ranch, but she dida't hear,

Q. Do I understand that Alfonsina did not hear any of your conversation
A. Alfonsina did not hear anything, It was just between the accused and

Q. Alice was not present at the ranch that day when the accused was at
A. No, when we got to Agana we found Alice in Agana.

Qv Mtf
A. Mercedes Kerner's home.

Q. How long had she stayed there, if you know? !
A, I am not quite sure whether for two weeks or not. .

Qs Is Alice older or younger than Alfonsina?
A. Alice is the oldest and there are others after her and before Alfonsina.

Q. What difference in age between Alice and Alfonsina is there?

A, Alice was born in 1917 and Alfonsina in 1924,
Q. Was Alice's name mentioned by the accused when talking with you at your .1

’l:‘thl‘bw

A, Neo.
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33. q.m--u-umwmmuwm“ummmtuﬂ
A He had his coat om.

34« Qe Did you see him have any weapon when he was there that day?
A. I didn't notice whether he had a weapon, but the other man with him had
a sword,

35. Q. Who were with him?
A. Sakai and the native driver.

36, Q. Did the native driver have a weapon?
A. I did not notice that.

37+ Q. Was the Japanese present when you talked to the accused that day at the
ranch?
A Yes, I was there because I was with the accused,

! 38, Q. Did the Japanese officer say anything while you three were together there
at your ranch?
A« No, Shinohara did all the talking.

39. Q. How long did your talk last?
A. They came about two o'clock and then left about six.

kO, Q.Did;umthlueuududmmhnthnrnmﬁnnth
muhtht.mmon?
A. They did not have any conversation because Alfonsina was crying that time.

bl. Q. Did you tell Alfonsina the plan of her coming to live at the Kermer home
that day at the ranch?

A. Yes, I told Alfonsina about it., I said, "You must obey because if you
don't you will be killed", and she said, "No, I don't want to go".

L2. Q. Who was with you and Alfonsina when you told her that?
A: No one else, I was alone with her. I was trying to get her to make
up her mind because she was orying.

k3. Q+ I believe you said you spoke to your husband about his plan, wae he
there that afternoon?
A. Yos, my husband was there.

bl o q.mnmmmmumwutnmmunmm
As !“, sir.

k5. Q+ Was he present when you talked to Alfonsina about this plan?
A. My busband was outside, Alfonsina was in the ranch.

i k6. Q. When you say "in the ranch®, you mean to say "inside the ranchhouse”, is
that it?
A. She was inside the ranch, upstairs.

| 47. Q. Did you serve your evening meal and did all of you eat before you left
for Agana that day?

A+ No, wo didn't eat before we left. The last time we ate our lunch was
mmoovm.

L8. qmﬂmmutmmmmnumr
Ae At my sister-in-law.
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49. Q. You say you spent the night with your sister-in-lawj} when did you go
back to your ranch?
A. The next day in theé morning.

50. Q. Did you see Alfonsina before you went back to your ranch the next morning?
A. No, because Alice made me understand not to go there very often because
they didn't like the idea.

51, Q. How long was it before you did go to the Kerner home then?
* l.!‘ludlj'im.r.

52, Q. Did you go back to your ranch the day after you came from Agana, that is,

you came to your ranch the day after you came to Kerner home and then the next

day you came back to the Kerner home, is that right? i
A. Teos.

53. Q. How long did Alfonsina live in the Kerner home?
A. From February until November.

54 Q. Did you visit the Kerner home quite often during that period of time?
A. Yes, I went there quite often but I never found any of the officers.

55. Q. Did you go there, say twice a week?
A: Yes, sometimes,

56, Q. Did your busband go with you when you made those visits?
A. No, I went alone because my husband could not leave the childrem, they
were too young to be left alone behind.

57« Q. Tell us, if you know, whether or not your busband did visit the Kerner
home while Alfonsina lived there? :
A. He visited once. '

58. Q. Were you with him that time?
A. Yes, :

59. Q. Which one left the Kerner home earlier, Alice or Alfonsina?
A. They left the place together. That was the time the Governor left.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired further ;
to examine this witness.

The witness said that she had nothing further to state.

i The witness was duly warned and withdrew,

The commission them, at 12:00 a.m., adjourned until 9:00 a.m., temorrow, Tuesday,
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The commission met at 9:15 a.m. l
~ Present: |

advocate,

approved.

1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge IV, specification 1)
A. Jose Duenas Flores, resident of Malolo, Inarajan, Guam, and a farmer by
mupltim-
2, Q. If you recognize the accused, state as whom.
A. I do, as Shinohara.
3., Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. I.'. eir,
ke Q. Where did you live at that time?
A. Malolo, at the ranch,
5. Q< Do you know where Agana, Guam, is?
A. Ido.
6. Q. How far is your ranch from Agana, Guam?
A. It is between 16 and 17 miles. :
7. Q.Mmmthnw'nmmthum occupation?
A. Yos, sir, .
8. Q. Do you know Alfonsina Flores?

Minth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND CQMMAND, GUAM.

Tuesday, 7 August 1945.

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corpe,

Major Foster H., Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Robert H. Gray, U.S. Marine Corps,

Captain Quentin L. Johmson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S8. Marine Corps Reserve,
Iisutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge

e

Joagquin C. Peres, civilian, reporter.
Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.
The accused and his counsel.

The record of proceedings of the eighth day of the trial was read and

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

R ——

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

A. I do,
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9« Qe Who is she?
A« My daughter.

10. q. Was she living with you at the time of the Japanese oenupt:l.nn‘l'
o Yes, sir, at the very beginning.

11. Q. How long did she live with you at your ranch after the Japanese oc-
cupation?
A. Over two months.

12, Q. And then did she leave the manch?
A. Yes, sir, she left but not on her own accord.

13. Q. Did you ever see the accused at your ranch after the Japansse occupation?
A. Yes, he came to my ranch,

14, Q. When did you first see him at your ranch after the Japanese came to thie
Island?
A. Sometime in February, the year when the Japanese occupied the Island.

15. Q. On what occasion did the accused come to your ranch?

A. The accused came to my ranch with the Japanese officer and a driver and
the accused said, "We come here to ask for your 17 year old daughter to be a
service girl"®.

16- Q- hht. ju't Iﬂt hlpplmd, l.mr_hr.

A. Then I said to the accused, "My daughter is not capable to do that kind
of work". Then I further said, "Since I started rearing my daughter, she has
never left uwes", then he said, "This is what this officer wants. This is wartime
and we must obey the officials, If we obey them, they will give us help. If we
didn't obey, it is possible that you may be killed” Right at that moment, I
knew that whether I wanted to give up my daughter or not, they would take her
Just the same, so that made me feel very much upset and I left and turned it
over to my wife.

The accused moved to strike the words, "Right at that moment, I knew that
Mhuzmumunuqmmmwm,wmummmm
same, so that made me feel very much upset”, on the ground that it was a con-
clusion of the witness and not evidence.

-

The judge advocate replied.
The commiseion announced that the motion was overruled.
Cross~examined by the accused:

17. Qe Is that all that was said to you by the accused at that time?
A. After I turned away from them, my wife was there to face them,

18. Q. Anewer my questiofi. Was that all that was said to you by the accused?
A. Bhat was all he said. I turned away from them and left them and my wife
ws with them after it made me feel so upset.

19. Q. Who else i wheni this conversation took place?
A. My wife, Shili » the Japanese officer, the driver, and myself,

20. Q) Where did this ¢ q”uummu,mmmmnmm
the house?.
A. At the part of the ranch where I usually receive my visitors somewhat

like a porech.
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21, Q. Where was your daughter Alfonsina when this conversation took place?
A. She wmas in another room.

22, Q. Did your daughter Alfonsina continue living with you at your ranch after

the day you mentioned?
i A. No, he took her. That was the first time he visited my ranch amd took

Alfonsina with him.

| 23. Q. Where did he take her to?
A. I do not know, my wife knew about it because she went with her.

2h. Q. Did he take your wife with him or did your wife leave voluntarily?
A. She asked if she could escort the girl.

25. Q« Have you seen your daughter since that time?
A. Not for a long time, My wife went to visit her.

26, Q. When did you next see your daughter?
A. About 6 monthe after that. I stayed at the ranch all the tine.

27. Q. Do you know where the Kermer house was in Agana?
As Yes, I know that.

28, Q. Were you ever at the Kerner house during that 6 months between the time
your daughter left your home and the time you next saw her.
A. Yes.

2?1 Q- How times?
A. mu.*w

30. Q.hlmmrrnuhuhmhrtrmhmnﬂmnmlmmﬂ
A. Between five and six months.

31. Q. Do you have a dtuhrurbyth-unnrmu'l'
‘.t !..-

32. Q. Did you see her at the Kerner home when you went there that time you

spoke of?
-l' I".

T -

33+ Q. Going back to the day the accused, the Japanese officer and the driver
came to your ranch., Did the accused at that time offer to pay you any money if
your daughter Alfonsina went away with them?

_ A. No, he did not promise me anything. He said that I would be given help
‘ if I obey them.

A: I do not know, |

! 35« Qs Did you ask him?
‘ A, He said that the man was & high official and that he could give me help

| but I never received any help.

36, ' Q. The accused said that he, the accused, would give you help or that the

| high official could give you help?
| A. He told me about it. He said that I will be given help. The other man

was silent.
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37. Q. Who did he, the accused, say would give help?
A. He was talking to the officer there and he said that I will be given help.

38, Q. By whom?
A, He said that the official would give me help, but the official didn't
| say anything., He did all the talking.

| 39. Q; When you say "he®, do you mean the accused?
‘ A. Shinohara.

4O, Q. To whom did he say help would be given? i
A. He said help would be given to me. |

. Q. Did you ever receive any help from the ana.n-u? |
"l Hﬂ, .irl

42. Q. Has your ranch ever been improved during the Japanese occupation, the
ranch where you were living then?
A, Yes, there was some kind of improvement. |

43. Q. Who gave you that help?
A. That was my omn. I traded pigs, hoge and other things for building !
materials.

bt Q. Did the accused have any weapon with him when you talked with him that

day at your ranch?
A. I do not know, he was well dressed, he wae wearing a coat, but the officer |

with him had a sword.
45. Q. Did you see any sword being wornby the accused?

A, I did not notice that, because he was well dressed and had a coat on,
and I do not know what was underneath.

L6, Q. How long before the date you spoke of as having your talk with the
accused had it been that Alice left your home? !

The judge advocate objected to this question on the ground that it was i
incompetent, irrelevant and immaterial, and further that it was improper cross- +
examination.

The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was sustained.

Reexamined by the judge advocate:
k7. Q. Did you ever see the Japanese that accompanied the accused to your
ranch at any time prior to that?

A. Never. '

Neither the judge advecate, the unud, nor the commission desired fure 1
ther to examine this witness,

| ‘ The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew,
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A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your mame, residence and occupation. (Charge IV, specificatiom 2)
A. Adolfo C. Sgambelluri, resident of Tutujan, Sinajana, and a patrolman
by occupation.

- 2. Q. If you recognize the accused, state as whom,
As I do, as Samuel T. Shinohara.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation? 1
ll I‘.’ .iri .

ke Q. Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation? |
As Yes, sir,

5. Q. What was your occupation during the Japanese occupation?
A« I was a policeman, sir.

6. Q. Did you know Nicolasa P. Mendiocla? I
A. Yes, sir,

7. Q. Did you ever see her on Guam during the Japanese occupation? .
l' I'., .ir- Y

8. Q. Did you ever see Nicolasa P. Mendiola and the accused in the presence
of each other during the Japanese occupation? r 'j
‘i I... li.l'. -

9. Q. Please state the circumstances under which you saw them together.
A. I am not very sure of the date, but sometime in 1942. Shinohara, the i
defendant, came over to the Police Department and requested my assistance in |
locating a woman by the name of Nicolasa Mendiola. He came down in a car drivem '_
by a mative, whom I do not remember. We proceeded to the district of Anigua,
Agana, Guam, where Nicolasa was then residing. Upon arrival there, he sent
me in to call Nicolasa to the car as he would like to talk to her. Nicolasa ,
was rather reluctant to come out, She made excuses. Finally she came out and
at the car, Shinohara asked her to come down with him to Piti and work at
whore house where Japanese enlisted personnel were being entertained. She .
She made excuses that she had children to take care, further i
Shinohara asked her to cooperate and come along '
place and see if she liked it. She answered that she would later on
get clothes to wear as she had on only rage. The defendant remarked
ye down. She did not have to stay there, to just come down for
Shinobara would furnish her clothes and any-
she worked in this house. She did come along with ws in
wo or three other Japanese in the car, I do
and whether we picked them on the way, but
se in the car and which we disembarked at the

th
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10, Q. What was your occupation in Guam at the time the Japanese occupied Guam?
A, I was a patrolman,

11. Q. Was that a civilian police?
A. Insular Police, under the Chief of Police of the Insular Police Force.

12. Q. Por what length of time have you been so employed at the time the Japanese
occupied the Island?

A. I ms employed since about the middle part of 1933 up until the Japanese
invaded the Island,

13. Q. In the performance of your duties as policeman during that period of time,
bave you ever had an occasion to investigate any activity of Nicolasa P. Mendiola?
A, To the best of my knowledge, she had been arrested once and sentenced.

L. Q. Was there a conviction on which that sentence was pronounced?
. III,, sir,

15 Q. What was the charge lodged against this girl for which a conviction was
reached?
As Vagrancy.

16. Q. Tell us if you know, whether this girl was ever treated for venereal
disease during the period prior to the Japanese occupation?

A. To the best of my knowledge, I know she has been called upon to the
hospital for examination, but as to her suffering any venereal disease, I do
not know,

17. Q. Do I understand that she was examined for venereal disease before the

Japanese occupation?
A. I know she was examined by a medical officer, but I do not know the result.

18. Q. Was the examination for that particular type of disease?
-ll' I.', .hc

19. Q. You spoke of her having children at the time you and the accused talked
with her at Anigua after the Japanese occupied the Island. Do you know how many
children she had at that time?

A, If I am not mistaken, at the time she had an adopted child and one of
ber own.

20, Qe Tell us if you know, whether or not she had been married at that time?
A: 1 do not know.

2l. Q¢ Tell us if you know, what was this girl's general reputation for morality
and virtue at the time of the Japanese occupation of Guam?
A. The girl was reformed at the time of the Japanese occupation.

22, Q. Tell us if you know, when this reformation took place?
A. I am not sure, but I think right after she got out of jail.

23. Q. About what time was she convicted of vagrancy, if you recall?
A« I cannot recall the date.

2he Q« Was it a month before the Japanese occupatien or what?
A. I cannot be sure of that. There were seversl cases. I simply cannot
state dny time at this time,




¢ A

25, Qs You say the girl had reformed at the time of the Japanese occupation?
A, Yes « Ghe was staying at her home at Anigua, that is she did not
run around i.lk- she used to.

26. Q. Then I take it, she had been under serveillance of the police department
during the period of time before that?
" AJ That is right.

27. Qs Who was present at your talk there at Anigua you described when you,
Mendiola and the accused were talking?

A. There was the driver of Shinohara. Shinobara had several drivers during
the Japanese occupation ®0 I cannot place which one of them. If I am not mie-
taken the Japanese navy men might have been there., I do not remember whether the
Japanese navy men were with us or whether we picked them up on the way but I re-
member two or three were in the car that we dropped at Piti.

28, Q. Tell ue if you know about what time was the whore house at Pitl established?
A. Somewhere in the middle part of 1942 or before that.

29. Q. 'Tell us whether or not Micolasa Mendiola worked in this house before?
A. Not in this house,

30. Q. Were you continuously with the accused from the time you arrived at Anigua
and called up the girl until you left Piti to return and left this girl?
A« I was with him continuously until we came to Agana from Piti.

31. Q. To the best of your present recollection, have you told us everything
sald during that period of time in relation to the charge before this commission?
As As far as I can remember that is all the accused said, unless you refresh

my “r’v

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission, desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

The commission then, at 11:00 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Wednesddy, 8 August 1945.
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Tenth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Wednesday, 8 August 1945.
The commission met at 9:00 a.m.
Present:

Ml “.I‘ Taﬂ- ﬁu.'l.fﬂl‘d, U-Bo m. ml‘pl,

Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Robert H. Gray, U.S. Marine Corps,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Joaquin C. Peres, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the ninth day of the trial was read and
approved,

No witnesses not otherwise comnected with the trial were present.

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Examined by the judge advocate:
1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge IV, specificatiom 2)
Mitlliﬁloflu P lmd.lah, resident of Agana Heights, and a nurse maid, Fleet

2« Qe If you recognize the accused, state as whom.
A. I do, Shinohara.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A I.l, sir,

he Q. Did you ever see the accused on Guam during the Japanese m;lt:lm‘l
A. Yes, sir,

5. Q< On what occasion did you see the accused on Guam during the Japanese
T

A. At the time when the accused and Sgambelluri came to my house. Sgambelluri
came in and asked me to come out because Shinohara wanted to talk to me.

6. Q. What date was this?
A. It happened sometime, either in February or March.

Te Q. What ’-ﬂ
A. 1942,

8, Q. Please state to the commission the circumstances.

76~




10. Q< Relate the circumstances of that time when you again saw the accused.
A. Two weeks later, the accused came to see me again
wanted te work in a saloon, Just to serve drinke, I was

11. Q. Then what happened?

A, After that the accused took me to the hospital to have my physical
examination and after I bad passed physically, I was given my paper, then two
days later the accused came and took me down to a place at Piti.

E
3
g
3
;

12. Q. What was that place at Piti where the accused took you to?
. A. The building located on a hill formerly used by the Experimental Stationm,
Piti.

13. Q. What were the circumstances you found when you arrived at that building?
A. I found rooms in that building. There was a boy. I stayed there and

it was either the first or second night when the accused came and brought in

an officer.

ke Q. What nationality wae this officer?
A. Japanese,

15, Q. Did you have any conversation with the accused that time?
A. He brought in two Japanese officers and then the accused sald, "Take
care of these men”, and I said, "What for?" and he said, "Well, your line of

work®.
16. 1&. Was there any further conversation between you and the accused at that

A, I didn't want to. So he said, "If you didn't want to, you will be pun-
ished®, and I asked him to quit, that I wanted to quit on account of my children
and he said I cannot.

17. Q< Then what happened?
A, That 1s all, I stayed there, I was afraid to leave fearing that I

might be punished,

18. Q. Did anything 'happen between you and the Japanese officer that time?
A, We went into the room and slept together because that was what we

were supposed to do.

19. Q. Did you see the accused in that place after that?
A. Yes, he came there at times,

20, Q. On what occasion did he come?
A, Bringing in efficers.

———— m—
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21, Q. About how long did you remain there?
A. 1 am not quite sure, it ms 4 or 5 months,

22, Q. Did you ever discuss the matter of your being there with the accused
at the time you saw him down there other than what you have mentioned?
A, Yes, there was one time when I asked him if I could quit. :

23. Q. Did the accused make any reply?
A. He said I could not quit, that if I did I would be punished.

2lhe Q. The first night you mentioned you slept with the Japanese officer, what
happened between you and that officer?
A. We slept 'in the room.

|
25. Q. Anything else happen? I'
A. Mhing else. i

26, Q. State what happened between you and the Japanese officer, the accused
brought there besides sleeping?
A, We had sexual intercourse. ‘

Cross=-examined by the accused:

27. Q. Thinking of the time that the accused, Sgambelluri and the woman that
came to your home., What was the name of that woman?
A. Jesusa Taitano.

28, Q. And you say she was present when the accused talked to you in the car? |
A. Yes, the girl was in the car with the sentry and Sgambelluri.

29. Qs You spoke of your children. How many children did you have that time?
A, One was my very own and the other one belonge to my sister but I reared
her since 6 momths old,

30. Q. Have you been married? |
‘.p No.

31. Q. At the time you were speaking of when talking with Shinohara the accused,
lulbﬂlurilndothu,hwoldmmmuhﬂdatthtthﬂ
A, Going on 12 years old.

32. Q. Prior to the Japanese occupation, were you ever convicted of nrin‘l
A. No. ;

33. Q. Prior to the Japanese occupation, have you ever received any php:lnl
examination at the hospital here in Agana?
A. What kind of physical examination, there were many physical examinations.

34, Q. For venereal disease? g
A, I do not want to answer that question. . It lowers my reputatiom, but if
I must answer it then I will.

The commission announced that the witnees did not have to answer the
question.

35. Q. Thinking of the time Sgambelluri, the accused, Jesusa Taitano and the
sentry came to your home, did the woman go with you and the others to Piti that




A, Tes, we went directly to Pitd.

36, Q, Did anyone else go with you to Piti except the omes I mentioned? II
‘-ko 1

37. Q. When you arrived at Piti and stopped at the house as related before,
did anyone go inside the house?
A, No one entered the house, We went as far as the steps and Ozone's name 1
- was called and when we found out he was not home, we left.

38. Q. Who went aes far as the stepe?
A, I remember Shinohars. ;

39. Q. Were you with him when he went to the steps? |
A. The car was parked right in front of the steps and Shinohara called
Ozone and someone answered he was not in.

4O. Q. Did Jesusa Taitano stay there in the house? _
A. First we went to Martinez' house, then we went to another house at Piti.

4l. Q. When you say Martines' house, what Martinesz do you refer to, his first
name?
A. I do not know which Martines.

L2. Q. Where did you leave Jesusa Taitano that day? |
A. We left her at the other whore house because there were two of them. 1

L3. Q. Was that where she was working at this time, if you know? '
A. I do not know whether she was working there or not, but that is where *
she got off, \

ke Q. At the time you went to Piti with Sgambelluri the accused and Jesusa

Taitano, did you stop at the old Experimental Statiom? I
A. We went directly to Martines' house, then on our way we dropped off this

girl at the second building there, because there were two buildings where the |

old Experimental Station was and one on top of the hill.

45. Q. Did you drop her im the same building where you came back later and

stayed?
A. No, because I lived in the house on the hill.

Exanined by the commission:

' kb, Q. You stated you were hired by the accused as & bar maid to work in a
| saloon, is that correct? :
‘;.t“. sir.

4T« Q. You accepted that position?
As Yes, sir, besides the other business.

8. Q.anpﬂmﬁnﬂhnd:hrﬂhrthnmﬂ?
A. No, sir.

49. Q. So you didn't pwtmwmu:hrnid'!
1 ‘-4‘. l’.l'-

50. Q. You were took by the accused to a house on a hill by the old Experimental
Station, uthtamooﬂ
A. Yes, eoir,

=79=
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51. Q. How long were you there before the accused brought these two Jape?
A, If it wmas not the first night then the second night.

52. Q. That was the sec ﬂdghtmhlhunhtﬂnhm?
A, Yos, #ir, it must have been.

53 Qs What did you do before that?
As I didn't do anything. As far as my meals were concerned, they came
from the Martinesz' house where Omone wae living.

5k o ﬂ.nidthydiwnliqnuwromlhutl there?
A: Yes, sir,

55 Q. Who served it?
A: There was a boy there specially hired for that.

56. Q. When did you first find ocut that you were to be used for other purposes

than dispensing liquor at the bar?
A+ The second night when Shinohara came ocut with some officer,

57. Q. When the accused came out with two officers to this house on this night,
tell us exactly what the accused said and what you said to him as near as you can
remember, '

A. He told me to take the men to the room and I said, "No", then he said,
"This 1s what you are going to do here®.

58. Q. Was that all?
1! I..’. li'l.'-

59« Q. In other words the accused just informed you that that is to be your job
and you went on and did that, is that correct?
‘.-I... gir.

60. Q. You said in your previous testimony that you had to stay there or you
would be punished. What were you to be punished for if you didn't do it?

A. The accused said that I was to take care of the officer to take them
to the room and that if I didn't do that I would be punished for that.

6l. Q. What do you mean by punished?
As He sald I would be put in jail and I wae afraid of the Japanese and

their punishments.

62. Q.+ Afraid of the Japanese?
A. Yes, I was afraid I would be punished.

GB- Ql\n,"hf
I.MW-duﬁImldhmhkﬂanm:tmuﬂ

do that,

64. Q. Then the accused threatened you that if you didn't comply with his orders
to care for the Japs, is that correct?
A. Yoo, if I didn't comply with his wishes, I would be punished,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission désired

m“m'lml‘lﬂllll.
The witness said that she had nothing further to state.

— a1
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The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn,
Examined by the judge advecate:
1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. charge I, spec. 2)

A. Jesus Carbullido Okiyama, 32 years, clerk, U.S. Naval Military Govern=
ment Labor Office. . _

2, Q. If you recognise the accused, state as whom.
A. I do, as T, Shinohara.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir,

b Qe Are you an American national?
A. Yes, sir, because I was born in Guam and took Cuam citizenship in 1937.

5« Qe Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A Tes, sir,

6. Q. Are you familiar with the word, "Dai Nisei?
A. Yes, #ir, .I am.

7. Q. Please state what you know about that. .
A. The Dai Nisei is a Japanese word which means children having Japanese
extraction, half-caste Japanese. :

8. Q. Was there such organization in Guam during the Japanese occupation? |
A. Yee, pir, there was an organization of that Dal Nisei., .

9. Q. How do you know there was such an organisation during the Japanese oc- i
cupation?
A. Unfortunately I was one of the members of that organisatiem.

= [ |
10, Q. Do you know how that was organized?
A« To the best of my recollection, one day the accused, Shinohara, came to
ny house which was about one hundred yards away from his then residence in Agana.
He asked me to work for him as typist. He told me to report to work at a
across from his house every morning at 8. I came there the first morning and the
firet thing he had me do was to make a list of all Guam born Japanese or Nisei
and I turned the list over to him as socon as it was finished. After I did this,
the first thing I knew some of these boys came up to that officer where I was
« Then at a later day, another bunch came up. One day when about between
20 to 30 Nisei were present, Shinohara took his seat at the middle center of a
. long table and there the first meet started, Shinohara got up and started
talking to us. The first thing he us was that the United States of America
and the Imperial Government of Japan were in a state of war, and that the Amer-
icans had been pushing the Japs around for a considerabls length of time and the
Japanese could not stand it any longer and finally came to a show-down. He told
us that we the Nisei, the half-caste of Guam, had been pushed around by the Amer-
icans and the time has come when we shall do everything possible to help the Japs
i win this war.
P2 1 B talg ue Tamt 0 My
" | us that we to be present there at his office
and that we shall MHMHMWW“"L'::%&W
, Japanese Military Unites here. He said he will inform us as to where and when our

3
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12. Q. Do you remember anything else?
A. That was the first meeting we had. That was all that he discussed.

13. Q. Was there any other business conducted in this building which you had

as headquarters?
A, There wasn't any.

Lie Q. Was there anyone present other than people of Japanese half-caste?
A. I do not believe there was lﬁM-

15. Q. Was the meeting open to the public?
A. No, it was not open to the public, it was strictly for Japanese Nisei.

16. Q. Were you paid for your services and duties that the accused assigned
to you at that time?
A. At that time, there was no payment. My services were just free.

17. Q. Was any compensation givean to any member for services rendered?
A. There wasn't any since I became a member.

18, Q. How long were you employed in that poeition?
A. I worked for Shinohara in that capacity of working for him as a clerk
at least for a period of two months,

19. Q. Who gave you orders as to what you were to do in that capacity?
A« I received my ordere directly from Shinohara. ;

20. Q. Did you ever receive any order as a Dai Nisei from any other person
other than the accused?
A. No, sir.

21. Q. Did you know of w'mulion in which any member did render services to
the Japanese Military Forces? '

The accused objected to this question on the ground that it was too broad
and not understandable and tending to bring forth answers which would not be
pertinent to the issue.

The judge advocate withdrew the question.

22. Q. Do you know of any occasion whereby any member of the Dai Nisel carried
out the purposes of which the accused said they were organised for?

The accused objected to this question on the same ground as the previous cne.

The judge advocate replied.
The coomission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial opened, and the
commission announced that the objection was overruled.

-l

The gquestion was repeated.

A. On one occasior Shinohare came in and told us to send two boys over teo
the Menseibu, then the Civil Affaire Office of the Japanese occupying forces.
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23+ Q. What were the names of those two boys?
A. One I remember very well as Jesus Ishizaki of Umatac, and the other
I could not very well remember.

2he Qs Where were they sent to?
A. To the Menseibu which was the Civil Affairs of the Japanese ueuupying
forces,

25. Qe Who asked that they be sent over there?
A. Shinohara.

26. Q. Do you know any other occasion? l
A. On one occasion Mr, Shinohara took me to the Navy Garrison Force over here
and he had me type 200 copies of ration tickets in the Navy Department.

27. Q. Is that the time you were engaged as clerk of the accused?
Ae Iﬁﬂ, sir.

28. Q. Was there any other occasion when members of the association were engaged 1
in military work?

A. At a later date, the Japanese occupying forces started to bulld air fields
in the Island. Shinohara told us to offer our services to work in this air field.
I know that most of these boys supposed to be members of this Dai Nisei Organization
worked in this air field.

T

29, Q. Did you ever have any other meetings where the accused was present other |
than the first one you have mentioned?

A. At a later date the accused sent us word for us to assemble at the Jap-
anese officers' club, formerly the Elke Club. He had us there and a meeting was
held in which he presided. He was then talking to us.

30, Q. Do you know how many members were present in that meeting?
A. Considerable number, say about 25 to 30 members were present. |

31. Q. Was that a public meeting?
A. No, it was held at the Officers' Club and restricted. ]

32. Q. Who was in charge of that place you mentioned, the Officers' Club, do

you know? Who owned it?
A. To the best of my knowledge, Shinohara was in charge of the club., As to
\_. who owned it, I do not know.

The witness was duly warned.

The commission then, at 11:20 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Thursday, 9 August 1945.
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Eleventh Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Thursday, 9 August 1945.
The commiseion met at 9:00 a.m.

" Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,
h,}ﬁr M.r ﬂ- Ir“, u.st m Wﬂ Illl!"'l‘l.
Ma jor Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve,
Major Robert H. w’ 0.5, Marine Gﬂrpl,
Captain Quentin L. Johmson, U.S. Marine Corpes Reserve,
Captain Alfred J, Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lisutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
Eﬂtm Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate,
Joaquin C. Peres, civilian, reporter. '
Isabel P, Zafra, civilian, interpreter.
The accused and his counsel,

The record of proceedings of the tenth day of the trial was read and
w.ﬂ-

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

Jesus Carbullido Okiyama, the witness under examination when the adjourn-
ment wis taken, entered. He was warned that the ocath previously taken was still
binding, and continued hie testimony,

Examined by the judge advocate:

33. Q. Are you the same Jesus C. Okiyama that testified in this case yesterday?
A. I.., eir,

34 Q. Other than the clerical duties you have testified to in the office of
the Dai Nisei, did you ever do any other work for the Dal Nisei as an organisation?
A. Yes, sir.

35. Q. What was that?
A. Well, after the first bombing of the Americans of the Island of Guam
moved up to a place ealled Lalo, Im;tdthmrumml-ﬂlmmi
to

po— e
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The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

/-f-j'ﬁl Qihm.
A, After that I went back to the ranch and on the following week, I reported
. to ‘work at the air field where there was a group of Niseli already working. I
reported to the Nisei.

37. Q. What kind of work did you do?
A« The first day I worked on building a berth for airplanes then the next
two days, I worked on communication lines,

38. Q. Where were those commmnication lines?
A. It was right in the air field area.

39. Q. What point did it run to, do you know? 1
A. The communication line had already reached the lower part of the air
field., I do not know where it started nor where it ends because I worked there

for only two days.

4O, Q. Did you get paid for that work? 3

A. I exactly do not know on which project I was paid. Whether for the build-
ing of the berth or the construction of the communication lines, but I got paid
three yen for working up there,

ul Q.ﬂwpl.idyou?
A. I got the money from & man named Sayama.

'4
The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground )
that it was incompetent, irrelevant and immaterial. J

The judge advocate replied.
The commission announced that the motion was overruled.

- k2, Qs Who was Sayama?
i A. He is one of the local Japanese residents of Guam.

k3. Qe Were you working on these projects as a member of the Dai Nisei?
1'1.., ﬁ.ri

kithe Qs Who told you to work on this project?
A. Shinohara.

L5¢ Q. Were any other membérs of the Dai Nisei with you that time?
A. I-l, eir.

“- q.mmr-ﬂ-rﬂotbymf

A. To the best of my recollection Jesus Sayama, M&iﬂn, Pelix Sakai,
there are some other members which I cannot very well recall. But of these three
I am very sure they were with me at the time,

Cross-examined by the accused:




kT« Q. There were Chamorros working with you at the air field at the time you
spoke of, were there not?
A. There were Chamorros working but not with us.

4k8. Q. What do you mean by "not with us"?
A. mmmm“l“Mhmtt

49. Q. In other words, as a separate work gang?
A. A separate unit.

50. Q. Didn't every working man up there work in a different work group?
A. I do not know whether these other people worked there as a gang or group,
but the group I was working with is entirely Dai Nised.

51, Q. Is it not true that the Dai Nisei was formed for civilian defense to
fight fires and that type of things?

A. As far as I know the Dai Nisei was formed to help, that is for us to show
every possible way in helping the Japanese win the war.

52, Q. One of those possible ways was in disaster relief such as the bombing
of the Island?

A. That is one possibility of that, but I do not know, What I know, I have
already stated. That is one of its possibilities, I do not kmow.

53. Q. Is it not a fact that the organization was first heard of in Guam either
on the latter part of 1942 or 19437

A. As far as my knowledge is concerned this organization was first estab-
lished in the latter part of Jamuary, 1942, about a month and & half after the
Japanese invasion.

54 Q. Is it not true that there are similar organisations in Guam made up of
Chamorros called Kyowa Kai?

A. I have heard of that name, but as to its exact duties and administration,
I do not know.

55¢ Q¢ During the time of the Japanese occupation, did you know of a man named

Kyomo Miwa?
A. I do not know,.

56. Q. To refresh your recollection; the man was a school teacher om Guam.
A. I never attended school.

—
57« Q< As you recall now, how many meetings were held of the Dai Nisei members
during the time of the Japanese occupation?
As To the best of my recollection there were two actual meetings held

i where Shinohara was presiding.

58, Qe Are you familiar with the pre-war organiszation, the Japanese Society
in Guam?

The judge advocate objected to this question on the ground of improper
cross-examination.

The accused made no reply.
The commission announced that the objection was sustained.

BEST COPY AVAILABLE
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59. Q. Do you know whether or not there was in Guam just prior to the Japanese
occupation an organisation known as Japanese Society?
A. Yoo, I think there was an organization of the Japanese Society.

60. Q. Were you a member of that organization?
As No, eir.

6l. Q. Was it not stated to you during the time of the Japanese occupation that
the Dai Nisel wae a contimuation of the Japanese Society?
A. No, it ms not stated to me.

62, Q. Did the Dai Nisei have a constitution?
A. No, there wasn't any constitutionm.

63. Q. Did they have any paper that showed why it was organiszed?
A. There wasn't any paper.

64e Q< During the period of the Japanese occupation, were pecple of Guam ever
advised by the Government there was danger of bombardment or bombing of Guam?
A. No, I never heard of one.

65. Q. Was there any curfew hours established by the Japanese in Guam while
they were here?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross-examination.

The accused replied.
The commission was cleared,

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was sustained.

66 Q. Give us the names of the members of the Dai Nisel during the period
of the Japanese occupation as far as you can recall such names now.

A. Felix Sakel and his brother Tomas, the Sayama boys, Pedro and Jesus,
the Haniu boys, Jose and Juan, the Ishizaki boys, Jesus and Vicente, the Yoshida
boys, I do not know their names, the Fujikawa boy, the Suzuki boy, and practical~-
1y all boys of Japanese extraction.

67. Q< Were there any girl members?
A, There were girls but I do not know their names,

68. Q. Did you have any social parties as a group?
A« No, the Japanese as a rule does not believe in that. They do not believe
in parties but enly work.

69. Q. Was there any minimum age limit for members in the group?

A. There was no age specified as to eligibility of members, but boys well
built and able bodied were called upon to become members.

Examined by the commission:

70. Q. In your testimony you referred to Shinohara, Do you mean the accused
in this case in all instances?
ll!"’.'hl

—




Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.

The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and waes duly sworn, |

Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 2)
A. Jesus Basa Sayama, a resident of Yona, and a laborer by occupatiom.

2. Qs If you recognize the accused, state as whom.
Ae 1 dﬂ, a8 Shinohara.

3. Q. Do you know his first name? ~ |
Ae I only know him as Shinohara. |

ke« Qo Were you on Guam during the Japanese occupation?
As Yes, &ir.

5¢ Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, pir.
2 6

Qs Do you know what Dai Nisei is?
A. An organisation of half-breed Japanese.

T« Q. How do you know it was an organization of half-breed lel.mn?
A, Mr. Shinohara informed us that it was.

8. Q. Were you a member of that organization?
A, Yes, sir,

9« Q. Did you ever attend any meeting of that organization? =
‘.. I'l', .hq I|

10. Q. When was the first meeting you attended? |
A. About a month and a half after the invasion of the Japanese. !

11, Q. Where was that meeting held?
A. In a building opposite Shinohara's residence.

12. Q. About how many were present in this meeting?
A. About 25 to 30,

' 13. Q. Was that a public meeting? :
| A+ No, it was strictly for the half-breeds. ‘

| s Q. What happened at that meeting, if you recall?
| A+ Shinohara told us that we were asseambled there to get together and win

the war as soon as possible. I

'i | 15, q.mm.m-;;muudnt
A. That is all I understood.

16, Q.thhiﬁcuﬂwﬂnmtumthm
\\ A: He said the Japanese.
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-~
.
-
-

17. Q. Did you ever attend any other meeting of the Dal Nisei?
A Yes, sir.

18, Q. Where was that meeting held?
A« At the former Elks Club.

19. Q. How many members otth-miﬂildmintm-otmf
A. About 4O members.

20. Q. Was there any particular occasion on which that meeting was held?
A. I understood there was a high official leaving the Island for Japan and
that we were gathered there for this official to see us.

The accused moved to strike the last answer of the witness on the ground
that it was hearsay.

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

21, Q. Was there any one present in that meeting besides the members of the

Dai Nisei Club?
A I.., sir.

22, Q. Who was present?
A. Shinohars, :

23, Qe+ Anyone else?
A+ The official that was to leave the Island,

2 Qe What kind of official was that?
A« Naval officer.

25. Qe Who llkedmtulototh-ﬁmmtingorth-MﬁmGhbf
A. Shinohara.

26, Q. Who asked you to go to the second meeting of the Dai Nisei Club?
e A. Shinohara again.

/fﬂ. Q. Did you ever do any work as & member of the Dai Nisel organisation?
‘-Iﬂl, '11'&

28. Q. Who asked you to do that work as a member of the Dai Nisei Club?
A. Shinohara,

29. Q. What work did you do?
A. We were made to work at the air base.

30, Q. Did you see any other member of the Dai Nisei working in the air base

with you?
A. I'I, sir.

31, Q. Give their names.
A, Pelix Sakai, Onedera, Juan, Ishizaki, William,
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32. Q. Did the members of the Dai Nisei participate in any other activity? :
A, Yes, p#ir. .

33. Q. What were they? i
A. They were made to dig tunnels for air raid shelters.

34 Q« Did you ever work on any of the tunnels?
A, Yes, &ir.

> 35« Q¢ Did any other member of the Dai Nisei Club work at the tunnel with you? |
l. !.'Il [] |_

36, Q. Give their names,
A. Tomas Ooka, Jose Tajama, Ambrocio Shimizu and Jose Ichihara.

37. Q. Who ordered you to work on that transmission line?
A. Shinohara.

38, Q. Did the Dai Nisei Club have any other activity as a group?
A. I mas employed only on that line of work. We were also made to drill
every first and third Sunday.

39. Q. What kind of drill did you have?
A. Something like left face, right face and forward march,

5

i
!
|
i
|
1
|
|

k0. Q. Anyone else present besides the “nrl of the Dai Nisei at these drills?
A, Yes,

kl. Q. Who else?
A. Shinohara.

L2, Q. Anybody else?
A. The drill instructor.

L3, Q. How many hours did you drill on each day you met?
.i.. About three hours,

bho Q. What did Shinohara, the accused, do?
L.hfﬂlhﬂdhﬂhdummﬂﬂn-uldlm-hcnpﬁnnddnl.
When we had to pass in review, Shinohara stood on one side as an official.

45 Q. What were you drilling for, were you ever told?
A. We were informed that we were to learn the various drills so that in
case the Americans came we were to help the Japanese soldiers.

kb, Q.‘ninromd.mortht‘l
L 1. w.

Cross—examined by the accused:
k7. Q. On what air base did you work?
1.Imhdlthu;d:hturorﬂﬂunlndmthlt I worked at the
Agana Air Base.

8. q.M*tuhn-tutmm-manmmmnuﬂ
- A+'October, 1943, as to the exact date I am not sure.

o ——
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L9. Q. About what date was it that you worked at the Sumay Air Base?
A, April, 1943.

50, Q. Were you paid for the work at Sumay Air Base?
A .0’ sir.

51, Q.Mmﬂdfﬁrmkiuntthlmﬂrku?
A, We were paid during the month of March and April, 1944.

52 Q. Tell ue if you know whether the Chamorros working on the Agana Air Base
were paid?

A. I heard they were going to get paid, but they only recéived a slip of
paper.

53, Q. Did any of your Chamorro friends work at the Sumay Air Base?
A. Yes, a great many of them,

54 Q. Did any of your Chamorro friends work at the Agana Air Base?
A. Yes, eir.

55. Q. Did you work with them at the Agana Air Base?
A. No, we were separated. The half-breeds did separate work.

56 Q. Is it not true that the Dai Nisel was organised for the purpose of help~-
ing in air raid protection and disaster relief?

A. I understood that the Dai Nisei, the local Japanese, the members of the
Menseibu and the members of the Kihatshu were assembled and known as members of
the Kebodan to help in disasters and things like that,

57. Q. Were there any girl members of the Dai Nisei?
‘i I'.' .1!'-

58, Q. Did you have social parties?
A. We had a social gathering once when Sakail wae about to leave the Island,

59. Qe Who was Sakai?
A. A naval officer and he wa® our instructor at school at one time,

60. Q. And wae he one of the organisers and promoters of the Dai Nisei?
A. I understood that he was helping along the line of drilling.

6l. Q. Is it not true that the Dai Nisei was organiszed to help maintain law
and order among the civilians of Guam in case of disaster relief emergency?

A. I understood there was something to that effect, but it applied to the
Kebodan.

62, Qs+ Was there any minimum age limit for members of the Dal Nisei?
A, From 16 years up.

Reexamined by the judge advocate:
63. Q. Explain what you mean by the Memseibu and Kohatshu? What nationality

were the members?
A. All Japanese, and there were other people known as the Ukinawase, .

Recross-examined by the accused:
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64s Q. Didn't the Kohatshu employ Chamorros?
l! I‘“‘ .1!'o

65. Q. The organization of the Kobatshu was for growing food on the Island,
was it not?

66, Qe And the Menseibu, doesn't that mean the same as Civil Affairs and
Military Government in English?
A. That is what I understand,

67. Q. And didn't that organisation employ Chamorros?
A. Yes, sir,

68. Q. Many of the public officials of that organisation were Chamorros, were
they mt.;
A, Yes,

69, Q. The commissioners, for example, were Chamorros, were they not?
A. I", sir.

70, Q. Mr. Zafra was the Chief Commissioner, was he not?
A. Yes, sir,

Reexamined by the judge advocate:
TL. Q. Was one of these organisationes you named composed of full blooded
Japanese?

A. I do not know,

Examined by the commission:

72. Q. Whenever you mentioned the name Shinohara in yowrtestimony, did you refer

to the accused on all occasions?
A, Tes, sir.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired further

to examine this witness,
The witness said that he had nothing further to state.
The witness wae duly warned and withdrew.

The commission then, at 11:30 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Friday, 10 August 1945.

I
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HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

m, 10 m 1945.

The commission met at 9:00 a.m.

Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,

Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve,

Iljnr Robert H. Urly, U.S. Marine Cﬂrpl.

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Iieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserw members, and
Iieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge

advocate,

Joaquin C. Perez, civilian, reporter.
Isabel P, Zafra, civilian, interpreter.
The accused and his counsel,

The record of proceedings of the eleventh day of the trial was read and

approved,

No withesses not otherwise connected with the trial were present.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. charge I, spec. 2)
A. Felix Flores Sakai, resident of Chalan Pago, and a plumber by occupation.
2, Q. If you recognize the accused, state as whom,
A. Yes, as Shinohara.
3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes.
L« Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
- Ae YoB, -
'/—/5. Q.+ Do you kpow what the Dai Nisei organization is?
A, Yes,
6. Q. Was there an organization of that name in Guam during the Japanese
occupation?
A. That was the beginning of it.
7« Q. Were you a member of that organization?
‘! I“. .11'1-
8. Q. How did you become a member of that organiszation?

A. Shinohara came to my house and told us to meet at the building which

was formerly his restaurant.

10
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9. Q. Did you go to that meeting?
A, Yes, sir,

10. Q. Did you go to that meeting because the accused asked you to go?
A, Yes, sir,

11. Q. What date was that meeting? |
A. About a month and a half after the Japanese invasion. ;

) 12, Q. Were there any other people at that meeting? |
A. Yes, sir. |

13. Q. Was the accused at that meeting? .i
A. !Il, sir.

lhk. Q. Do you remember the names of some of the other people who were at that
' 4
A. Not all but I can mention a few. |

15. Q. Mention the few you remember.
"’ A. Jesus Okiyama, Tomas Flores, the two Sayama boys. That is all I can
remember,

16. Q. What nationality were the members of that meeting?
A, Half-breed Japanese,

17. Q. Did the accused say anything at that meeting? !
1. I"! 'ir'i [

18. Q. Whai did he say?
A. He told us that we gathered there so that we could help the Japanese
\___ Government win the war.

/ 192, Q. Did you ever attend any other meeting of the Dai Nisei?
A, Yes.

S ——

20. Q. Where was that meeting?
. A, At the former Elks Club.

| 21, Q. Who ran that club, if you kmow, at the time you attended this meeting?
A. Shinohara.

4_ 22, Q. How many were at that meeting?
| | A. There mas quite a number, but I could not mention all their names,

, 23s Q. Do you remember the names of some of them who were theref? '
10(‘1’“.- i

2hs Q¢ Who is that?
I A, Juan Okada who was right beside me.

| | 25. Q. Was that a public meeting or just for the elub, the Dal Nisel organization? I
| ’ A. Only for the Dai Nisei members, the half-breed Japanese,

26. Q. Going back to the firet meeting; was it public meeting of just those of

Japanese extracts?
A 1

A. Only for those of Japanese extracts.
BEST COPY AVAILABLE




27« Qe At the meeting at the Elkes Club, did you see the accused at that meeting?
l#‘!i.. sir,

28, Q. Was there any other person there that you remember at the time, other
then members of the Dal Nisei?
A. Only the Aide to the Governor.

29. Q< Do you know his name?
A. I only know his last name, Sakai.

30, Q. Was he a member of the Japanese armed forces? i
A Yes.

31, Qe Did the accused say anything at that meeting?
A. Yes, but I cannot recall all he said. Only one thing I recall which I
l‘k.d ahiﬂﬂhlr‘ that ti.ﬂ-

|
|
|

32, Q< What did you ask Shinohara, the accused, that time? |
g A. I asked him when the war will be over, 1

33. Q. And did he answer you at that time?
A, Yes,

34 Q. What did he BAY that time?

|

— A. Not until all the Americans put up their hands and surrender. |

|

/™ 35, Q. Did you ever do any work as a member of the Dai Nisei? |
A. Yes.

36. Q. Where did you work? ;
A: At the Sumay Air Base.

37. Qe What kind of work did you do there?
A, Pick and shovel.

38, Q. Did you get paid for that? T
As No,

39, Q. Who asked you to work at the Sumay Air Base?
A. Shinohara,

40, Q. Did any other member of the Dai Nisel work with you at the air base at
thltth;?
A. Yes,

Ll. Q. Do you remember their names?
A. Bdmund Okada and Jose Blas,

k2, Q. Did you ever have any other gathering of the Dal Niseli that you remember?
A. Yes, but everytime it meant work to be done,

43+ Q. Did you work at any other time that you remember as being a member of the
g, !

Wis Qo Wpere was that? |
A« Mpking tunnels at San Ramon and at the air base transmission lines from

Agama to the Agans Air Base.

s
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k5. Q. You worked at the tunnel; was there any other member of the Dal Nisel
at that time?

ké.

k7.

A. Yes.

Q. Do you remember their names?
A. Pedro Sayama.

Qs When you worked at the transmission line, did any other member of the

Dai Nised work with you there?

LB,

L9

55

A. Tes, Ambrocio Shimiszu.

Q. Anyone else?
A, Jesus Sayama.

Q. Did any other member of the Dai Nisei work with you on the Agana Air Base?

A. Yes,

Q« Do you remember their names?
A. Jesus Sayama and Juan Okada,

Q. Who asked you to work on this tunnel?
A, Shinohara,

Q« That is the accused?
A. Yesn.

Qe+ Who asked you to work at the transmission lines?
A. The accused again.

Qs Who asked you to work at the Agana Air Base?

g Shinohara.

Q. Do you remember any other time when the members of the Dai Nisel were

gathered?

7 s
57.
58,
59

60.

61,

A. Yes,

Q. On what occasion, if you remember?
A, That was for drills.

Qe Did they gather for drill more than once?
1- !.-'-

Q. How often did they gather for drills?
A. Twice a month, first and third Sundays.

Q. Was anybody else present besides the members of the Dai Nised?
As Yes. i :

Qs Who was that?
A. Shinohara and the drill instructor who was a member of the Menseibu.

Q. Did the accused take any part in the drill?
A. The accused was almys present and stood there to look over the pass

in review.

62, Q. Were you ever told what you were being drilled for as members of the Dai

Nisei?

A. Yes,

101
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63. Q. Who told you?
l. M-

ad-- Q.I&ltdidh.ﬂ.ﬂ'
A. The accused said that we were drilling in case the enemy should come
[ we were to help the armed forces,
Cross-examined by the accused:
= 65. g.hmm-wmnmmmmnmmmwrm |
A, I cannot state that because there were very many.
66. Q. At the Agana Air Base, how many worked there when you were working there?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was im-
proper cross-examination.

The accused made no reply.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was sustained.

/" 61, Q. Where were these drills held you speak of?
A. At the San Antonio Plaza,

68, Q. Did many people appear there to watch the drills?
A, Yes, because that was the time when they held mass down there and usually
a big crowd was there.

69. Q. You spoke of drill master. Was he a civilian or military man?
A. Civilian,

, 70, Q. And you said, I believe, he was an official of the Menseibu?
A. I do not know, but I knew he was a teacher,

71, Q. What wa® the Menseibu?
A. Civil Government.

72. Q. Were you on Guam during the entire period of Japanese occupation?
As Yea,

73 Q. Is it not a fact thatthe Dai Nisei was organised for the purpose of

I-Mthwmmmarﬁnnumhnm,drrddimd .
¥ that type of thinge?
| #55 A. Yes,

The Q.Dﬂwmuﬁhrthnnﬂorlntth-milildwﬁmmtmlm

J spoke of helping build?
; A+ Yes, Japanese members of the Menseibu and Kohatahu,

75. Q. Did any people, other than members of the Dai Nisei organisation work
on the Agana Air Base when you were working there?
A, Yes, there were other Chamorros.
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76. Q. About what date did you work at the Agana Air Base?
A. 1 do not remember. :

7. Q. Was it soon after the Japanese occupation or soon before the American
invasion? Try and picture it as near as you can.
A. In the year 194k, I do not remember the month.

78. Q.Bnumw-rhnnumichdurnﬂnmmtuwﬁmnrm |
by the Japanese?
- ll I...

Examined by the commission:
T9« thwhm,mmmdumm,mm;udmm '!
the accused at all times you mentioned that name? i
A. Yes, sir, I

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state. |
The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:
1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 2)

A. Juan Ssntos Okada, resident of Chochogo, Sinajana, working at the '
Public Works Department as electrician.

P S —

2. Qe If you recognise the accused, state as whom.
A. Yes, as Shinohara.

3, Qe Were you on Guam during the Japanese ocoupation?
l.rl !..' .u- Ir

Le Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
'™ I'..,. .11'. I saw him.

/""s. Q. Do you know what Dai Nised organization is?
A, It is a group of young people.

be Q. What nationality?
A. Half-breed Japanese.

e ———————— e e e =
e ——

| Te Q. Were you a member of that organisation?
: A. Yes, #ir, I am.

': 8. Q. Who asked you to join that organization?

9. Q. Did ever attend any meeting of that organisation?
A. 1 attended it once.

10, Q. Where was that meeting?
A. ltthtammmm.
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11.

1z,

13,

Lo

said. I only remember some.

15

Nisei at that time?

16,

17.

18.

19.

meeting?

27+

'Q. And what wae the work?

working with you at the air field?

Q. How many were there?
As I do not know exactly, but approximately 4O of us.

Q. Wap that meeting public or just for the Dai Nisei?
As I believe it was just for the Dai Nised,

Q. Was the accused there?
Ae Yes, he was there.

Qe+ Did he say anything that time?
A. He stood up and said samething, but I cannot recall all the things he

Qs+ Wag there any discussion between the accused and any member of the Dai
A. I do not remember.

Qe+ Do you know Felix Sakai?
A. Yes, sir, I know him.

Qe Waz he a member of the Dai Nisei, if you know?
A. Yes, he was a member of the Dai Nisei.

Qe Was he at this meeting at the Elks Club, if you know?
A. Yes, sir, because he sat right next to me.

Q. Was there any conversation between the accused and Felix Sakai that
A, Yes, sir, there was,

Q. What was the conversation?
A. Felix Sakai asked the accused when will this war be over.

Q. And did the accused answer?
‘- I.!' M uwdi

Q. What did he say? |
A. He said not until all the Americans surrender. |
Q.' Did you ever do any work under the auspices of the Dai Nisei organiszation? !
‘. !’... .hl

Q.'mum;ntadn that work?
A. The accused told me personally.

A. To work at the air field,

Q-m:ﬂl;riltthilirﬂtld'?
As Yes, I only worked a day there.

mhmmﬂwﬂthunlwommrotthhimd
A, Yes, it was Felix Sakal who worked with me up there.
Cross-examined by the accused:

o - ﬂ’l/ _'
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28. Q.Mmoothnrthlnhhx&uiwrkﬂthmnt the air field wup
there at that time?
A. No, sir, there were only two of us, Felix and myself.

29, Q. What air field was that?
A. Agana Alr Base.

30, Q. About what date was that?
= A. It wae on the llth of June, 194k.

Examined by the commission:
31. Q. When you refer to the name Shinohara in your testimony, do you mean the
accused in this case?

A, Yes, sir.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

The commission then, at 10:15 a.m., took a recess until 10:35 a.m., at
which time it reconvened.

Present: All the members, the judge advocate, the reporter, the inter-
preter, the accused and his counsel. '

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:
1. Q. State your name, residence and occupation. (Add, Charge I, Spec. 2)

A. Jesus Crus Hara, resident of Tutujan, Sinajana, and & machinist helper
by oceupation.

s e TS e et~ -

2e Q. If you recognise the accused, state as whom.
A. 1 dﬂ, Mr. Shinohara.

3. Qe Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. I.., sir.

ke Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
.l. I.I. .trt "f

[ 5. Q.Do:nhwﬂtth-himﬁmiutimut
A. Yes, sir.

be ﬁ. Were you & member of that organisation?
. A, Yos, sir.

Te Q.hﬂdwbﬂul-—hudmtommuum
A.1mtiﬂmtrn1m“toumnldntpnprtmhmil

- M
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8.

9.

17,

0% t 3

Q. What date was this?
A. About & month and a half after the Japanese invasion,

Qe What was this native patrolman's name?
A. Juan Rivera,

Q. Did you report at Shinohara's restaurant by order of the native patrol-
A Yes.

Qs What did you find there when you reported at Shinohara's restaurant?
A. I found some half-breed Japanese.

Q. About how many?
A. Between 30 to 4O,

Qe Was the accused present that time?
A. No, he was not there yet.

Q. Did he appear later?
‘.t I..' li.‘l".

Qe+ Did he say anything at this time?
A. Yes, sir.

Q. How many were present at th-tinhauidmthing?
A. From 30 to 40,

Q. What did the accused say?
A. The accused said this assembly is for the purpose of helping the Japanese

and to help the Japanese Government in order to win the war.

22,
23

2.

26,

Q.+ Did anybody else address that meeting?
A. No.

Q« Did the members of the Dal Niseli do any kind of work?
A. Yes, sir,

Q. Did you do any work under the auspices of the Dai Nisei?
‘-I !..l -’.ri

Qe What kind of work did you do?
A. Pick and shovel,

Qe Where was that?
A. At the Agana Air Fleld,

Q. Who told you to do that work?
1-‘:- Mhl.l‘..

Q. Did any other member of the Dai Nisei work with you at that t.:l.u?
A. Yes, sir,

Q.myumnthirm‘l
‘t!“’ml

q.lhtnr-thd.rm?
;.J-mm.mm.mmmamm

e — e .

Mlé i

BEST COPY AVAILABLE




27,

2.

30.
31.
32.

33.

3be

I\H.

36.
37.

el

(" 38,

39.
40.
hl.
b2,

bl

bl

g o ¢

Q. Did you do any other work under the auspices of the Dal Nisei?
‘u“-

Q. Did the Dai Nisei have any kind of meeting or gathering other than

| the ome you have just testified to, where you were present?

A. Yes, sir.

Q+« What were they?
A, There was & meeting at the Elks Club,

Q+ Were you present?
A, Yes,

Qs Were members of the Dai Nisei Club there?
A. Iil, sir,

Q. About how many?
li mt m“thr

Q. On what occasion was that meeting, if you know?
A, There was going to be a party held in honor of the school teacher that

to leave the Island for Japan.

Q. Was anyone present besides members of the Dal Nisei Club?
A. Yes, sir.

Q. Who was there?
A. Shinohare and the teacher.

Q. Do you remember of any other meeting or gathering of the Dai Nisei?
A, We were gathered for the purpose of attending school,

Qe What school?
A. Japanese school.

Q. Do you know if the Dal Nisel participated in any other activity as an

organization?

A. Yes.

Qe What was that?
A. We were gathered for drills.

Q¢ What kind of drill?
A. Drills as soldiers drill.

Q. Did you gather for the purpose of drilling as soldiers more than one time?
A: Yes, sir,

Q. How many times, if you remember?
A. I drilled about 4 times,

Q. Was anyone present at this time other than those who drilled?
As Yeo.

LQ.M-IM?
A. I do not know, but there was quite & crowd after the mass.
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k5. Q. Did you see the accused there?
A. Yes, sir.

46, Q. What was he doing?
A. He mas just watching how we were doing.

Crose—examined by the accused:

47. Q. Who was in charge of the drills you attended?
A« Shinohara, but he was not the drill master.

4B. Q. Whoe was the drill master?
A. A civilian Japanese member of the Menseibu,

49. Q. Explain your answer, Shinohara was in charge of the drill, what do
you mean by that?
A. He was our master that time, he gave out orders.

50. Q. Who gave the orders at the drill?
A. The Japanese civilian, but he got his orders from &innhlrn because
Shinohara did not know how to conduct the drills.

51« Q. Were you present when he got the orders from Shinehara?
A. No, sir.

The accused moved to strike the portion of the previous anewer of this
witness beginning with the words, "but he got his orders from Shinohara because
Shinohara did not know how to conduct the drills™, on the ground that it was

hll.‘l‘.lﬂ".
The judge advocate 'rq:-liod.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

52, Q. I believe you said a school teacher was present at the gathering at
the Elks Club, is that right?
A. Yes, sir.

53+ Q« I believe you said a civilian was your drill master who gave orders
at the drills you mentioned, is that right?
A, Yes, sir,

5ke Qe Was that drill master a school teacher?
A. Sometimes.

55« Q. Was he the same man present at the Elks Club in the party you spoke of?
‘.t“, sir.

56, Qs The school teacher present at the Elks Club party, was he a civilian or

military man?
A. miuﬂ ImAD.

57« Qe You spoke of Menseibu a while ago. What was the Menseibu?
A. I§ was the civilian Government governing all the people at that time.
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58. Q. I believe you said the drill master was some one employed by the
Menseibu, is that correct?
A. Yoo, #ir,

59. Q.+ You spoke of working at the air field, was that the Agana Air Field?
A. Yoo, sir.

60. Q. About what date was that when you worked there?
A. Maybe about the middle part of 1943.

6l. Q. Did any eivilian other than members of the Dai Nisei work on that air
field?

A. Yes, there was quite a number.
62. Q. Will you name a few of them that you can recall their names?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross~examination.

The accused made no reply.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commiesion announced that the objection was sustained.

Reexamined by the judge advocate:

63. Q. You spoke of school, did you ever attend any of these Japanese schools?

The accused obJjected to this question on the ground that it was improper
re-direct examination and further that it was incompetent, irrelevant and im~
material.

The judge advocate replied,

The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection of the accused was sustained.

Examined by the commission:
64. Q. When you refer to the name of Shinohara in your testimony, do you mean
the accused in all cases?

A. Yes, asir,

Neither the judge advocate, the accused nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state,

. The witneses was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

e
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1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 2)
A. Jose Caesarius Blas, resident of Agana Heights Village, store keeper, NSD.

2. Q. If you recognize the accused, state as whom.
A I do, T. Shinohara.

3. Q. Were you on Cuam during the Japanese ucupltim‘l'
As Yes, sir, I was.

L« Q< Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation? ,
-l. I.'l .1!" I m- !

/" 5, Q. Do you know what Dai Nisei is? 1
A. I do not know exactly the meaning of Dal Nisei but I have an idea. It :
is an organisation of persons who are of Japanese extracts.

6. Qe Were you a member of the Dai Nisei?
A. I mas,

T« Q« Why did you become a member of the Dai Nisei?
A. Because I was forced to be a member.

8. Q. How were you forced?
A. A message came to my house via a police department that I was required
to appear at a certain house because Shinohara wanted me there.

9. Q. Do you remember who brought that message?
A. Juan Rivera who was at that time member of the police force, Japanese
Government .

10, Q. Did you appear on that meeting in response to that order?
A. I‘l. ﬂir' I ﬂid-

11. Q. About what date was that, do you remember? I
A. About two months after the Japanese occupied the Island,

12, Q. Where was the meeting held? |
A. The meeting was held at the former Shinohara restaurant.

13. Q. Were there other people in the meeting? _ ,
A. Yes, sir, there were a few others.

1. Q. About how many?
‘t lholl.t 301

15 Q. Was the accused at that meeting?
A: Yes, eir, he ms,

| 16. Q. Did anyone address the club at that meeting?
| W A. Mr. Shinohars was the principal speaker.

| | 17. Q. What did the accused say?

| 1 A. Well, he called the meeting to order and told us why we were there. He
g told us that we were all Japanese inasmuch as our fathers were Japanese and that
! E_ [ we were there to help the Japanese win the war.

18, Q. Did the Dai Nisei organisation have any other meeting?

=105~
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A, Yes, sir, but I was not present.

19. Q. Did you ever do any work as a member of the Dai Nisei organization?

A. Yoo, eir, I helped build the Orote Air Base, dig tunnels near the Home
Bakery, install communication lines near the Agana Air Strip and also help build
air strips at Agana, dig fox holes within the area of the Agana Air Base.

20, Q. Did anyone give you order to do that work?
ll I..' .irl

21, Q. Who?
A. The accused,

22, Q. Was there any other activity that you remember of which the Dai Nisel
participated in? :

A. We had to drill about two times a week for about two hours and sometimes
were called upon regardless of time to act as air reid wardens when occasion
demands

23. Q. What kind of drill was thias?
A. Marching drills without arms.

2hs Q. Were you ever told the purpose of the drills?

A, Well, he said we have to keep our body in good condition and learn how
to drill because we never can tell whether we will be called upon to take up
arms against the enemy.

25. Q¢ Who told you that?
‘I ll". mmﬂ.

26, Q. Were you ever given further instruction to carry out as a result of the
drills?

A. I heard him mention that when we have to take up arms probably our place
would be behind the army lines.

27. Q. Did the accused say what army that was?
A. Well, the Japanese army.

Crose-examined by the accused?

28, Q. You say you worked at the Sumay Air Strip, did any civilian other than
menmbers of the Dai Nisei also work there?

The judge advocate objected to this question on the ground that it wae
improper cross-examination.

The accused replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.
A« Yes, sir, there were,

29, Qs Very many?
A« Over 200,
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30. Q. You spoke of working at the Agana Air Fleld, did any civilian other
than members of the Dai Nisel work there while you were working there?
1[!.."11"!

314 Qs '.l'! w

A. About the same amount, 200,
32, Q.+ You say you were forced to become a member of the Dai Nisei, explain
what method of force was used?
: & A. At that time when Japanese were here when you were told something to
do, you do it, or otherwise you lose your neck.

33 Q« That was the force?
‘- rﬂ't

34s Q. Anything else?
A. The order from Shinohara is enough force to make me present at the meeting.

35. Q. Was it written order?
A. Verbal through policeman.

Examined by the commission:
36. Q. In your testimony, whereever you used the name, Shinohara, do you mean
the accused in all cases?

A. Yes, sir.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.

The witness was duly warned and withdrew,

The accused moved to strike the testimony of the following witnesses, Jesus
C. Okiyama, Jesus Baga Sayama, Felix Flores Sakai, Juan Santos (kada, Jesus Crus _
Hara and Jose C. Blas on the ground that the testimony of these witnesses was 1
incompetent, irrelevant and immaterial, insofar as it relates to specification
2 of the additional charge I.

The judge advocate replied.

The commission then, at 11:35 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Saturday, 11 August 1945.
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Thirteenth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Saturday, 11 August 1945.
The commission met at 9:00 a.m.

. Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,

Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Robert H. Gray, U.S. Marine Corps, {

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve, l

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve, :

Lieutenant George W. Dean, U.S5. Naval Reserve, members, and

ILisutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Joaquin C. Peres, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel,

———=

The record of proceedings of the 12th day of the trial was read and
approved.

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.
The Eniruion was cleared.

Notet The judge advocate and counsel for the accused were recalled and the
Judge advocate advised the commission on matters of procedure.

The commission was cleared.

The commission was opened, All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled,

A witness for the prosecution entered and was duly sworn,

Examined by the judge advocate:
l. Q. State your name, residence and occupation., (Add. Charge I, Spec. 2)

A+ Juan R. Rivera, resident of San Antonio, Barrigada, and a patrol sergeant,
Police Department.

2s Q< If you recognize the accused, state as whom.
A. I do, Shinohara.

3. Q¢ Were you on Guam during the Japanese occupation?
A, Yes, sir,

Le Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir.

5¢ Q. Do you know Jesus Hara?
A. Yes, sir.
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6. Q. Did you see him on Guam during the Japanese occupation?
A I.'J sir.

7. Q. What was your occupation in Guam during the Japanese occupation?
A. During the Japanese occupation, I was called to work at the Menseibu as

policeman.

8. Q. What date did you take up duties for the police department?
A. I do not know the exact date, but around the month of February, 1942.

9. Q. What was the Menseibu?
As That is the Japanese Civil Administration.

10. Q. Do you know Jose C. Blas, also known as Haniu?
A. Yes, w#ir.

11. Q. Did you ever see Elas on Guam during the Japanese occupation?
A, Yes, sir,.

12, Q. Did you have occasion in your capacity as police officer to go to the
residence of Jesus Hara during the Japanese occupation?
A, I did.

13. Q. Did you have occasion in your capacity as police officer to go to the
residence of Jose C. Blas during the Japanese occupation?

The accused objected to this guestion on the ground that it was incompetent,
irrelevant and immaterial.

The Judge advocate replied.
The commission was cleared.

The comuission was opened, All parties to the trial entered and the
commiession announced that the objection was overruled.

The question was repeated.
A. I did,

L. Q. State the circumstances under which you went to the residence of Jesus
Hara during the Japanese occupation?

A. It was around the month of February, 1942. I was inside the office of
the Menseibu when Mr. Shinoham came in talking to Juan Castre, the native in-
charge of the native policeman. Suddenly Castro called me over and directed
me to inform the bunch of persons listed in a paper to appear at Shinohara's
residence.

15, Q. Was that order given in the presence of the accused?
A. Tes, eir.

1‘! Qicﬂﬁtﬂiﬂﬂn

A. I wae told by Castro to inform the different perscns
in the paper to report to Shinohara's restaurant the following
8 o'clock, which I directly went ahead and did. I came to the
Hara and didn't find him but informed his mother to inform her
to Shinohara's restaurant at 8 o'clock of the following morning

:
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ceeded to the home of Jose Blas to inform him to appear at the accused's

restaurant. I didn't find him there, but I informed hie mother to be sure and

inform her three sons.

17. Q. Did you see Jesus Hara and Jose Blas after that?
A. I saw them the following morning in front of Shinohara's restaurant,

18, Q. Were there any other people present with them at that time?
A, There were some, but I do not remember their names,

19. Q. Then what did you do?
A, I went over to Shinohara and informed him that there were some boys
waiting for him in front of his restaurant and handed him the paper and then

went to my work.

The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground
that it waes incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened, All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

Examined by the commission:

20, Q.+ During your testimony, you have mentioned the name Shinohara several
times. In all cases when you mentioned the name, do you mean the accused?
1. !".’, ‘irl'

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew,

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Examined by the judge advocate.

L}

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 1)

A. Ignacia Bordallo Butler, resident of Agana Heights, and a merchant
by occupation.

2s Qs If you recognize the accused, state as whom.
‘A. Shinohara.

3. Qs Were you on Guam during the Japanese occupation?
-l.- Iﬁ.’ lil"-

ke Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
As I.'..l sir.

5. Q. Where did you live on Cuam during the Japanese occupation?
A. In Agana.
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6. Q. Do you remember when the first time was that you saw the accused after
the Japanese occupation?
A. He came to my house one day.

7« Q. What date was that, do you recall?
A. About the llth or 12th of December.

81. Q+ What ,"r?
A 1941,

9« Q. What time of the day?
A, Between 11:00 and 12:00 noon.

10. Q. Are you sure of the year?
A. Yes, sir. It was right after the war.

ni q. mtim.. - .
A. It was about between 11:00 and 12:00 noon when he came to my house with

some Japanese,

12, Q. When you mentioned "he", who did you mean?
A. Shinohara,

13. Q. Did you have any conversation with him at your house at that time?
A. Yes, sir.

. Q. What was that conversation?
A. He said that he knew that I had an electric generator and wanted to
know where it was, I told him it was under my house.

15, Q. Was anyone present with him at that time?
A. He had some Japanesé with him.

16. Q. How many Japanese, do you remember?
‘A« I cannot remember the exact number but there were three or four at least.

17. Q. Were the Japanese armed?
A. Yes, sir.

18. Q. Relate what happened from there?
A. He said that this officer wanted the generator and he asked to see it,

| PR

19. Q. Who do you mean by "he"?
A. Shinohara wanted to see the generator and I told one of my brothers to
take Shinohara and party down to where the generator was, under the house.

20, Q. Was anyone present during this conversation besides the accused and the

Japanese?
A. Yes, #sir, my brothers,

21, Q. Their names?
i A, Carlos Bordallo and B. J. Bordalle,

22, Q. How many generators did you have in your house at that time?
A, It wae the Uﬂl"ﬂn. I had,

23. Q. Continue from where you left off,
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A. At that time they came up, Shinohara said words to the effect that
the officer wanted to take the generator. I do not recall the exact words, I |
told him that my husband being away, I could not give away the generator. .

2he Q. Where was your husband at that time, do you know?
A. He was imprisoned by the Japanese. 1

25. Q. Continue from there. What happened then?

A Shinohara sald something to the effect that I better give the officer
: the generator and also I should serve lunch for them, for this officer and his
party, and he told me to wait on the table myself. We served lunch and after
lunch, they went down stairs and took the generator.

26, Q. Who did you mean by "they"?
A: This officer and his party and Shinohara were all together.

v 27. Q. Did you see them take the generator from the house?
A. Yes, s#ir,

\ 28, Q. How did they take the generator away from the house?
A. They loaded it on a truck.

29. Q. Did you ever see that generator again? !
‘l- Hu’ ﬂi.l'- ..

30. Q. Did you ever receive pay for the generator?
A, No, &ir.

31. Q. What make was the generator, if you remember?
A. It was the Onan brand,

32. Q. Why did you let them take the generator?

The accused objected to this question on the ground that it called for a {
conclusion and opinion of the witness.

The judge advocate replied.
' The commission announced that the objection was overruled.
The question was repeated.

. A. Because I was afraid of the Japanese. They were holding my husband as
a prisoner.

Cross-examined by the accused:

' 33. Q. Were you not given a paper that time setting forth the agreement as to

the generator being taken? ' ,
f A. I ws given a slip of paper written in Japanese. I do not know what it '
b said.

34 Q. Was it not stated to you that the Japanese were requisitioning your .
| generator and would pay for the use of it? ,
' As I did not understand it that way. j

35« Q. Where is that paper you spoke of, if you know?
A« I have lost it. ,

i, iid
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Reexamined by the judge advocate:

36, Q. Have you ever seen any of those Japanese that were with the accused before?
A. Never.

Examined by the commission:
37. Q. Did you ever receive any payuent from the Japanese Government for the use

- of this generator?
A. Never.

98, Q. What was the value of this generator?
A. It was not for sale.

) 39. Q< Was the generator hooked up to any of the systems of your property or
was it just a generator alone?
As It was used to run a sign in the house,

4LO0. Q. It was installed on your property?
A. Yes, and running up to the day war was declared.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that she had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add., Charge I, Spec. 1)
A. Carlos Bordallo, resident of Santa Rita, and a farmer by occupation.

2. Q. If you recognize the accused, state as whom,
- ll- ﬂli.noﬂl‘l.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation? : ]
A, Yes, sir, ]

L. Q. Do you know Ignacia Bordallo Butler? ‘
A: Yes, sir, E

5. Q. Do you know where she lived at the time the Japanese came to this Island? 1
A. When I came from Agat to get myself a pass, I found her at home.

A, Agana.
7. Qe Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
| A. Yes, eir,
8., Q. Did you ever see the accused in that home of Mrs., Butler?
" A, Yes, sir.

9.° Q. What date was that?

e
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A« I am not certain of the date, but it was a day or two after the Japanese
invasion.

10. Q. Who was present at her home at the time you saw the accused there?
A At that time my family was residing with Mrs. Butler.

11, Q. Did you hear any conversation at that time between the accused and Mrs.
Butler?
A, Yes.

12, Q. State the circumstance.
A+ I understood that Shinohara came with some others to inguire about a
certain generator.

The accused moved to strike the last answer of this witnees on the ground
that it was hearsay.

The commission announced that the motion was sustained.

13. Q. What mae that conversation?
A. It was about a generator.

u- Q- 'hl-t ‘mﬂtﬁﬂ
A. Electric generator.

15. Q. Where was that generator?
A. At the basement of the house of Mrs. Butler.

16, Q. State what you know in detail about that.
A. Mrs. Butler told me to open the basement and show Shinohara and his
companions the generator, Mrs. Butler gave me the key.

17. Q. Thenwhat happened?
A. After that, they went upstairs to Mrs. Butler again, but they did not
take the generator until later.

18. Q. Tell us everything you saw and heard between the accused and Mrs., Butler.
A. After I showed them the generator, they went upstairs and I heard Shin=-
ohara talking with Mrs. Butler telling her that lunch was to be served to them.

19. Q< Who was present with the accused at that time besides yourself and Mrs.
Butler?
A. Some Japanese, I do not know their names, and a Salpanese.

20, Qe+ Were those men armed?
A. Shinohara and the Saipanese were not armed, but the others were.

21, Q< What happened after lunch, do you know?

" Ae Shinohara and the rest of their party left the place except the Saipanese
and another Japanese who stayed behind to pick up the generator. Mrs. Butler
ordered me to open the basement and turn over the generator to them.

22, Q. Then what did you do?
A. After they had taken the generator out of the basement and they loaded
it in a truck, I locked the basement.

23. Q. Did you ever see the generator again?
A. '., gir.

S
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Cross-examined by the accused:

24, Q. Did you see a paper given to Mrs. Butler at the time of this discussion

concerning the generator?
A. I did not see any.

25. Q. Did you hear being explained to Mrs. Butler in Chamorro that the gen-
erator was taken by the military forces of the Japanese by requisition?

A. I heard something but not to that effect. I heard Shinohara tell Mrs.
Butler that the generator was for those Japanese that came with him.

26, Q. Did he say that it was for use in their quarters, home or what?
A, I do not know where they were going to use it but it was said it was
going to be used.

27. Q. Were you with Mrs. Butler when the accused and these other people arrived
at her home?
A. Yes, sir.

28, Q. Were you with her at all times there until you were sent to the basement
to show them the generator?
‘i I..’ lil."-

29. Q. Then when the group came back from the basement, were you with Mrs.

Butler again along with the group?
A. Yes, sir,

30, Q. Did you stay there and eat the meal which you said was served to these

people?
A. I did not eat with them, but I served them,

31, Q. Did you at that time understand Japanese?
A. No, I never did know Japanese language.

32, Q. Before that day had you ever heard Japanese used at the Butler home as

a language?
A+ No.

33, Q. Is it not true that the accused simply acted as interpreter talking in
Chamorro between Mrs. Butler and the Japanese? )
A. I do not know whether he came as interpreter or not,

34, Q. Did you see the accused help take the generator away from Butler's home?
A. No, because the man there that was supposed to be a mechanic discon-
nected it and then loaded it on the truck.

!

- i

35, Q. When the group arrived, where did the conversation between Mrs. Butler |

and the accused take place, inside the house or outside the house? !
A. Ithokphctinlidtthhmuhmmlumﬂ;modthhrrﬂ

Mrs. Butler.

36, Q. Who wae in the room inside the house when this conversation took place?
A. Mrs. Butler, myself and I think B.J. was there, I am not positive of that.

37. ﬁ. And the accused was there, wasn't he?
‘. I..' .il'-

38, Q. Anyone else?
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A. The members of the party, the Saipanese was also with them. The Saipanese
had his meal with them also,

39. Q. After you returned from the basement, was there any further conversation
in your presence concerning the generator?

A. No, I did not see any more conversation after that. I do not know
whether something went on.

- The accused moved to strike that portion of the last answer of the ritn-l;,
to wit, the last sentence, as follows: "I do not know whether something went
on", on the ground that it was not responsive and not evidenciary matter.

The judge advocate replied.
The commission announced that the motion was overruled.
Reexamined by the judge advocate:

4O. Q. You Mntiomd in your testimony a "party", in response to a question by
the accused; who do you mean by that "party"?
A. I do not know their names, neither their faces, they all looked alike,

41. Q. What nationality?
A. Japanese military men.

Examined by the commission:

L2. Qe Who is the Saipanese you mentioned?
A. I do not know his name. Shortly after this, he left the Island,

L3, Q. Was he one of the accused's +ptrt-ﬂ
. A« He wmas driving the truck. I do not know whether he was one of the party
but I saw him drive the truck.

4hs Qs Did he eat lunch with the party?
A. The others had already started to eat when he was called up.

liit.h-r the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state, .
The witness was duly warned and withdrew.

The commission then, at 10:40 a.m., adjourned until 9:00 a.m., Monday,
13 August 1945,

e __ = i
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Fourteenth Day .
TSLAD CAMAND, GUAK,
Monday, 13 August 1945.
The commiseion met at 9:00 a.m.
- -I Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,

Ma jor Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Robert H. Gray, U.S. Marine Corps,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

ILieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Jmm C. Plﬂi, dﬂm’ ﬂpoﬂlr.

Isabel P. Zafre, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the thirteenth day of the trial was read and
approved.

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.
A witness for the'prosecution entered and was duly sworm.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 1)
A. Jose 8. Okada, resident of Mongmong, and electrician by occupation.

2. Q. If you recognisze the accused, state as whom.

A. Shinohara.
3+ Qs Were you on Guam during the Japancse occupation? ;
A. Yes, sir, |
he Q. Were you on Guam prior to the Japanese occupation?
A, Yes,
5. Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, gir.
i
; 6. Q. Do you know Mrs. Ignacia Bordallo Butler?
_ A. Yes, sir,
7. Q. Did you see her on Guam prior to the Japanese occupation?
| A. Tes, eir.
| 8. Q. Did you see her on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir,

9« Q. Do you know where Mrs. Butler lived prior to the Japanese occupation?
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16,

A. Yes, #ir, San Ignacio, Agana.

Q. Were you ever at Mrs, Butler's home before the Japanese occupation?
A. Yes, I went there quite often., She had a store dowmnstairs,

Qs Do you know if Mrs. Butler had an electric generator?
A. Tes, sir.

Q. How did you know she had an elsctric generator?
A. Because I saw it when it wae in use to run a sign.

Q< Where did you see it?
A. Outside of the celler downstaire of the main building.

Q. Was that sign in the house you said Mrs. Butler lived in?
A. Yes, sir,

Q« Did you ever see that generator again?
A. Yes, sir. : .

Q.-‘Ihnn was the last time you saw it?
A. I saw it sometime in 1943.

The accused moved to strike the answer of thie witness on the ground that

it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.
The commission was cleared,
The coomission was opened. All parties to the trial entered and the

commission announced that the motion was overruled.

17,

Qs What was your occupation during the Japanese time on Guam?
1-' mﬂtﬁm*

Q. State under what circumstances you saw the generator in 1943.
A: I came to Agana from Sumay to repair it at the Navy Yard.

Qs Were you receiving pay at that time?
A, Yes, I was working at the Power Plant, and I was being paid there.

Q. Did you receive any pay for mki.ng on that generator?
Ay No, ®ir.

Q. Do you know who brought the generator to be repaired?
A. A Japanese Chief in the navy.

Q. Are you sure that was the same generator that you saw in Mrs. Butler's

house that time?

23,

2,

A, Yes, sir.
Q. Do you know what the generator was used for during the Japanese occupat

A, Yes.

Qs What wis the generator being used for during the Japanese occupation?
A. When I first got it, I_tuok it aboard a ship, I do not know what it ws

used for.
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29.
30,
1.

32,

kind of ship did you take it aboard?
not sure whether it was a transport or not.

oms the ship?
panese ship.

Q; Did you see the generator in use after that?
A. After I repaired it, it was used.

Q+ Do you know what it was used for after you repaired it?
A, It was used for the moving picture.

Q.
A.

Q.
1

1

=8

Q« Do you know what kind of moving picture it was used for?
A. Ordinarily it was used to show drama, news reels, and comics.

Qs Under whose auspices were these pictures shown?
A. Under the auspices of the Japanese navy.

Q. Did you ever see that generator used at any other place?
A, After that the Japanese took it up to Ritidian Point.

Qs Did you ever see it at Ritidian Point?
A. No, sir.

The accused moved to strike the answer to question number 31 on the ground
it was hearsay.

The judge advocate replied.
The commission was =J.nr;d;
The commission was opened. All parties to the trial entered and rthu

conmission announced that the motion was overruled,

33.

Q; Did you ever see any other generator on the Island like that one?
A. Never.

The accused moved to strike all the testimony of this witness on the ground

that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge ldvnﬁt-o replied,
The commission was cleared.
The m-ililimnlupund. All parties to the trial entered and the

commiseion announced that the motion was overruled.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired

further to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state,
The witness was duly warned and withdrew,
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Examined by the judge advocate:
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1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge IV, specification 1) -

As Mercedes T, Kerner, resident of San Antonio, Agana, housewife. -
2, Qs If you recognise the accused, state as whom.

A, Shinohara.
3« Qs Were you on Guam at the time of the Japanese mnpntim?

A, I was,
ke Qe Were you on Guam during the Japanese occupation?

As Yes, sir,

5 Qs Were you on Guam prior to the Japanese occupation?
Ay Yes, s#ir.

6. Q. Where did you live in Guam prior to the Japanese occupation?
A: San Antonio.

T« Qe Where is San Antonio?
A. In Agana.

8. Q¢ Did you live in a house?
A. Yes, I lived in the house.

9. Q. Who ommed the house?
A:. I own the house.

10, Q. Were you in that house on December 10, 19417
A. I was at the reanch on December 10, 194il.

11. Q. When did you leave that house?
A, December 8,

12. Q. When was the next time you saw your home?
A. On December 12, in the daytime; I used my house bringing my husband's
meals to the prison.

13. Q. Where is your husband?
A, He is a prisoner in Japan now, taken by the Japanese.

lhe Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. No, up to the middle of February when I saw Shinohara on my way to my
mother's house. |

15. Q.Didmhlkhhhltthl.tm
A. He stopped me in front of his house

|
16, G. What year? |
A. 1942, i

17. Q. What was the conversation between you and the accused? |J
As He was telling me that he had been wanting to see me.

18, Q< Did he say what for?
A« For using my house and he wants to rent it for the Japanese Governor,
Hayashi, if I am not mistaken in hie name.

19. Q. Please relate the conversation you had with the accused at that time.




A, I told him that I did not want to rent my house and he told me that I
ulﬁuhndrtmdluﬂmundbolanﬂngllnm“nmddlm
property belonge to them, the Japanese.

20, Q. Did you have any further conversstion that time?
A. Then on the same day I saw Alice,

21- ﬂ. Who is Alice?
A. Alice Flores.

22, Q. Did you ever see Alice Flores at your house?
A. Yes; I went over then and checked my furnitures and found that the sewing

machine was missing.

23, Q. Did you see anybody else at your house at that time?
A. Alice and Alfoneina, her sister.

24, Q. Did you receive any rent for your house?
A. Alice, in the middle of April came with 50 yen for the rent,

25, Q. Did you ever talk with the aceused at any other time about your house?
A. Yes, the middle of February as I said, I met him and he told me 15 yen
mmin;tohplidt.oururthnmtwhuth-rlukliturmt. ;

26, Q. Did you talk with him any other time about your house?
A. I met him in the Menseibu office on July and gave me L5 yen.

27. Q. Was there any conversation between you and the accused at that time?
A. He made me sign my name down for receipt.

28, Q. Was there any conversation between you and the accused at that time?
A. That wae the last time I saw him when I received the 45 yen.

29, Q. Did you ever see him at any other time and have a conversation?
' l..ThntnsthnhuttMquhilintho-iddhorJuh,mnhtpnid

me L5 yen.

30. Q. When you saw him in the middle of July, was there any conversation bet-
ween you and the accused?

A. No, just made me sign a paper for receipt of 45 yen.
31, Q. Why did you rent this house to the accused?

tb-mu-dobjmudtothuqmmmmth-gmnﬁthﬂnmlm
mﬁulldtormmmnhiehwmuinwtm,imllnntmdmtuhl.

The judge advocate made no reply.

The ccmmission announced that the objection was sustained.
32. Q.‘-m“urnrmt-tthtmmrmdittom“mt

‘!h.lmudnbjnt-dtqthilquluﬂumpoﬂthltitmmr
an answer which would be incompetent, irrelevant and immaterial, and further
that it was leading.

The judge advocate replied.

The commission wae cleared.

s .. -
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The commission was opened. All parties to the trial entered and the
coomission announced that the objection was sustained.

33. Q. How many times did you receive payment of rent for your house?
A, Twice, I received from Alice and from Shinohara. {

34e Q. What date did you receive the rent from him?
A+ Aldce, in April, the 50 yen. |

— 35« Q< What year? |
1' 19“20 |

36, Q. What date was it that you received payment of rent from the accused?
A. On the last of July, I received from Shinohara.

37- Q. What mﬂ
, A. 1942,

38, Q. Was there any conversation between you and the accused at the time you
received payment from him? :

=3 e T e
P —

The accused objected to this question on the ground that it has been asked
and answered.

The judge advocate replied.

. —— -

The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.

—— e =

‘. I.., 'h'

39, Q. What was that conversation?
A, He told me not to receive any money from Alice because Mr. Shinohara is
the one that was going to rent the house not the Japanese Governor.

e ———

The accused moved to strike the testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial. "

The judge advocate replied.
The commission was cleared. i

S

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
| conmission announced that the motion was overruled.

!l Cross-examined by the accused:

| r 4O. Q. You spoke of Alice, what is her full name?
' A. Alice San Nicolas Flores.

k., Q. Did she live in your house?
A. Yes, sir, with her sister.

42, Q. What is her sister's name?
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A. Alfonsina San Nicolas Flores.

L3, Q. Who else was living there, if you know?
A. Her sister and also the Governor after office hours,

ke Q. Did you ever see the mother of the girls at your home during that
period of time?
A. Hﬂ, m’ these two ml.v

4L5. Qe+ They were doing house work there, weren't they?

A. That was what Alice told me that Shinohara asked her to be a housegirl
at the beginning but when she got to the house why that is going to be something
else. .

Examined by the commission:

46, Q. Was all the transactions regarding your home and the rmt:l.n.g of it made
by you with the accused?
A. Shinohara.

47. Q. Didn't you deal with anybody else?
li Hﬁ, 'irl

48. Q. When your house was taken over by the invasion forces of the Japanese,
did you have the understanding that you were to get rental for your house?

A. At first I had my house sealed by the Japanese and locked it until I
met Shinohara in February and told me that my house was going to be rented.

49. Q. How did this woman, named Alice, come to pay you some money for remtal
due; did you ask her for it?

A. After I have been over the house and checked my thinge, she asked me
whether he ever mentioned to me about who was the fellow who was going to pay
for the rent of the house. I told her that he promised me he was going to rent
the house for 15 yen a month and that I received no money from him. So Alice
asked the Governor and the Governmor gave Alice 50 yen and after that I saw him
in July and gave me 45 yen. He told me not to get any money from anybody be=
cause he was the fellow going to pay me.

50. Q« Who do you mean by he as the fellow to pay you?
A. Shinohara was the one who was going to pay me.

Recross examined by the accused: 3

51+ Q. At the time of which you spoke, did you understand the Japanese language?
A. Hﬂ, l.'l.r, I do not.

Reexamined by t.lu judge advocate:

52, Q. Do you speak and understand the Chamorro language?
A+ Yes, sir.

53« Q. Did you have your talk with the accused in Chamorro?
A. That is what we talked about. I did not know how to speak Japanese.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.




The witnese said that she had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Examined by the judge advocate: A il "

1, Q. State your name, residence and occupation. (Charge I, lwciﬂutim}#. _-:1
" A, Galo Iunjan Salas, 43 years, resident of Sinajana, Guam, Cashier, 'w
1

Military Government of Guam.

2. Q. If you recognise the accused, state as whom.
l! I..', 'ir’ !- mn- 5

3., Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A, Iﬂ', sir.

L. Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir.

5, Q. Were you on Guam before the Japanese occupation?
A. Teso, li!".

6. Q. What was your occupation at that time?
A, Cashier, Naval Government of Guam.

7. Q. What office were you in?
A. Department of Records and Accounts.

8., Q. Where was that office located?
A. Bobert E. Coonts Bullding, Agana.

9. Q. If you know, did that office remain open the day the Japanese occupled

Guam?
A. No, s&ir.

10. Q. When was the last time you were at the office? ' |
A. December 8, 194l.

11, Q. Ther were you in that office after the Japanese occupation? |
l'l “,. m- ! |

12, Q. ‘lhm'-u the next time you were in that office?
A. 19 December 194l1.

13. Q.mmtmmimmmumnrﬂuﬂthtun? 5
A, There was word sent out to me by Jose K. Shimizu. . i

1. Q. State what happened in the office.

A. Shinohara and two Japanese officers brought me to the Records and Accounts
NMMMnnMuhmﬁ.ﬂhﬁmuﬂ. I refused and
lh‘hdtcMitduhhthrforlltonfmulwiﬂ*dﬂmhhﬂ

the combination safe. Shinohara stated that it is better for me to open
! thln!.thntunMnnrolnIlﬂlhﬂﬂdlﬂmtmmulduh
| is one of the officials of the Japanese Imperial Government. Than I put my right
- Mqh.rhnd:tﬂlthhhuﬂntlmtohmhmthlm

e -




or refuse., Shinohara talked to the two Japanese officers in front of me, but
I do not know what they were saying. Then Shinohara talked to me and one of
the Japanese soldiers tore my shirt under my right hand by his bayonet. I
stated to Shinohara I did not expect those things to be done on me, but Shino-
hara insisted that I open the safe, uthmlupuodmmimtimform;
mfmin‘utndusourelnliillbtkﬂhd

15. Q. Then what happened?

A. After I opened the combination nr-, Shinohara personally came thn‘h
the safe and opened the door of the safe. After Shinohara opened the door of
the safe, one of the Japanese officers came along and took all the money and
papers in the safe that belonged to the Naval Government.

16« Q+ Do you remember how much money there was in the safe that was taken out
at that time?

A. $1,539.41 cash on hend as of 6 December 1941, $300.00 actual cash and
$1,239.41 local checks. One of those checks for $48.00 was by Shinohara for
liquor luxury taxes. A check for $200.00 was made by J.K. Shimisu. There were
other checks, but I could not remember who made those checks. That was the cash
balance on hand 6 December 1941,

17. Q. Was that money you spoke of lawful money of the United States?

A. That was the cash on hand of the Naval Government of Guam, but I have
not stated the payroll money of $8300.00 for the period of from 16 to 30 November,
1941, #$1,900.00 out of that wae already cashed by the employees. The balance
of that $8,300.00 is $6,400.00. $1,300 of that belongs to the Bank of Guam
discounted on notes against the employees of the Naval Government of Guam, So
including that §1,000 of the balance of $6,400.00 were taken by Shinohara and
the two Japanese officers including the $1,539.41.

18. Q. Was that money you spoke of lawful money of the United States?

A, Yes, sir, After they took the money and paper from the cashier's safe,
Shinohara ordered me again and forced me to open the vault combination where we
kept all records. He asked me whether there was money in the vault and I answered
no« So Shinohare with the two Japanese officers got the safe combination terms
from me, both for the safe and the vault, That is all that happened in the office
of the Records and Accounts.

19. Q. What happened to the money and other matters found in the safe while they
were there?
A. M took it over.

20. Qs Where did they put the money they took out of the safe?
A. They Just held it in their hands. Shinohare had the coins in a money
bag. The Japanese officers had the bills. '

21, Q. What kind of money bag did Shinohara have?
A. About this sise (13 feet high).

22. Q. Color?
A. White canvas.

23, Q. What was in that bag?
A. Change from quarters to pennies.

2. Q. lawful money of the United States?
A, Yes, all in U.8. currency.

——
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25, Q. Continue. -

A, Then we left the Department of Records and Accounts. Shinohara with the
money bag, the two Japanese officers with the paper and myself with the cash
book and proceeded to where the former Marine Barracks was upstaire. '

26. Q. Will you explain where the Records and Accounte building was located and
then which road you toock from there to the Marine Barracks?

A. The Records and Accounts office wae on the north side of the Agana Plaza.
We proceeded going south in front of the Dorn Hall to the Marine Barracks south
of the Dorn Hall.

27. Q. How far was the Dorn Hall building from the Record and Accounte?
A. About 100 yards.

28, Q. Could you see in the Records and Accounts building from the street?
A. Yes, the door was opened of the Records and Accounts, but the windows
were closed, There were full of Japanese inside the office.

29. Q. Was the door open at the time you just related when the accused and the
two Japanese officers were there and took the money?
A, Yes, sir.

30. Q. How far wae the door of the Records and Accounts from the street that ran
in front of the Records and Accounts?
A. About 15 to 1B feet.

31. Q. Was there any sidewalk between the street and the door of the Records
and Accounts?
A I‘!, sir.

32. Q. How far was the sidewalk from the door of the Records and Accounts?
A. About 1L feet.

33. Q. Did you pass the Dorn Hall on your way from the Records and Accounts to
the Marine Barracks?
A. Iil' sir.

34. Q. Were you in the presence of the accused and the Japanese at the time you
were going past the Dorn Hall that time?
A. Yes, sir.

35, Q. Where was the Marine Barracks located?
A. On the west side of the Commandant's Office.

36, Q. The same street as the Dorn Hall?

A, No, sir. I do not remember the street in front of the Marine Barracks,
San Juan Deletran Street or something like that, but the Marine Barracks was just
right where the Legal Office and the Records and Accounts now are.

37. Q. Could you see the Dorn Hall from the door of the Records and Accounts?
A. I do not think so, if you were inside the door. Not unless you just got
out at the sidewalk.

38, Q. Where was the money left that day? _
A. The money was left in the desk drawer at the Marine Barracks upstairs.

39. Q. Did you see it left there?

e M
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A, Yes, sir, Shinohare and the two Japanese officers put the money in the
drawer and locked it with the cash book.

Cross-examined by the accused:

4O. Q. Tell us again who was in the Records and Accounts at the time what you
told us occurred there. ;
A. Shinohara, myself, two Japanese officers and four Japanese body guards,

4kl. Q. How many rooms were there to the Records and Accounts?
A. Two, the cashier's cage and the office where the clerke worked.

4L2. Q. Where was the cashier's safe you spoke of?
A, At the corner, on the south side of the building.

43« Q. In the cashier's cage or the room where the clerks work?
A. That is in the cashier's cage where the safe was.

bise Q. How big wae the cashier's cage?
A. About 10' by 12°',

L5 Q. How many people were in that room of the cashier's cage at the time you
opened the cashier's safe?
A, There were eight.

46. Q. Does that room have outside exposure?
A. Yes, sir, two windows at the time we were there. The windows were closed
except the door which was opened.

4L7. Q. You said the windows were closed. What material were the windows made of?
A. Made by wood and some kind of glass,

kB, Q. You say the windows had glase in them?

A, Yes, sir, but there was another small pay window. There were two big
windows facing the road and another small pay window on the east side of the
cashier's cage so that you can see the persons inside the cage when you stand
in fromt of the door of the Department of Records and Accounts,

k9. Q. There was a big window facing the road. Were their shutters closed?
A. The window shutter was same kind of materdal like glass but you could

not see through it,

50. Q. Were they closed that morning when you were inside the cashier's cage?
A. Yes, sir, except the cashier's window which was not closed for the reason
the window had some rod.

51. Q. That opened out to the open lobby of the building, did it not?
A, Yes, sir.

52, Qe How wae the cashier's cage partitioned from the other room where you say
the clerks were?
A, Just subdivided by a cement siding.

53. Q. Was it solid wmall?
.l.-. I", sir.

54e Qs Was there a door from the street into the cashier's cage?
A h, sir.




55, Q. Was there a door from the lobby of the building to the cashier's cage?
A. No, sir.

56, Q. Was there a door from the cashier's cage to the clerk's room?
A. Yes, sir, the same door.

57. Q. You mean the outside entrance door can go in from either the cashier's

door to the clerk's door?
A. The main door.

58, Q. A# you recall, was the main door closed or open at the time you were
there?
A. Open,

59, Q. Was it opened to the street or to the lobby?
A. To the street.

60, Qe I thought you said there was no door from the street to the cashier's

cage?
A. No door.

61l. Q. The door you spoke of was one that you could go in the cashier's cage
or to the main office?
A. Yes.,

62, Q. Was that in the main lobby or in the street?
A. No, in the building.

63. Q. What time of the day were you in the office?
A. About 2:30 in the afternoon,

64, Q. Did you see any Chamorro on the street outeide the Coontz building there
when you went into the building that day?
A« No, I did not recognisze anybedy.

65. Q. Did you see any Guamanian outside on the street at that time?
A. I did not see any, except when going back to the Marine Barracks I saw

some of my friends,

66, Q. When you left the Coontz building, did you see any Guamanian on the
street outside in front of the Coontz building at that time?
A. No, not in front of the Coontz building, but in front of the Dorn Hall, yes.

67. Q. Who did you see?
A. I recognised a friend of mine, Adolfo Sgambelluri, patrolman, and Vicente
Zafra, Chief Commissioners The only two I recognised.

68, Q< Where was Sgambelluri? '
‘l Iﬂlldithlnﬂmﬂlll-

69'. Q. Inside the Dorn Hall? .
‘gi I'... .ir' .t m m'

70. Q. -Iltu was he doing?
*i He was a war pﬂlmra

Tl Q. Where was Zafraf
A, Just standing outside on the side of the road,

~128~
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72, Q< In front of the Dorn Hall?
A. Yes.

73. Qe What was he doing?
A. I do not know, Just standing there with some friends of his,

The Qe Did you speak to Sgambelluri?
A+ No, #ir,

75. Q. Did he Ipﬂlk to you?
A. No, gir.

76. Q. Did you speak to Zafra?
l' !ﬂ, .irt

T7. Q. Did he speak to you?
‘. Hﬂ, '.iri

78. Q. Do you recall seeing any other Guamanian other than Sgambelluri and
Zafra on your way from the Records and Accounts to the Marine Barracks?
‘-- nﬂ, iir'

79. Q. Who walked with you from the Records and Accounts to the Marine Barracks?
A. Shinohara with the two Japanese officers.

80, Q< Who wmalked in front?
A. All the three walked in front. I walked in the back.

8l. Q. The two Japanese officers and Shinohara were in front?
A. Yes, sir,

82, Q. And you in the back?
A. Yes, sir,

83. Q.' What were you carrying, if anything?
A. Cash book.

84, Q. What was the Japanese officer carrying in his right hand, if anything?
A. Paper money bills,

85. Q. What was the Japanese officer carrying in his left hand, if anything?
A. Both hands carried the paper money bills,

B6. Q. Rolled up in a bundle or not?
A. In a bundle.

87. Q. How big was the bundle?
' l.m.-ill-

88, Q. Wrapped up?
. Ay No, &ir, they just held it like this without wrapping.

89, Q. What was the accused carrying, if anything?
- A« Money bag with change inside.

e Q. How that
w, 2._ mmtu;'m, (8 {yhﬁ:)

——

—— . —




9l.
92.

93

Yso

95«

Q.
A.

Q-
A.

Qe
A

Q.
Ae

Q.

time?

96.

Ao

Q.

Can you compare it with something?
About the size of a ten pound sack of sugar.

Made of canvas, you say?
Canvas, white.

Did it have a writing of any kind on it?
I do not believe s0.

You do not remember or you do not belleve it had any? ,
I do not believe. 1

You were familiar with that area, were you not, as it existed at that

Yes, eir.

If a person was Miuwh-nmnwsmumm,uhichI

understand was inside the Dorn Hall at a window, would it be physically possible
for a person in that position to see the entrance to the Records and Accounts

Office?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross-examination and called for a conclusion of the witness.

The accused replied.

The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
v commission announced that the objection was sustained.

The witness was duly warned.

The commission then, at 12:00 noon, adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
1 August 1945.




HEADQUARTERS,

ISLAND COMMAND, GUAM.

Tuesday, Lk August 1945.
The commission met at 9:00 a.m.

Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps, |

Ma jor Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S, Popper, junior, U.S. Marine Corpe Reserve,

Ma jor Robert H. Gray, U.S. Marine Corpe,

Captain Quentin L, Johnson, U.S. Marine Corpes Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Lisutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, Jjudge
advocate,

Joaguin C. Peresz, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the fourteenth day of the trial was read
and approved.

No witnesses not otherwise connected with the trial were present. |

Galo Injan Sslas, the witness under examination when the adjournment was i
taken, entered, He was warned that the ocath previously taken was still binding
and continued his testimony.

Reexamined by the judge advocate: :‘

97 Q« Are you the same Galo Injan Salas that testified in this case yesterday? i
A. Yes, sir.

Recross~examined by the accused:

98. Qs Describe to the coomiseion the entrance to the cashier's cage pointing
to this chart if that will help you.

A. Here is the main door entrance and you pass through the main office to
thie entrance to the cashier's cage.

Note: A diagram of the Records and Accounts Office was placed on a blackboard
in the courtroom for the benefit of all present.

99. Q. How many windows were there in the cage facing the street?
A. Two,

100, Q. Was there any entrance to the cage from the lobby?
A. No, eir.

101, Q. Where was the cashier's window that you said had the bars?
A. This one. (towards the lobby)
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102, Q. Did that have a door or cover?
A. About that size, yes. (one foot)

103. Q. As you recall, was the door to that cashier's window open or closed the
day you say you were in the cashier's cage?
A, These two windows facing the street were closed.

104 Q+ The cashier's window?
A. The small window was closed at that time. You push the door to this
= small window ana then lock it with a padlock. '

105, Q. Was it closed that day?
A. It was closed. _

106, Q. I believe you said you were there around 2:00 o'clock in the afternoon?
A, 2:30 o'clock.

107. Q. How did you get enough light to see things in the room?
A. You can see from the light of the small window of the cage; emough light
to see the turning of the combination.

108, Q. Were these windows closed at that time? (Front two windows facing street)
A. Closed by bars. {

109. Q. No solid cover? _
A. No. ' ‘I

110. Q. Did you see anyone else in this room during the time you and the others
were there in this cage? (Room referred to was the rear room of the R & A).
A, Yes, sir, Japanese soldiers.

111. Q. Did you see any person in the lobby when you were in the cage?
A. I saw no one in the lobby.

112. Q. How did you come down to the plaza that day, walking or riding?
A. We walked.

113. Q. When you went into the Records and Accounts office, were there any guards
at the entrance to the building?

A. Yes, sir, four guards., Two at the Bank of Guam and two at the Records
and Accounts.

114, Q. When you came out, were those guards still there?
A. Yes, sir, those guards stood just outside the door.

115. Q. When you and the group left the office, describe with the aid of the .

chart, the route you took going back to the Marine Barracks. !
A. When we left the Records and Accounts, we passed through the San Juan

Deletran Street to Maria Ana De Austria and then to the Marine Barracks. ,

| 116, Q. Where were you when you first saw Adolfo Sgambelluri?
A. As we passed through Pazos Street.

117. Q. You mean as you turned into the Pazos Street?
A. Just about to make the tum.

118. Q. And where in the Dorn Hall was he?
A. I saw him here (southern portion of the Dorn Hall).

e
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119. Q. You say you saw him at a window there?
A, Tes, #ir.

120, Q. I believe you said that he was a prisoner that iime?
A. I do not know if he was interned exactly, but he was there.

121, Q. He was inside?
‘- I..'- .11‘-

122, Q« Do you know what the Dorn Hall was used for by the Japanese at that time?
As I do not know.

123. Q. Do you know if there were other people in the Dorn Hall at that time?
A, I saw a few but I didn't recognisze them.

124. Q. Where were you when you first saw Zafra?
A. Just as I turned to Pazos Street, I saw Zafra here (slightly north and

125. Q. I believe you said you didn't speak to either one of them?
A. No, sir.

126, Q. Did either one of them speak to you?
1. Hn'

127. Q. Will you spot in this chart the location of the cashier's safe which
you say was opened and from which money was taken?

A. (The witness did so, indicating a point against the partition between the
cashier's cage and the main room of the Records and Accounts)

128, Q. Spot the location of the vault which you say was opened.
A. (The witness did so, indicating a point in the northeastern portion of
the main Records and Accounts room)

129, Q« Spot the entrance to that vault.
A. ( South end of the vault leading in from the main entrance of the room)

130, Q. What was the approximate size of that cage window in the wall between
the cashier's cage and the lobby of the building?
-‘I m 13' b’ mll

131, Q. You say you were the cashier of the Ilhnd Government at the time of the
Japanese occupation?
‘i I..’ "irq

132, Q. Were you familiar with the Island Government pay roll?
A, Yes, sir,

133+ Q. How often were Government employees paid?
A. Twice a month.

134. Q. And on what date?
A. On the 5th and 20th of the month,

Bﬁ.q.mmtmmmmnmrthammururuhtmhﬁ
A. lst to 15th.

136, Q. And the on the 5th?
A. From 16th to the end of the month.

«133=
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137. Qe Yesterday I believe you said that a considerable amount of this money
was pay roll money for the pay roll period from November 16 to November 30, 1941,
is that correct?

A, Yes, sir,

138, Q. Tell ue why that money was still in the cashier's office at the time of
the Japanese occupation.

A. Most of the employees of the Naval Govermnment were in the outlying die-
tricts and they came late, that is why that money was in my hands that day.

139. Q. The payment date was December 5th, however, was it not?
ll III, lil"o N

Reexamined by the judge advocate:

140, Q. What time of the day were you in the vault with the accused and the

Japanese?
A, Just about 2:30 in the afternoon.

141, Q. If you were standing on the lobby by the cashier's window, could you see
everything within that room where the safe was?

A. Yes, &ir, if people stand outside that window they can see the safe right
through that cashier's window,

Examined by the commission:

U2, Q. You say pay day was on the 5th and 20th. Suppose those days fell on a
holiday, what was the procedure?
A. We wait until the next day.

143+ Q+ In other words the standard procedure in the event those days fell on a
holiday was to pay later, is that right?
A, Yes, sir,

liks Q. In other words, 5th and 20th was not an iron-clad rule, is that correct?
A, Yes, s8ir,

Recross-examined by the accused:

145, Q. Was it the rule of procedure just before the war for the Records and
Accounts to keep its money in its own depository or did it use the facilities
of the Bank of Guam?

A. All revenues for the Government collected was deposited in the Bank before
the businese of the bank was closed. But when the pay roll was to be sorted out
we drew the money from the bank. '

6. Q. You drew the entire pay roll amount from the bank for the pay roll period
covered?
A. Tes, sir.

147 Q« About what day did you draw that?
A. One day before pay day to arrange all denominations of the money.

148, Q. Then under normal procedure you would have drawn the pay roll money for
the period in question on December 4th?
A. Il.' sir.




149, Q. Yet when the Japanese came on December 10, a large portion of that pay .:
roll money was still in the cashier's cage, is that correct? 1
A. In the cashier's safe, Records and Accounts, yes, sir.

Reexamined by the judge advocate:
150, Q. Do you know why this money was in the safe at that time?

A. I held that money in the safe at that time. I expected laborers of the
Naval Government from out lying districts to come and get their pay.

151. Q. In other worde if all the money was not paid on the 5th, you had to wait
and hold the money there until people came in and got paid and that is the reason
the money was there?

A. Yes, sir.

152, Q. You drew the pay roll money., How long were you allowed to hold that
money in the event the payee didn't come formard? Was it your discretion or
did you have a definite time?

A. I bad a definite time to hold the money.

e e ———

153, Q. How long is that?
A. About 10 days.

154 Q. Is that at your discretion? |:
A. No, I have to report to my superior official. I

155, Q. I notice in the chart a bank; is that any relation to the Records and |
Accounts office?
.l- No.

156, Q. That was a separate institution in the same building, is that correct?
A. I.', gir.

157. Q. The lobby then was common to both institutions?
‘- I..’ ﬂir-

u&.q.rnulpouornntu-ﬁnm-hmmmlcnkinrmthlnhh:.mun |
that was closed, could you see through it? ,
A, Just a bar to the small window,

159. Q. You said there was scme cover to it; when they locked it up, could you
see through 1it?

A. There is no cover, just bars.

— -

| 160. Q. In other words there is nd solid substance in that cashier's window after
- business hours, you can always see through, is that correct?
| ‘.. I“' 'i.ri

S ——-

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness. *

‘The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned.

: The commission then, ‘at 9:30 a.m., took a recess until 9155 a.m., at which
[ time it reconvened.
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Present: All the members, the judge advocate, the reporter, the interpreter,

accused and his counsel,
No witnesses not otherwise connected with the trial were present.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Bamnined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Charge I, specification)
A. V. U, Zafra, resident of Tutujan, Sinajana, and chief commissioner of
Guam,
2. Q. If you recognize the accused, state as whom.
A. I.I. '11'. Shinohara,
3, Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. I was,
L. Q. Do you know Galo L. Salas?
A, Yes, sir,
5. Qe+ Do you know the location of the R. E. Coontz building?
llﬂ I.". .1:"
6. Q. What was that used for?
A. Records and Accounts in the basement and the courthouse on the first
flﬂﬂr.i
7. Q. Any other?
A. Bank of Guam on the east side of the basement.
8. Q. Do you know where the Dorn Hall was located?
1! I.-' Ei'l'.‘-
|r"-—-.
9. Q. During the Japanese occupation, did you ever see any thing unusual
happen in the Records and Accounts Office?
A. Yes, sir.
10. Q< When was that?
A About a week after the invasion, more or less.
11. Q. Please state what you saw that time?
A. I went there and I saw lot of army soldiers inside the building. I saw
Salas there inside the booth, the former office, turning the combination of the
1—".'# safe, Shinohara standing by the door and two or three Japanese with them inside
g | the booth,
"*. '_{ 12, Q. What was the accused doing when you saw him?
- A. He was standing near the door a couple of feet away from the safe.
| 13. Q. What was Sala® doing when you saw him?
A. To my opinion, I believe he was trying to open the safe, he was turning
the combination.
14, Q. How long did you remain in that building at that time?
A. No more trm 10 minutes.
15. Q.Iullmlt.tmﬂ.ut#lnhlﬁmﬁcmm, will you please
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point to where the safe was located?
A, Right here, its passage way here.

16. Q. Where were you standing when you saw it?

A. I wmas standing in the lobby and there was a window over here and I
looked in and saw Salas manipulating the combination. I went in and turned to
the left and I saw him through this window., I saw the Japanese standing here
and Shinchare by the door.

1

17. Q. What kind of construction did they have in the lobby window? *
A. About that big square and it has iron rod about the size of your small
finger, sort of a cage. |

18, Q. After you left the building where did you go?
A. I went over to the Dorn Hall, north side and hung around there together
with a few policemen.
7719, Q. When wae the next time you saw the accused?
A« About 5 or 10 minutes later I saw him when they were turning to the left
on Pazos Street heading towards the Palace.

20. Q. Who was with him at that time?
A. Salas and two or three Japanese going up to Pazos Street.

21, Q. Did you notice anything in their hands?
A. I saw Salas' hand book and I believe scme papers., They were all carrying
something - white bag, paper and books.

22, Q. What distance was it between you and them when you saw them? I
A, 15 or 20 yards from the Dorn Hall to Pazos Street, 1

23. Q. Do you know where the Marine Barracks was? i
A, Over here. (witness indicating)

2hs Qs What direction was the accused, Salas and the Japanese going? !
A. They were hesading south towards the Palace and the Marine Barracks.

25« Qe What time of the day was this?
L A. I would not say for sure, but it was after lunch time.

Crose-examined by the accused: !

/_26. Qs Who was with you when you went inte the R. E. Coonty building that day?
A. A Saipanese interpreter and 4 or 5 policemen, members of the Menseibu.

27. Q. What was the name of that Saipanese interpreter? l
|

A. Juan Castro.

28, Q< What was the purpose for which you went into the Coontz building that day?
A. I was asked to show them where the Government records were, papers, files,
and things like that. When they mentiomed records, I brought them over there first ﬂ

and showed them where the records were kept.

29. Q. Waes anyone standing in front of the Coontz building entrance that day?
: A. Yes, sir, guards. I eay guards because they had rifles and bayonets,

30. Q. Did you stand in the lobby or did you go through the lobby?
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A. We hesitated there in the lobby because the policeman was to talk to
the guard there before entering the building, so I stood there for a few seconds.

31, Q. Did you stand in front of the building or in the lobby?
A, Right in the middle of the lobby, in front of the window,

32, Q< How long were you in the Records and Accounts u(‘fic-‘l'
“ A« less than 10 minutes,

33, Q. Were you employed in that office at the time of the Japanese invasion?
li Ho, dr‘ I -' ﬂﬂ‘t’.

34. Q. Were you familiar with the records in that office as to where they were
kept at that time?

A. They were kept there in the vault. When I first came out here, I worked
for three months there before working at the Executive Office, and I knew where
the records were kept. They kept the records in the vault before they closed
up for the day.

35. Q. At the time of which you speak, did you know the combination of that vault? !
14 Hﬂ, '1“‘ |

36, Q. What did you do in that approximately 10 minutees you were in the office

of the Records and Accounts? |
A. Standing there most of the time. They asked me where the papers were. i

There were just a few papers around., They asked me where the records were kept -

and I pointed at the vault and said they must be in there, and they asked me

where the papers were and I said, I do not know.

37. Q. You knew that records were kept in the vault, but you did not know the
combination to the vault, yet you went there and took them there?

A. Yes, eir, taking for granted that the vault had not been opened and the
papers must be there.

38. Q. Did you speak to Salas there?
As No.

39. Q. Did you speak to the accused while you were in the building that day?
1'”'

kO, Q. Did either of them speak to you while you were in the building that day? I

L A. No.

{—*u.. Qs I believe you say when you left the building, you went back and stoed with
the policemen near the northeastern corner of Dorn Hall, is that correct? _
A. Yes, northeast of Dorn Hall, over where the policemen were.

b2 d.nnlon;hndmhunt.h-r-, as you recall, before you saw Salas, the
accused and the Japanese coming by you going towards the hhu?
A. Approximately 10 minutes,

k3. Q. Did you speak to the accused as they went by?
A. No, too far.

ldy o Q.Mmtdm;rupwumumymthﬂ
A. Not that I remember; I don't think so.

Q.hﬂ,umm,mﬂmpﬂin—m standing out there when these
poophnntb:- | -
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A. Sergeant Roberto was there, Sgambelluwd,, Taitano and maybe two or three

others, I do not quite remember. All the policemen hung around that particular °
place in case they needed them. If they needed one they sent for one and all
‘of t.hu hung around there. .

46.

7.
like

LB

49

50,

51.

52.

53

ohe

Q. By Sgambelluri, do you mean Adolfo Sgambelluri?
A Iu, sir.,

Q. Describe as best as you can recall, the paper you saw carried.

A. 1 saw books, looked like a ledger, black cover with gray edge, some
paper, I would not say for sure. I cannot remember all,

Qe+ What color was the paper?
1- 'hitl'-

Q. Was any one other than Salas carrying paper?
A. I do not know,

Q. Who was carrying the bag you spoke of?
1& ﬂlinﬂhlﬂ.

Q+ What color was that bag?
A+ White.

Qe+ What was the lettering on that blg?
A. I do not know.

Q. Were any of the Japanese urrying anything?
‘i IB’, ‘iri

Q. What?
A. I do not know what it was, but all were carrying something.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired

further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

. A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

1.

2.

3.

ke

5-

Examined by the judge advocate:

Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 3)
A, Vicente M. Taimanglo, resident of Piti, occupation truck driver.

Q. If you recognise the accused, state as whom,
A. Yes, Shinchara.

Q+ Were you on Guam dur:l.ng the Jlm occupation?
1. I‘..' l.1.‘r-

Q. Did you see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, eir.

E.?ﬂﬁﬂﬂmmmJlmuﬂmﬂﬂbrﬁGIM?
« l68, .




6. Q. What was that employment?
A. That was taking care of the Elks Club bar and mess for Shinohara.

7. Q. Where was that Elks Club located on Guam?
A, It was located in Agana.

8. Q. Explain all of your duties as employee of the accused at the Elks Club,

The accused objected to this question on the ground that it was incompetent,
. . jrrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All psrticl to the trial entered and the
commiseion announced that the objection was overruled.

The question was repeated.

A. I was employed there to take charge of the bar and the mess, to write
out all price lists and the general cleaning of the club,

9. Q¢ Who told you what those duties were?
A. The accused took me and made me understand that those were to be my duties.

10, Q. Did you ever take orders while working there from anybody else other s
than the accused?
A. No one else; he was the only one giving orders.

11, Q. Did that place have a name at the time you were employed there during ll
the Japanese occupation? =
A, At that time, it was known as the Omiya Kaikan.

12, Q. Was that a private or public club?
A. It was only for the use of the Japanese officers.

13. Q. nidmﬂtruuwmtiuchnaminmt elub during the time you
were there?
A, Yes, natives came there, but only by invitation.

L. Qe By invitation from whom?
A. Unless the accused invited the girls or others that was the only time
they could enter the club. - 4

The accused moved to strike the last answer on the ground that it was hearsay. ;
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

15« Qe How did you know that people came there by invitation of the accused?
' A. T knew that the people that came there were invited by the accused be-
] muﬁ-nm-mmeuodhmminml Car.

16. Q.ﬁ.dwminthsteluhabhorthn.nlmu officers without in-
vitation by the accused?
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The accused objected to this question on the ground that it was already
asked and answered,

The Jjudge advocate made no reply.
The commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.
A. No one could go to that place unless they were invited.

17. Q. Did the accused ever give any party in that club? '|
A. Yes very often in those days. In the opening of the club there was a |
big affair.

18, Q. Did the accused instruct you as to who to charge and who not to charge
for services rendered in that club for food and drinks?

A. The accused made me understand that everything given out was to be paid '
for but in case the Governor came everything was to be given to him free. !

19, Q< Who do you mean by the Governor? 5
A. Hayashi, '

20, Q. You speak of the party at the opening of the club; what date was that?
As F‘bmrr. 191'52'

21, Q. Did you know whether those that patronized that club were charged for
the refreshments and drinks or not?

A, If it was the Governor's party, everything was free. If it was a pu-t.r
given by another officer, everything waes accounted for.

A. Because the accused told me, that if the party was given by the Governor
everything will be given free of charge and if given by someone else everything
will be charged.

23+ Qe+ And wae the Governor's party free of charge? I
A. Every time the Governor gave a party, it was free of charge. |

2hs Qe Was there any charge made for refreshment and rnod. for those at the open-

ing party?
A. No charge for that. The accused made me understand that he was to take

care of everything.

25, Q. Do you remember any other party given by the accused in that club? .
A. Yes, that was Hayashi's farewell party. 5

26, Q. Do you remember the detail of that party?

A+ Just before Hayashi left, one evening about 8:30 we were getting ready
to close the club when the accused toldime I should keep the place open because
the Governor was coming to give a party and all drinks were to be served free.:

27. Q. Were you paid a salary for you work in that club?
A. The accused promised to pay me 45 yen per month but very often two months

elapsed and I did not get any payment.

The accused moved to strike the last answer on the ground that it was in-
competent, irrelevant and immaterial.




The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened, All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

28, Q. Did the accused ever pay you?
A. Yes, sometimes,

29. Q. Did anybody else pay you for working in that club besides the accused?
A. The accused was the only one that pald me.

30, Q. Were there other employees in that club?
‘.- Yes.

31. Q. Do you remember their names?
A. Agnes Santos Rios and Beatrice Santos Rios, Gloria Wusstic.

32, Q. How were they employed, if you know?
A. They were employed through Shinohara to serve.

The accused moved to strike all testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The ‘conmission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

33, Q. Did you have a list of food and drinks given to customers in that club?
A. I.I’. sir.

34e Qo Didyuuhm-lpriuluborroodmddrinh on that memu?
A. Yes, everything was priced.

35 Q. In the ususl course of service given in that club, explain How the
food was served and how the money was received for the payment of it.
l.huumotfimma,homldgntnthunltampickmtuhltho

mhdmtmnﬂ,mnmtmmﬂdmmwmbxmuft.ho
mh,ﬁmtbmnnhmwtumﬂhmtmdthmhmm
thn;irlt.uruodqrnm-mortolh

6e Q.mtnmmuﬂththmrmr-niﬂd!rﬂthnuuhnpudh

he clnb?
"A. I took care of the money and then in the evening I would turn it over

to m:'l.

37. Q. Did you ever turn the money over to anyone else besides the accused?
l..InunIdidn'trindthlmtd.m:tmodit-mrtohhuiﬂ
club

38. Q. Was that open at all times or was it locked at timea?
A, At night about 9:00 o'clock, it was always locked,

39, Q. Was it locked with & key?
ll\ I..' Iil-'o

.h’.




4O, Q. What was done with the key?
A. I put the key together with the money to take it over to Shinohara's

places -

4l. Q. Who opened the club in the morning?
A, I did, but I had to stop at Shinochara's place before I opened it. I
had to get the key. .

Cross-examined by the accused:

42, Q. Were you not employed at the Elke Club at the time of the Japansse
invasion of Guam?
A. No, I was not.

43+ Qs Had you ever been employed at the Elks Club before that time?
A. Yes, I was employed at the Elks Club in 1936 to 1937 when I was employed
by the Government,

khe Q. When you were employed at the Elks Club from 1936 to 1937, did you take
orders from someone there?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross-examination.

The accused replied.
The commission was cleared,

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was sustained.

L5, Q. About what date after the Japanese occupation did you commence working
at the Elke Club?

A. On the 1lth of February, 1942, I was taken to clean up the place then
on the 16th of February the club wae opened,

L6. Q. You speak of the opening party, was that on the 16th of February then?
A. I“, sir.

47. Q. And about how long after that was it before this other party for the
Governor?

A. I do not quite recall the time but it was towards the close of the year,
1942. : : :

48, Qs Did you know whether or not the accused made arrangements with the Governor
whereby the Governor was to pay some fixed sum for the use of the club when he
and his friends were there?
A. I do not know that., I only know that the party was to be free in case
the accused told me about it.

L]

49. Q. Did any one other than yourself handle money at the club while you worked
there?

A. In case I was sick or had the day off, then the girl there, Beatrice, took
my place as cashier. :

50, Q.DoImhrnhndmtuurmmthmbﬁlhiuormmml'.lu
acted as your relief?
.l-!hltilri‘ht.
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51, Q. About what date was it that you stopped working at the club?
A. I do not recall the date, but it was shortly after the Governor's fare-
well, I could not get along with Shinohara any more,

52. Q. Is it not a fact that you were discharged from your job there?
A. I quit on my own accord.

53, Q. During the period you worked at the club, did you ever see J. M. Torres

there?
) A. As to that I do not know. 1 was employed in the bar most of the time
and I could not see from the bar to the room where the guests were.

54s Q. Name some of the Chamorros you saw there as guests. You said there

were some people there as guests.
A. Mr, and Mrs, Flores from Inarajan and their two daughters.

554 Q.. What are the names of their daughters?
A. Alice and Alfonsina. The reason why I know that is because they often
came out to the bar,

£

56. Q. Go ahead, name any others you can,
" A+ Those were the only ones I saw because they came out to the bar.

57« Q. Then do I understand you to say that there might be Chamorros there
that did not come to the bar service and whom you did not see?
A. Unless they came out to the bar, then I would not know who they were.

58, Q. Is it not a fact that the accused simply was running that club as manager
of it in the same manner the club was running before the war, if you know?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross-examination and called for a conclusion of the witness.

The accused replied, i
The commission was cleared.

The commission was opened., All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was sustained.

59 Q. About how many employees were there at the Elks Club at the time you
worked there in 19427
As Three girls and myself, I wae always there.

60. Q. Tell us, if you know, whether the accused was operating that club for
| his private profit, ]
. A+ I do not know who omned it but the accused employed me to work there.

ﬂ:'nl witness was duly itm-d.

, The commission then, at 11:30 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
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Sixteenth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

mllm’] 1'5' m‘t 1%5&
The commission met at 9:00 a.m.
Present:

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,

Major Foster He Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

Hl,'jﬂr Eﬁbll‘b Hi w' U'S¢ leinvl w'

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corpe Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

ILieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and

lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Joaquin C. Perez, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the fifteenth day of the trial was read and
approved.

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

Vicente M. Taimanglo, the witness under examination when the adjournment
was taken, entered. He was warned that the ocath previously taken was still
binding and continued his testimony.

Examined by the judge advocate:

61. Q. Are you the same Vicente M. Taimanglo who testified in this case yes-
terday?
A, Yes, sir.

Examined by the commission:

62, Q. During the time that you first went into this building as employee of
the accused, was it occupied by any one? '

A. It wmas occupied by the Japanese army, but after they left, the accused
asked me and some other Japanese boys to clean the place.

63. Q. What did the Japanese use it for, if you know?
A. It was used as a barracks of the Japanese army.

64, Q. Under the direction of the accused, you started a new enterprise which
had some Japanese name, is that correct?
A, Yes, sir, it me 'u:pcmd and given a name.

65. Qe Apd you were directly in charge of the activities of this enterprise
under the direction of the accused, is that correct?
A. Yes, the accused held me responsible for everything.

66, Q. What was this new enterprise that the accused started in this building;

what was it called?

STCS
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A« It was known as the Omiya Kaikan during the Japanese time.

67. Q. What does that mean in English?
A: I do not know because I do not know how to speak Japanese, but those
were the words used.

68. Q. I believe you mentioned there was a bar in the place, is that correct?
A. Yes, sir.

69. Q. What was dispensed over the bar?
A. Whiskey, beer and sodas.

70. Q. Was there anything else there bésides the bar?
A. There was a kitchen there to take care of meals.

71. Q. Then I assume it was a restaurant as well as a bar?

A. There was a bar and there was a kitchen used to prepare meals, I do not
know what they termed that, but it was in the same building and 1 took charge
of the money from both.

72, Q. Did they serve meals regularly or on calls?
A. There was no regular time unless somebody came and ordered something.

T3. Q. Did you buy the supplies sold over your bar?
A. The accused brought them over from his home,

Ths Q. What about the food, did you buy it or was it from some other source?
A. The accused brought them over to this place also.

75« Q¢ Who hired the other h-lp, you or somebody else?
A. The accused.,

76. Q. Did you have authority over the other help employed at this place?
A. Yes, the accused instructed me to tell the other helpers what to do and
in case they didn't listen to me to reprimand them.

77« Q. Was this institution open to the public at large?
A. The accused told me it was strictly for Japanese officials,

78. Q. What do you mean by Japanese officials?
A. For the use of the officers of the navy.

79. Q. What about the army?
A. The army was not there all the time, but in case there was any they could
enter too.

80. Q. How did civilians or other people know to keep away from the place?
A. Because some of our friends tmdtom-rthophumdnmmdthu
not to because it was prohibited.

8l. Q. Who do you mean by we?
A. The three girls that worked with me and myself.

82. Q. How many times did this occur?
A. When the place was first opened, a lot of them came over and we kept
telling them they were not allowed there. That kept up for a week or so then

lhpplﬂ-




83. Q. Was there any sign posted telling the public or anyone else that the
place wmas for use of naval personnel only or scmething to that effect?

A, The accused placed a sign there written in Japanese character which I
do not know. One time a member of the Kohatshu came and was drunk and the
Governor took the sign down and put it at the bottom of the steps. By that I
knew that was meant for others to keep away.

84, Q. You didn't know what the sign said?
A« No.

85. Q. Who were the patrons of this place?
A+ There were different people coming in and out,

86. Q. Did any group of Japanese officers ever have their meals there regularly?
A. No one ate there regularly.

87. Q. All these references to the Elke Club just means the building that was
used, is that correct?
A+ Yes, sir.

88, Q. Was there an Elks Club in Guam functioning at thie time that you know?
A. The Elkes were taken away and the Japanese used their building,

89. Q. All references to the Elke Club in your testimony, with the exception of
one time where you said you worked for the Elks Club, was to the building only,
is that correct?

‘-i IIB, .1r|.

90. Q. Which was the major activity of this place, the bar or the kitchen?
A. The bar was the major activity, but the accused gave me authority teo
look over the kitchen,

91, Q. Did this bar serve both the Japanese soldiers and Naval officers?
A. The only way a soldier could have been served there was to.be the
driver of some officer.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

A witness for the prosecution entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

l. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 3)
A. Agnes Rios, resident of Sinajana, and a nurse by occupation.

2. Q. If you recognize the accused, state as whom,
A. Bhinohara.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir.

Ls Q+ Did you ever see the accused on Guam during the Japanese occupation?
1'- I“' .h.
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5¢ Qs When was the first time you saw the accused on Guam after the Japanese

came in?
A. Just before I worked for him.

6. Q. ﬁin you employed by the accused?
A. I.', air.

7. Q. What kind of work were you employed at by the accused?
A. Waitress.

8. Q. Where was that?
A. Elks Club,

9. Q. Is that Elks Club a bu.'l.lding"l' n
‘.i I..’ .irl

10. Q. What kind of work did you say you did? 4
lo ‘it!rﬂ"- ‘

11, Q. What was the name of the place you were waitress in?
A. Omiya Kaikan.

12. Q. Who employed you?
A. Shinohara.

13. Q. Who paid you?
A, Shinohara and sometime Ben Taimanglo,.

14s Q. What date did you first start working in the Omiys Kaikan?
A. 16 February, 1942.

-

15. Q. Explain your duties there as waitress in regards to serving meals and

geting paid for them?
A. Sometimes I served Governor Hayashi and his Aide.

16, Q. Did you always charge people who came to that Omiya Kaikan for meals
or drinks?
A. As far as I know the Governor was never charged for anything.

The accused moved to strike the last answer on the ground that it was a
conclusion of the witness and irrelevant,

The judge advocate replied.

' The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

| 17, Q. Who do you mean by "the Governor®?
A. Hayashi.

18, Q. What kind of governor was he?
A. Japanese Governor,

19. Q. Did you ever have an occasion to serve the Japanese Governor, Hayashi,
at the time you were employed by the accused at the Omiya Kaikan?
A. Yes, @#ir.
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20. Q. State when that was.
A. I do not remember the date.

21, Q. State the circumstances of that.
A« When the Japanese Governor came, the accused told me to feed him. I

personally picked up the spoon and put it in his mouth,

22, Q« Was the accused there at that time?
A, Yes, sir.

23. Qs What was he doing while he was there, if anything? .
A. He went around the place trying to find out what was needed. :

24, Qs Were there ever any party given in that Omiya Kaikan while you were there?
*i I-.. !11‘. F

25. Q. Do you remember when there were?
A. 1 remember the time when there was a farewell party for Governor Hayashi.

26. Q. Do you remember any other party given?
A, Yes, but I do not remember the dates,

27. Q< When was the first party given, if you remember? |
A. About 16 February. '

28. Q. What occasion was that party given?
A. It was a party given in honor of the Japanese officers.

29, Q. Ae waitress, did you collect any money from any of those there at that
time? .
A. H‘ﬂ’ sir.

30. Q. As waitress, did you collect any money at the time of the farewell party?
A. No.

31l. Q. At the time you waited on the Japanese Governor, Hayashi, did you collect
any money from him for that food you were serving him?
A. h' sir. '

R

The accused moved to strike all testimony of this witnees on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied. 1
The commission was cleared. |

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the motion was overruled.

Cross-oxamined by the accused:

32, Q. During what period of time did you work at the Omiya Kaikan during

the Japanese occupation?
| A. I remember 1 started working from February 11, 1942, As to when I quit,
I do not remember. )

33. Q.-Mﬂmmmwﬂtldthwurtuntnmitmthmdur
the year or what?

| A. I do not remember,
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34s Q. When you served Governor Hayashi good, did he often give you an envelope
of money to give the cashier?
A. 8ince I worked there, I do not remember of any time when the Governor

gave me anything to give the cashier,

35. Q. Did he ever give you anything to give the accused?
A. Never.

Examined by the commission: ' H

36, Q. You said you commenced working on February 11, 1942, is that correct?
‘-Q I“l 1

37. Q. Were you there on February 127
A, Yes, sir, because at that time we did the general cleaning and on the
16th it wae opened.

38. Q. You worked there a week?
A. Yes, s&ir.

39. Q. That will be up to February 1l8th. Did you work on February 18th?
A. At times we were given time off,

4O. Q. How long did you work there?
A. Maybe I worked for the accused for about 4 or 5 months,

Ll. Q. Was it four or five months?
A. Five months.

k2, Q. How did you remember that?
A. Because I worked there for a while,

43. Q. You worked for five months then?
A. Yes, eir.

—

ke Qs Did you work for 6 months?
A, I don't think so,

45« Q. Which is the correct answer then, you worked for five months or that

you do not remember?
> A. I am quite positive about the five months,

Recross-examined by the accused:
b Q. Were you working there at the time of the farewell party for Gw-rnur

¥ Hayashi, you mentioned a few minutes ago? H
l..lh,Inunotmrkingltthotiu,hutttu-lIn-nﬂudtuau-lnd I

help.

, LT Q.ﬂnmmuthmmntmu‘ﬂmnﬂ!ﬂlp&ﬂﬁ
1 A. No.

Reexamined by the judge advocate:

L8, Q. Were you ever in the Omiya Kaikan when you were not working?
A. Yes, at times because my sister was still working there.
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Neither the judge advocate, the accused, nor the canmission desired
further to examine this witness.

The witness said that she had nothing further to state.

The witness was duly warned and withdrew, |

The commission then, at 11:05 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Thursday, 16 August 1945.

Seventeenth Day

HEADQUARTERS, !
ISLAND COMMAND, GUAM. 5

Thureday, 16 August 1945,
The commission met at 9:00 a.m. .
Present: |

Colonel Walter T.H. Galliford, U.S. Marine Corps,
Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,
Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corpe Reserve
Ma jor Robert H. Gray, U.S5. Marine Corps,
Captain Quentin L. Johmnson, U.S. Marine Corps Reserve,
Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
Lieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.
Joagquin C. Perez, civiliad, reporter.
Isabel P, Zafra, civilian, interpreter. -'
The accused and his counsel, E

The record of proceedings of the sixteenth day of the trial was read and l
approved,

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.

Beatrice Santos Rios, a witness for the prosecution, was recalled for
further examination and warned that the oath previously taken was still binding.

Examined by the judge advocate:

l. Q. Are you the same Beatrice Santoe Rios who appeared in this case bttuﬂ'l
A. Yes, eir. (Add. Charge I, Spec. 3)

' H 2, Q. Were you on Guam before the Japanese occupation?
| _ A, Yes, sir.

3. Q. Were you on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, eir.

hbe Q. Were you ever employed by the accused during the Japanese occupation? !
A. Yes, gir.




5. Q. Where were you employed by the accused?
A. At the Omiya Kaikan. |

6. Q. Where was that Omiya Kaikan Club?
A. At the old Elks Club building,

7« Q. Where was that located? |
A. Agana, |

= 8. Q.Ih-ndidrwlt;rt.wrkingrar the accused at the Omiya Kaikan Club? -
A. February 11, 1942, |

9. Q. How long did you work there?
A, Two years and four months.

e

10, Q. Were you paid for your work there?
A, At the beginning, I was paid, but later on I was not.

11. Q. Who paid you when you were paid?
A. Sometimes the accused and sometimes the cashier. |

12, Q. What is the name of the cashier? .
A. Vicente Taimanglo. I

13. Q. Who did you take orders from while working for this club?
A. The accused and Vicente Taimanglo.

1k Q. What was the nature of your work there? _
‘.l mtl“..i i

15 Q. Do you remember of any party that was given while you were there?
A, Yes, at the opening of the club,

16, Q. What date was that, do you remember?
A. February 16, 1945.

17. Q. Did you charge all the people who came to that club and received service?
A. Yes, we charged the others at that time, but that party was given free

of charge.

18, Q. Do you remember any other party that was given?
A. Yes, another one was given - that was the farewell party in honor of

Hayashi.

19. Q. Who was Hayashi?
A. The Japanese Governor,

20, Q. Did you see him at that club often?
A. Yes, sir.

[ 21. Q. Did you have any order from the accused or anyone else in regards to
' ! the Japanese Governor, Hayashi, when he received service at that club?
L ' j.. No, I did not receive any order.

22, Q. Did you have a sister by the name of Agnes Rios?
! ‘l- t." drl

. 23. Q. Was she employed at that club with you?
| A. Yes, sir,

=152~




made arrengement to pay for club services directly with the manager of the club? . .

2h. Q. When did you first see her as an employee of the club? -
A, We started working together.

25« Q. How long did she work there, do you know?
A. I do not know.

26. Q. Was there any sign on this building?
A. Yes, but it was written in Japanese characters,

27« Q. What was that sign, if you know?
A. I only know the name of the club to be Omiya Kaikan,

28, Q. What did you serve in this club?
A. Drinks and food.

29. Q. Where was the food prepared?
A. At the kitchen in the e¢lub.

30. Q. Where did you get the drinks you served?
A, From the bar.

31, Q. Who did you serve?
A. Japanese officers. |

The accused moved to strike all testimony of this witness on the ground I'
that it was incompetent, irrelevant and immaterial. |

The judge advocate replied. {

The commission announced that the motion was overruled,

Cross-examined by the accused: |
32. Q. During the time you were working in that elub, did you ever see Chamorros
in the club?

A. At times, but that was when other parties were given.

33. Q. You speak of cashier Vicente Taimanglo, can you tell us the time when

he left his employment there; when his employment ended?
A. I do not know.

34s Q. About what date was the farewell party given by the club for the Japanese
Governor, Hayashi?

A. I do not remember the month, but it was towards the close of the year,
1942,

35. Q. Do you know whether or not the persons you say were not charged there

A« I do not know,

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness sald that she had nothing further to state.

The witness was duly warned and withdrew,
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A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

e s

Ot

Bamnined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation. (Add. Charge I, Spec. 3)
A. Gloria Wuestig, resident of Anigua, and a student,
2, Qs If you recognize the accused, state as whom,
As 1 d.D, Shinohara.
3. Q< Were you on Guam during the Japanese occupation?
‘4 I'E, gir.
b« Qs BEver see the accused on Guam during the Japanese occupation?
A. Yes, sir.
5+ Qe Were you ever employed by the accused during the Japanese occupation?
A. I", sir.
6. Q. Where were you employed?
A. Omiya Kaikan.
7« Qe Where was the Omiya Kaikan located?
A. At the former Elks Club,
8. Q. How do you Know it was the former Elks Club?
A. Because I knew the place since pre-war days.
9« Qe Who employed you to work there?
A. Shinohara.
10. Q. Didd you receive pay for working there at the club?
A. Yes, sir. -
1l. Q. Who paid you for your work?
A, Sometimes Shinohara and sometimes Ben Taimanglo.
12, Q. Who is Ben Taimanglo?
A. The man that worked with us at the club,
13, Q. What kind of work did he do?
A. Cashier at the Omiya Kaikan.
14. Q. Did you wait on any table?
A, Yes, sir.
15, Q. Who did you wait on?
A. Officers,
16, Q. What kind of officers?
A. Japanese officers.
17. Q. When did you go to work at this club?
A. October 6, 1942, ;
18.

Q. How long did you work at this club?
1'“‘“%‘- .




The accused moved to strike all testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.
The coomission was cleared.

The commission was opened., All parties to the trial entered and the
comniseion directed that all the testimony of the witness be stricken out.

19. Q. Were you employed by the accused during the Japanese occupation? EI
‘.'l' I", li.l‘.

20. Q< Where? .
Av Ondya Kaikan,

21, Q¢ What was the Omiya Kaikan? |
As I do not know, but he said it was a club, |

22 Qs Who said it was a club? |
A: The accused, '|

23, Q.+ What work did you do at the club?
li m‘b“'ﬂ-

2he Qs Who did you serve?
A. Japanese officers.

The accused moved to strike all testimony of this witness on the ground
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
conmission announced that the motion was overruled.

25, Q. Did you ever see any party given in the Omiya Kaikan Club?
A, Yes, s&ir,

e TS RS S = =

26, Q. What date was that? r
A. That was one month after I worked. '

The accused moved to strike this answer on the ground that it was incompetent,
irrelevant and immaterial.

| The judge advocate replied.
The coomission announced that the motion was overruled.

27+ Q-Mﬂdm:ohmrwth-lmnthmmﬁluw
. A« October 6, 1942.

1
The accused moved to strike all testimony of this witness on the ground ]
that it was incompetent, irrelevant and immaterial.
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commission directed that all the testimony of the witness be stricken out.

further to examine this witness.

1. Q. State your name, rank and present station. (Add., Charge I, Spec. 3)
A, Jorge E. Cristobal, steward first class, U.S. Navy, attached to the
Island Command .
"2, Q. If you recognize the accused state as whom.
A, I do, Shinohara.
3, Q. Do you read, speak, and understand the Japanese language?
A, I do, to a certain extent.
L., Q. Have you studied the Japanese language in any Japanese school?
A. I have.
5, Q. Where was that?
A. Tokyo, Yoshida University.
6. Q. Have you appeared before this commission in any other case a8 interpreter

of the Japanese language?

Te

lated means shrine, temple or a place of worship. Kaikan is a hall not neces-
sarily a small building, but it is considered an assembly hall. Those two
words together I would say: Omiya Kaikan is an assembly hall for either a
church, court officials or nobles,

8.

9

10.

. e

12.

| e R . I

‘| % R

The judge advocate replied.
The commission was cleared.
The commission was opened. All parties to the trial entered and the

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired

The witness said that she had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.
A witness for the prosecution entered and was duly sworn.

Bxamined by the judge advocate:

A. I have appeared, yes, sir.

Qe I hand you these words, Oniya Kaikan, and ask you to state what it ie?
A, That is translated as written out, Omiya, the word literally trans-

Qe Dodm know what word restaurant is in Japanese?
A. I do.

Q. What is that?
A, Restaurant could be in two different words in Japanese.

A, Nothing similar to this.

Qe Do you know what cafe is in Japanese?
A. I do.

Q. Is that anything similar to that?
A. Nothing at all,

=156~




Cross-examined by the accused:

13, Q. Is it not a fact that Omiya To was the term commonly used in Guam
during the period of Japanese occupation as meaning Island of Guam?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
improper cross-examination.

The accused replied.
The commission was cleared.

The commission was opened., All parties to the trial entered and the
commiseion announced that the objection was sustained.

1. Q. Does not the word Omiya also mean Guam?
A. I do not know about what was being termed as Guam, but I could tell

the meaning of the word Omiya.

15, Q. Was not the word Omiya also a part of the newspaper publication in
Guam during the period of Japanese occupation?

A. Since I was not here during the Japanese occupation, I was not familiar
with it.

16. Q. How much time have you spent in Tokyo?
A. Three Iﬂrﬂ-

17. Q. Are you familiar with the restaurant known as Ginso Kalkan?
A. I have heard of the name., I have seen the place, but have never entered
it. I am not acquainted with the business.

18, Q. The letter "O", on Omiya is an honorific prefix, is it not?
« Yes, 8ir,

19. Q. You say, you don't know as to whether the word Omiya also meant Guam.
I see on the table there a dictionary, will you locate the word Omiya from there
and read its definition please?

A. It says the word "O" on Omiya ies just a prefix. We find the proper
word Miya as equivalent to the word in English "shrine".

Note: The witness referred to a dictionary: Kenkyushan's new Japanese - English

Dictionary, V. Takenobu, General Editor, American Edition.
20. Q. Do I understand you to say you were not in Guam during the Japanese
occupation?

A. I was not,

Examined by the commission:

21, Q. What does the word, Omiya, mean to you in Japanese language?
A. The word Miya means shrine, with the prefix "O", honorable shrine.

22, Q. Shrine of what nationality?
A, Just a plain shrine, Japanese.

23, Q. Japanese shrine?
A. Yes, gir.
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hurun-minu':l by the accused:

2he Qe+ When did you return to Guam after the Japanese occupation?
A+ I returned to Guam with the invasion forces, Third Marine Division.

25. Q. Since you have returned to Guam, have you ever heard the word, Omiya,
referred to ae the Japanese synonym for Guam?
A. I have never heard of it.

. Reexamined by the commission:

26, Q. What is the Japanese word for Guam?
A. The only little geographic knowledge I know about Guam is Guam To, mean-
iﬂs Island of Guam,

27. Q. If you are engaged with persons conversing in Japanese language and have
occasion to mention the Island of Guam, how would you designate it?
A« As far as all Japanese persons 1 have come across never mention any

~ other name or term except Guam To.

Neither the judge advocate, the accused, nor the commission desired
further to examine this witness.

e

The witness said that he had nothing further to state,
The witness was duly warned and withdrew, :
~ The prosecution rested.

The accused requested a postponement of the trial until Monday, 20 August
1945, in order to prepare his defense.

The commission announced that the request was granted.

The commission then, at 11:00 a.m., adjourned until 9:00 a.m., Monday,
20 August 1945.
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Present:

advocate.

.and approved.,

J '_“p-i-_r- i

L

The commission met at 9:00 a.m.

> < P

Eighteenth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND COMMAND, GUAM.

Monday, 20 August 1945, |

Colonel Walter T.H. Gllli.fﬂrﬂ, UsS. Marine cﬁrlﬂ,

Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, Jjunior, U.S. Marine Corps Reserve,

Ma jor Robert H. Gray, U.S. Marine Corps,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Gaptain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Reserve,
Lieutenant George W. Dean, U.S. Naval Reserve, members, and
Iieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge

Joaquin C, Perez, civilian, reporter,
Isabel P, Zafra, civilian, interpreter.
The accused and his counsel. i

The record of proceedings of the seventeenth day of the trial was read i

No witnesses not otherwise connected with the trial were present,
The defense began.

A witness for the defense entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:
1. Q. State your name, rank and present station.
A, Tomas Guzman, officers' cook first class, U.S. Navy, attached to J.C.A.
2. Q. If you recognize the accused, state as whom. .
A. I do, Shinohara.
Examined by the accused: .
_ 3. Q. How long have you been in the U.S. Navy?
| A, 31 years and one month.
Z k. Q. Were you on active m;mt.mus. Navy at the time the Japanese
' invaded Guam?
A, I“'; .
I 5¢ Q.+ Where were you stationed?
A I mas stationed on the Penguin on & December.
| 64 a.:-tmmdmuummmmmm |
A: I was here in Agana. 4
Te q.utm,umm-u.n-thoapmuimmxuum il
. li mﬁl", Mhl A




8. Q. What month and year?
A. December, 1941.

9, Q. You say you were stationed on the Penguin, but at the time you were
in Agana on the day of the Japanese invasion of Guam?
A. I was in Agana, yes, sir.

10. Q. Were you or were you not made & prisoner by the Japana'se?
A. Yes, we were imprisoned by them.

’ 11. Q. On what date were you taken prisoner?
A. Wednesday morning, the 10th.

12. Q. About what time in the morning?
A. T was supposed to be locked up about 10:00 in the morning.

M——— -

13, Q. Where were you for the intervening hours between daylight and 10:00

o'clock in the morning of that day?
A. We surrendered about 6:00 o'clock in the morning and were taken to the

plaza and kept there until that time.

4. Q. Tell us if you know who the American Governor was at the time the
Japanese invaded Guam. !
A. Governor McMillin. _!

15. Q. Do you know that officer by sight? 1
A. Yes, I know him. I saw him before the Japanese came inj; that was the

- mrt; time I saw him.

16. Q. During the time you were on the plaza that morning, December 10, were ;
there other service personnel there? :
A. Yes, sir, lots of service personnel there at that time.

17. Q. Are you familiar with an organization known as Insular Guard? ’
A. I knowwery few over there. g

18. Q. Do you know what Insular Guard was?
A. They were supposed to guard the Island.

19. Q. Was its membership made up of civilians or service personnel?
A. Service personnel.

20. Q. What service?
A. American service.

21, Q. Army, navy or marine?
Ai lﬁﬂ-

22, Q. Did you see any member of the Insular Guard at the plaza that morning,

December 10, 19417
A. We were all mixed up, Insular Force and the Insular Guard during that

time.  There were two organizations there.

| 23 Q.Dqundoratmdrnutommt.nuyyoumr-kapt.inahunchﬂunyou-ny
mixed up?
A. We were all mixed up except the white enlisted men who were separated
from us.
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24 Q¢ During the time you were in the plaza that morning, did you see Governor
McMillin?
A. No, &ir.

25, Q. During that time, did you see the accused?
A. Yes, sir. I saw the accused after they got out of jail right in the
plaza there. That is all I saw that time,

26 Q< Look at this diagram on the blackboard and see if you know what it is
dramn to represent.
A. This is the plaza (witness indicating).

27. Q. How long did you live on Guam before the Japanese invasion?
A. I wae bom here.

28, Q. You were born here?
‘.i I.!’ lir-

29, Q. Do you remember whether or not there was a cathedral near the plaza?
l- I'B' .ir.

30, Q. Take a piece of chalk and indicate the location of that cathedral, if
you can do 80,

A. This is the cathedral, the tennis court here. There was a road here
and another road here. The Governor's palace here and the Insular Guard barracks
here. (witness indicating)

31, Q. This line is supposed to represent the plaza, by that you mean the
cathedral was inside the plaza?
A. No, eir, outside the plaza,

32, Q. Considering this line as the boundary line of the plaza, where was the
cathedral?
A. Over here. (indicating)

33. Q< Do you know where the Bank of Guam was?
A. Yes, sir, near the jail.

&
o

34e Q. Was the cathedral on the same street as the Bank of Guam?

A. Not on the same street because the Bank of Guam has a street in front
that goes straight to the hospital and in front of the cathedral there was a
road that goes up the hill,

35. Q. Here was the cathedral, here is the palace; where did Governor McMillin
live at that time, if you know?
A. In the palace.

36, Q. In the morning you were in the plaza, as you recall, where on the

plaza were you?
" As Right in front of the palace. .

37. Q. When you say right in front of the palace, you mean in the plaza?
_'l.-'!ll, sir.

38. Q. Please mark on that diagram where you were in that morning?
A. The witness did so (on the road leading to the palace).

39, Q. That would be on the street?




A: There was no street.

LO, Q. Were you not in the plaza?
A. No.

. L1, Q. Where were the other native personnel you said were there?
‘.l- Over b,r the civil j.ill

L2. Q. During that period of from 6:00 o'clock in the morning when you sur- 1
- rendered until 10:00 o'clock in the morning, did you remain about the same spot
in the plaza there or did you shift around from place to place in the plaza?

A. No, we stayed at one place.

L3. Q. What time did you leave the plasa that day?
A. About 10:00 o'clock we went in the Insular Guard barracks. x |

khe Q. How long did you remain there? i
A. I do not remember how long I stayed there but on the same morning, I

wae called up to duty as a cook and we were transferred over to the old Officers'

Club and did our coocking there. |

4L5. Qe How long were you held prisoner? |
A, From that time until the last part of January. , . j

L6, Q. Where were you kept as prisoner? III‘.
- A, At the Officers' Club, i.'

47. Q. Were you kept there day and night during that time? i_
A. Yes, sir. |

48, Q. Did you omn an automobile at the time the Japanese invaded Guam? 1]
A, Yes,

49, Q. When was the first time you saw that automobile after the Japanese

invaded Guam? |
A: At the time they got my car to use in the hauling of plumbers going |
around the island. .

50. Q. Who got your car?
A. The Japanese,

51, Q. Tell us if you know whether or not the Japanese took over all the auto-
mobiles belonging to citizens of Guam?

A. The only time I knew that Japanese took all automobiles was when I saw
a bunch of old automobiles in the plasa.

H 52. Q. About what date was that? :
A. They started the same day, December 10th. They did that every day until
they had all cars from the natives.

_‘ ' 53. Q< What type of work, if any, did you do during the period the Japanese
' were in Guam?
A. I mas a cook before the Japanese came in until the first shell came in

Guam from the shipe.

54s Q. What did you do after the Japanese came on the Island?
A. I mas taking up the same job, cooking for the Japanese,

W o |




55. Q. Did you ever make any delivery of food from the Japanese supply stores
to anyone on Guam?
A. Yes, I remember doing that a couple of times.

56, Q. Tell us in detail about that.
A. I was working for the navy; I was supposed to be a galley boy. They
called for me and told me to drive a car over to Shinohara's residence.

57+ Q. For what purpose was that food sent to the accused's residence, if you
= know?

A. Yes, eir, because I asked the chief commissary stemard why this food
was going to be used and he said we were going to have a party for the Japanese
Navy.

58, Q« Where was that party to be held?
A. I remember one time, the first time I think, it wae the old Elks Club.

59, Q. Going back to the question about the automobile. Did you know whether -
or not the Japanese took control of all automobiles belonging to Americans
then in Guam?

A. Yes, I know the Japanese took the American automobiles. I cannot say
what they did with them.

60, Q. During the period of the Japanese occupation of Guam, did youever see
any automobile in the possession of the accused?
A. Yes, sir.

61. Q. Please describe that aptomobile. i
A. I cannot remember the color.

62, Q. Do you remember the make?
A. No, sir, I do not remember the make.

63, Q. Did you know an officer in the United States Navy, named Lieutenant

Junior Grade James D. Davis? ,
A. Yes, sir, he came to the officers' mese in Guam.

64, Q. He was in Guam at what time?
A. Before the war.

65. Q. Was he in Guam at the time the Japanese invaded Guam?
A. I do not remember.

66. Q. When you say he was in Guam, can you fix with any certainty the time
you recall that he was in Guam?

A. I remember before the Japanese invaded the Island that he was in the
- Island but after the Japanese came in I cannot remember him that time. I sup-
posed I did not see him after that.

, 67. Q. Do you recall whether or not Davie had an autcmobile when he was in Guam?
I A, Yes, sir, I remember that he had an automobile.

68, Q. Can you describe that automobile?
A. I do not remember the make and color of the car. I just don't remember.

69, Q. You said a few minutes ago you recalled seeing the accused with an
automobile in l:lrll during the Japanese occupation, is that correct?
A. Yes, sir.
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70. Q. About what time or date was it, as you recall now, that you first
saw the automobile in the possession of the accused during the Japanese oc=
cupation?

A. I do not remember when he got the automobile because I was down at
Sumay first. I stayed there with the Japanese about 8 or 9 mt-hl. I do not
remember what date he had the car,

Cross-examined by the judge advocate:

7L, Q. Do you know of your own knowledge if the Japanese took Lisutenant Davis'
car?
‘.i I d.n nﬂt! wr O.f the d.t-.-

72. Q. Did you know that of your own knowledge?
A. Iﬂ., sir. ;

73. Q. Explain how you know it.
A. The way I know it is I heard lot of people talking they were going to
take all American cars and civilian cars from the civilians.

Th. Q. Did you see the Japanese take Davis' car? {
A, No. a

75« Q. Then you do not know whether or not they took it of your own knowledge?
A. This only I know. This man had a car belonging to American, yes, sir,

76. Q. Who took Davis' car?
A. I do not know.

| 77. Q. You delivered food to the accused more than one time, did you not? 1
A. Two times, I remember,

78, Q. To his residence? |

A, Yes, sir.

“ 79, Q. Did you ever see where that food was used after it went to his residence?
A A. No, I did not see that. They just told me to take it over to Shinohara's
__y" house and leave it there, so I just delivered it there and unloaded it and came

back to work.

80, Q. That food was taken from the Japanese Navy where you were working to the J
accused's residence by you, is that correct?
A. Yes, s8ir,

8l, Q. Where did the accused live at that time? ‘
L A. He lived next to Pedro Martinez's residence.

82, Q. What city?
A. Agana.

83, Q. You said that "when the accused got out of jail", what jail did he get
out of?
" A+ He got out of the eivil jail,

&I Q. Where was that civil JI:L'L?
" A. Right by the plaza.

85. Q. How long had he been in jail?
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A. I do not remember.

86, Q. In addition to your work at the Japanese Navy, you did run a business
of your own in Agana during the Japanese occupation, did you not?
Ay Yes, sir, you had to do something.

87. Q. Was there a license required from the Japanese Military Government at
that time to run a restaurant?

: The accused objected to this question on the ground that it was incompetent,
irrelevant and immaterial,

The judge advocate replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.
A. Yes, sir.

88, Q. Did you have a license to run a restaurant?

A. I had a license to open a bar that time and at the same time told me
to have a restaurant, but it was not complete restaurant at that time because
I don't have food yet. So I just run soup and coffee.

89. Q. You served soup and coffee?
A, Yes, sir.

90, Q. Where did you get the materials to make the soup?

A. I worked for the Japanese Navy and about three times a week, they had a
cattle for the navy and I happen to have part of the bones. I chopped up the
bones and the vegetables I got from the natives.

e

J;l.' Q. Did you charge for that soup and coffee?
v £ As Yes, sir. ;

92. Q. You say you never saw Governor McMillin after the Japanese came in, is

that right?
A+ No, sir, I did not see him after the Japanese came in.

93. Qs Do you know where Governor McMillin lived December 10, 19417
A. Yes, sir, he lived at the palace.

9. Q. Do you know Felix Nauta?
A. Yes, sir.

95. Q. Do you know Ignacio Salas?
A. Yes, sir, same fellow used to be one of the police.

96, Q. Do you know if they were members of the Insular Guard of Guam?
A. Yes, sir, I remember they were.

97, Q'- Salas and Nauta?
A. Yes, eir.




98. Q. Did you see them on December 10, 19417 g
A. No, sir, I did not see them because when I was in the plaza you can't
move, you Jjust sat down.

99. Q. Which way were you facing that day?
A. Facing the palace, sitting down on the grass and facing the palace,

You can't move. If you move you are gone,

< 100, Q« Was anybody in front of you?
A. Yes, sir.

A. Yes, sir.

102, Q. Do you know at what time the accused got out of jail on December 107
A. No, I do not know what time, but it was in the same morning, December 10. ,

103. Q. You do not know what time it was? ‘
A. No, sir,

104, Q. Did you see the accused when he was in jail December 107 |
A. I did not see him. :

105, Q. How did you know he was in jail?
A+ I know, because the word came out that they have to take all Japanese i
put in jail. That is all I know, so he must be there in jail.

106, Q. Do you know who let him out of jail?
A. I do not know the man. I do not know his name, but supposed to be the :
Japanese Government,

107. Q. What nationality was the man who let him ocut of jail? 5
A. I do not know; either navy or civilian.

108, Q. What nationality?

The accused objected to this question on the ground that it has already
been asked and answered.

The judge advocate replied.
The commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.
A. I do not know,

109, Q.+ Did you see the man who let him out of jail?
A. No, sir,

BExamined by the commission:

. un.q.m::mhkmmarjlundhmlodunook,mrmlpﬂlm?
A. Yes, slr.

111. Q. How long did you continue in that status as prisoner?
A. I worked for the Japanese since 10 December until when the first shell
came in from the ship.
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112, Q. Was that under charge of a sentry or a prisoner at large?
A. I wae working in the galley.

113. Q. But were you under any restriction, if so, what were they?
A. They sent me home every night.

114, Q. You lived at home at that time?
A. Yes, sir.

115, Q. You said that you operated a restaurant in Agana, how lcng after the
Japanese occupation did you start that?
A. About 6 months after the Japanese came in.

116. Q. At that time were you still a priscner of war?
Ay Yes, sir, I was still working for the Japanese.

117. Q. Were you given time off to operate the restaurant by the Japanese?
A: Yes, sir, they gave me that privilege, but I did not attend to my
restaurant, my family did that.,

118. Q. You still continued to work?
lt I.". mv

119, Q. Who took your automobile?

A. When I came down from my ranch that morning, I went over to work at

T7:00 o'clock and came back at 11:00 o'clock to the house. At that time my engine

was gone from the car, so I asked my neighbor who took the engine out and they
said some of the soldlers.

120, Q. Was that all they took just the engine and left the rest sitting there?
A. Yes, sir.

121, Q. Did they ever take that?
A« No, eir, I found that after my house was burned right beside my house.

122, Q. When you used the name, Shinohara, throughout your testimony, did you at
all times refer to the accused?

A. Yes, sir, that is what I know his name to be, Shinohara.
123, Q. Where you have mentioned the name Shinohara, you were referring to the
accused, that individual there, is that right?

A, Yes, sir.

Neither the accused, the judge advocate, nor the commission desired
further to examine this witness,

The witness said that he had nothing further to state.
The witness was duly warned and withdrew.

A witness for the defense entered and was duly sworn.
Bmamined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation.
k. Miguel Angel Olana, Bishop of Guam, resident of San Ramon Street, Agana.

e e
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2. Q. If you recognize the accused, state as whom.
A. Shinohara.

Examined by the accused:

A. On 10 December 1941.

ke Q. Where were you at that ﬂnﬂ
A. I was at that time in the morning, in the house of Judge Vicente
Camacho at a place called Maite.

5. Q¢ In Guam?
A. In Guam.

6. Q. Did you remain in Guam throughout the Japanese occupation?
A« I remained here for one month.

7. Q. Then where did you go?
A. After that I was taken prisoner and sent to Japan.

8. Q. On what date did you leave Guam?
A. I left Guam on 10 Jamuary 1942.

9. Q. How long had you been in Guam prior to the Japanese occupation of CGuam?
A. 23 years.

10. Q. Do you know Captain George J. McMillin, U.S. Navy?
A. Yes, sir, I know him.

1l. Q. Who waes the Governor of Guam at the time the Japanese came here?
A. It was Captain McMillin, United States Navy.

12. Q. Did you see Captain MeMillin in Guam after the Japanese came here?

A. When once I was taken to the hospital for sick call, I passed by the
roome of the hospital and there he was leaning, Captain McMillin, and he told
me, "Good morning, bishop, how do you do".

13. Q. Have you seen Governor McMillin since that time he spoke to you when
you were going to the hospital?

A. Yes, sir, Monday before our departure to Japan. One day before - 9
December 1942,

4. Q.+ What date did you depart to Japan?
A. We departed 10 Jamary.

15. Q« You say you saw t-h'- Governor one day before you departed for Japan.
What was the date, that you have in mind, as the date you saw the Gevernor?
A. I told you before I saw him at the hospital on the 9th of January,

1942.

16. Q. Where did you see the Governor the day before you departed for Japan?
A« In the cathedral.

17. Q. You say you saw the Governor the day before you departed for Japan?

N e



A, I also had a talk, Then I saw him on the day of departure on the
10th of January. I talked with him on the 9th of January and on the 10th of
January, I eaw him and he told me, "Good morning", that ie all, '

18, Q. Where did you see him on the morning you departed for Japan?
A. In the cathedral of Agana.

19, Qe+ What time was that when you saw him?
A. About 4:30 in the morning.

20, Q. Then where did you go after seeing the Governor at 4:30 that morning?
A. I went to the plaza De Espania.

21, Q. Did anyone else go to the plaza that morning?
A, All prisoners civilian and military, all together.

22, Q. Did you see Governor McMillin?
A. I cannot remember because before me was a big crowd of people, I
could not see.

23, Q. What time did you leave the plaza that morning?
A. We left the plaza on Sunday, 7:00 o'clock in the morning.

24, Q. Tell us, if you know, whether or not Governor McMillin left the plaza |
at that time. |

A. When I left the place, the Governor of Guam and the military and civil- |
ians remained in the place because I went on the military truck.

25, Q. Have you seen Governor McMillin since that time when you left the place?
A. I did not see him until he arrived at the Argentina Maru in the even-
ing 2:00 o'clock.

26. Q. Did you see Governor McMillin after you left the plaza that morning?
A. I cannot remember, I cannot see him because as I told you they were
on lines and he was behind and I could not see the Governor.

27. Q. Tell us, if you know, whether or not Governor McMillin left Guam that

day.
A. I say that the Governor of Guam, Captain MeMillin left Guam on December
10 for Japan in the evening about 6:00 o'clock.

28, Q. You say December 10, is that right?
A, Excuse me, Jamary 10,

! 29. Q. What year?
| 11 19h2|

30. Q. Did you see the accused at the plaza on the morning of Jamuary 10, 19427
A. No, sir.

| 31. Q. Where were you after leaving the cathedral and until you left the plaza
i that morning?

A. I was in the plaza in the side of the cathedral until we went to the
military truck. I was near the cathedral east side of the plaza,

32, Q.'Did you see any civilian near where you were during that time who were

not held by the Japanese as prisoner? _
A. Yes, eir, I have seen them but not near, but near the school Dorn Hall,

some native girls.
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33. Q. That is across the plaza where you were, is that currutt
A.-I was on the east and they were on the west.

34e Q. Did you see any Guamanian on the east side of the place during that
ptriodort.i-?
A. No Guamanian was allowed.

35 Q. Did you know anyone in Guam by the name of Francisco I. Deleon?
1' I"'. lire

36. Q. Did you see him that morning, January 10, 19427
‘l I did nﬂt- Bea hhi

37. Q. At the time the Japanese invaded Guam, did you have an automobile?
A, Yes, sir, I had a car after the occupation but for two days only,

38. Q. Then what happened to that car?

A. When my Secretary Brother was driving my car, Mr. Shinohara approached
to him and said, "Hey, Brother, where is the key of your car?" and he sald,
"Here". Then Shinohara took the key and sent him away.

39. Q. Did you ever see that car again?
A. I saw it very many times.

LO. Q. In whose possession?
A. Japanese officers.

L1, Q. Did the church in Guam have any cars here when the Japanese invaded
Guam?
A, Yes, the church has cars.

42. Q. How many?
A. About 12 CaTB,

4L3. Q. Tell us whether or not the church continued in possession of those cars
after the Japanese came to Guam?

A. After two days of occupation, all cars were confiscated by the Japanese
Government ,

The judge advocate objected to this line of examination regarding other
cars, on the ground that it was incompetent, irrelevant and immaterial.

The accused replied.
The commission was cleared.

The commission was opened. All parties to the trial entered and the
commission announced that the objection was overruled,

Examination by the accused continued:

Lk Q. How many cars of the church were so confiscated?
A. 12 CATSs and one truck.

4L5. Q. Did you see any of those cars after they were confiscated by the
Japanese Government?

A. I saw most of the times my car, but I could not distinguish the others
bomuthqmnllnfthm-hap,butlmldﬁiﬂinﬂlhqm.

=170

/by




——— g

L6. Q. And who was in possession of your car when you saw it?
A. Japanese officers,

47. Q. Did you ever see any of the cars you knew to be confiscated later in
the possession of civilians in Guam?
A. Never.

Cross-examined by the judge advocate:

4L8. Q. Did you ever see anyone driving your personal car after you gave it up?
A. I saw officers, but the name, I do not know.

" 49. Q. Japanese officers?

A. Yes, sir.

50, Q. That is the same car the.accused took?
A. YTes, the same car.

51. Q. When you were on the plaza, December 10, did you recognize everyone
who was on the plaza individually?
A. Prisoners or what?

52« Q. Everybody?
A. Not everybody, because we were so many - 600 people.

53« Q. Then some individual could have been there but you could not see them?
A. Yes, Mr. Underwood, civilian, was there, but not a&ll of them.,

54 Q. Did you know who used your car belonging to the church after you left
Guam?
A. I have no information.

Bamined by the commission:

55. Q. I believe you said you were taken to the plaza at 4230 in the morning
of 10 Janmary, is that correct?

A. Yes, sir, I saw Governor McMillin 4:30 that morning and he saw me and
said, "Goed morning, Bishop", :

56, Q. You were taken out to the plaza at 4:30 that morning?

A. No, not the plaza, inside the cathedral.

57« Q. What time did you arrive at the plaza?
1- m.r 6:301

58, Q. What was the state of the weather?
A. It was daylight.

59. Q. It was reasonably daylight?
A. Yes, sir, '

60. Q. You stated that the Japanese confiscated cars belonging to the church,
by that I assume they just took them and did not give you receipt for that
property, is that correct?

A. What happened to the world happened hers.
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61. Q« In other words, as far as you know, your automobile was confiscated
by the Japanese, is that correct?
A:. I think so.

Recross-examined by the judge advocate:

62, Q. You came to court today as witness in answer to a subpoena, did you not?
A. Yes, sir, as witness according to the note I signed.

Neither the accused, the judge advocate, nor the commission desired
further to examine this witness.

The witness said that he had nothing further to state,
The witness was duly wamed and withdrew,

The conmission then, at 11:20 a.m., adjourned until 9:00 a.m., tomorrow,
Tuesday, 21 August 1945.

Ninteenth Day

HEADQUARTERS,
ISLAND CCOMMAND, GUAM.

Tuesday, 21 August 1945.
The commission met at 9:30 a.m.
Present.:

Colonel ﬁlt-i:" T.H. GIJ.l.‘I.i'brd, U-3. mj-u. co'rpl’

Major Foster H. Krug, U.S. Marine Corps Reserve,

Major Harry S. Popper, junior, U.S. Marine Corps Reserve,

llldﬂr Robert H. w:l- U.S. Marine Corpl,

Captain Quentin L. Johnson, U.S. Marine Corps Reserve,

Captain Alfred J. Dickinson, junior, U.S. Marine Corps Heserve,

Lieutenant George W. Dean, U,S. Naval Reserve, members, and

Iieutenant Colonel Teller Ammons, Army of the United States, judge
advocate.

Joaquin C., Peres, civilian, reporter.

Isabel P. Zafra, civilian, interpreter.

The accused and his counsel.

The record of proceedings of the eighteenth day of the trial was read
and approved, :

No witnesses not otherwise connected with the trial were present.
A witness for the defense entered and was duly sworn.
Examined by the judge advocate:

1. Q. State your name, residence and occupation.
A. Jesus 8. Sayama, resident of Yona, not employed at present.

2. Q. If you recognize the accused, state as whom.
‘.-' I 'h, wt M-
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Examined by the accused:

Q. How long have you lived in Guam?
A. Going on 36 years.

Qe Were you in Guam at the time the Japanese invaded Guam?
A. Yes. '

Q. Were you in Guam throughout the time of the Japanese occupation of Guam?
A, Yes, o

Q. Do you speak Japanese?
A. I‘!, sir.

Qs+ Do you read Japanese writing?
A. I didn't go toofar in school and I have been here for a long time so

when it comes to those difficult characters I cannot read them.

8.

Qe Tell us if you know the name used by the Japanese for the Island of

Guam during the time they were here?

9

10,

.

12.

A. Guiya To.

Q. What does the word To mean in English?
A, It is commonly used for Island.

Qs Are you familiar with the Japanese term Dai Nisei?
A. Yes.

Qe What does that mean in English? :
A. It means children of Japanese extraction.

Qe I heard you use the word, "mestizo", what does that mean?
A. It means the children of Japanese extraction with Chamorro mother

and Japanese father or vice versa.

3.

.

Q. During the time the Japanese were in Guam, were thuﬁ Dai Nisei here?
As Yes,

Q. Tell us, if you know, whether the Dai Nisei ever held meetings in Guam

during the time the Japanese were here?

A. Yes,

Q. Were you at any such meeting?
A. Yes,

Q. Where was it held?
A. At the Omiya Kaikan,

Q. What is the meaning of the term, "Omiya Kaikan"?
A. It means something like Guam Club., It could be used as restaurant teo.

Q. What word means restaurant? .
A. Kai means gathering or a group and Kan is usually used in connection

with restaurant.

19.

Q. Thinking again of the meeting you say you attended of the Dai Nisei,

who presided at that meeting?
A. A member of the Menseibu.
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20. Q. Do you recall his name?
A« I remember there was a meeting held once and a man by the name of

Homure' presided. .

21, Q. Tell us, if you know what Homura's position was with the Menseibu?
A. He was the highest man at the Menseibu.

22, Q. What is the meaning of the term Menseibu?
- A, It means something like Governor of the Island,

23. Q. Was the accused present at that meeting?
A, Yes.

2ks Q. What, if any part, did he take at that meeting?
A. The accused interpreted what the presiding man had to say.

25. Q. Tell us what the presiding man said at that meeting? 4

A. He said that now that the Japanese are here, you children of Japanese
extraction should learn the Japanese language as well as the Japanese ways and
in case of fire or something of the sort you should help.

26, Q. Did the Dai Nisei do anything along that line -~ helping while the
Japanese were here?

"A. Yes, the members were assigned to go out in case of blackout to see i
that the order was carried out.

27« Q. Are you familiar with the term, Seinendan?
A, Yes.

28, Q. What does that mean?
A. To me, it means something like the Boy Scouts.

29. Q. Was there such an organization as Seinendan in Guam during the time i
the Japanese were here?
As Yea,

30. Q. Who was eligible for membership in that organisation?
A, Both Japanese and natives of Guam were eligible and they were divided
into two groups. One for the Japanese and another for the natives.

31. Q. How did the Seinendan as a club differ from the Dai Nisei as a club,
if they had any?
A. There is very little difference.

32. Q. Did the members of the Seinendan ever have drill - marching?
1- I-.l !

33. Q. Did the Dai Nisei ever have drills - marching?
A, Yes, they drilled too, but the Dai Nisel really means those of Japanese

extraction. A

34s Qs Tell us, if you know, whether there was an organiszation as such called
the Dai Nisei in Guam?
A. Tes, -

35, Q. Did you ever see the drills of the Seinendan?
A. Tes,




36. Q. Did you ever see the drills of the Dai Nisei?
'A+ The Dai Nisei members were Seinendans too, so they had to drill.

37. Qe Was there any difference in the drilling done by the Dai Nisei and the
drj.].'l.tngdun-hyth. other members of the Seinendans?
A: They were the same.

38. Q. Were guns carried by the people who did the marching?
A. No.

39. Q. Did the Seinendan include as members both Chamorroes and Dai Nisei?
A. Yes, but they were not grouped together.

4O, Q. Did the members of the Seinendan do any work while the Japanese were in
Guam as such members of the group?
A Yes,

kls Q. Tell us, if you know, whether they were paid for that work?
A. I do not know about the Chamorro Seinendan but the Japanese Seinendan
were not paid at the beginning but towards the end they were.

42, Qs How do you know they were paid towards the end?
A. Because the highest man of the Kohatshu gave me money to pay the workers.

43« Qe+ And did you use that money to pay the workers?
A. Yes.

L. Q. What is the meaning of the term Kohatshu?
A. Name of a firm something like the Atkine, Kroll.

4L5. Q. What type of work did the Kohatshu do on Guam?
A. It handled all business concerns.

L6. Q. You say you got the money from the Kohatshu and paid the people that
worked. What was the daily rate of pay of the people you paid, if you know?
A. Three yen per person per day.

47. Q. Were you in l.'iun the day the Japanese occupied Guam?
A, Tes.

4LB8. Q. What was that date, if you recall?
A. December 10.

49 Q« What year?
A. 1941.

50. Q. Where were you at the time the Japanese invaded Guam on that day?
.I..I--inj-d.l

51. ﬂt‘ﬂiﬂlﬁhﬂllﬂﬂltd?
ll“m

52, Qs When were you released from jail?
l.mtb“h:,nu-mm.
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54. Q. Tell us, if you know, where the accused was when the Japanese came to
the jail and before you were released from jail?
A. We were together at the prison.

55. Qs Tell us if you know the time he was released from jail?
A. We went out together.

56, Q. Does that mean you were released the same time?
" A+ Yes, we all lined up and got out together.

57. Q. Then where did you go?
" A We were marched to the plaza.

58. Q. The area within these white lines is drawn to show the plaza; here is
shown the jail across the street fram the plaza. All the way across the plaza
on the other side is the palace; here on this side of the plaza marked Dorn Hall;
here on this side of the plaza the cathedral and church building. From your
recollection of the plaza, jail, the palace, the Dorn Hall, the cathedral and
church building, are those correctly drawn?

A, Yes.

59. Q. Where were you taken on the plaza when you left the jail?
A. (The witness drew a circle to show where he was).

60, Q. Did you sce other people on the plaza that time when you arrived?
A. On this place, I saw many Guam service boys (the witness drew a big
circle  below the first circle).

61, Q. Did you see any American in the plaza at that time?
A. Some Americans were here (witness drew another circle below the second).

62. Q. When you left the jail and came to the plaza, were you under guard or
orders as to what you were going to do when you went out of the jail?
A. No, not under guard.

63. Q. Then what did you do?

A, I could wander about for a little ways because I was not under guard and
Father Calvo came around and told us that there was quite a number of dead bodies
that had to be buried, so I helped in obtaining shovels.

64e Q. From the time you arrived at the plaza until you left the plaza, about
how long a time do you think it was?

A, I was at the plaza practically all day, but I left the place only in case
I was sent out on errand to get water or something for the Japanese,

65, Q. Thinking of this as a line between the grass at the edge of the plaza and
the street. Is this place in the plaza the location of the Guamanian service
persorinel correctly spotted on the diagram?

ll I“-

66. Q. Did you know Captain George McMillin, United States Navy?
Jl- I..l I

67. Q. Did you ever see him in Guam prior to the Japanese occupation of Guam?
'll Yes. ’

68. Q. On the morning of which we are speaking, December 10, 194l, did you see
Govermzor McMillin that morning?
e ‘I. ‘I’“‘M see him. ’




69, Q. Did you see the accused on the plasa that morning after you left the
Jail and arrived at the plaza?

ul:'hnnm- released from the jail, I saw him, but after that I did not
see .

70, 2.' When the Japanese invaded Guam, did you or did you not own an automobile?
L] I“a
Tl. Qs Where was that automobile at that time?

The judge advocate objected to this question on the ground that it was
incompetent, irrelevant and immaterial.

The accused replied.
The commission was cleared.

The commission wmas opened. All parties to the trial entered and the
en_inian announced that the objection was sustained.

72, Q. You say you were at the plasa December 10, did you -umrmtmbu-
near the plaza that day?
A. Yes.

73« Q. Tell us whether or not you saw Japanese take automobiles and leave the
plaza that day.
A, Yes.

Ths Q. Describe in more detail what you saw.
A. On that day, December 10, I saw some of the Japanese driving automobiles
and at a later date I wa® also sent out to round up some cars,

75. Q. When you say Japanese driving automobiles, you mean Japanese who had been
living on Guam before that time or Japanese military personnel?
A, I meant the army soldier.

Cross-examined by the judge advocate:

76. Q. Did you live on Guam 36 years?
A. Yes, going on 36 years.

77. Q. How long have you know the accused?
A. Since his arrival on Guam.

78. Q. What date was that?
" A Idanotnl-mthnt..

79. Q. What year did you arrive on Guam?
A, 1910.

80. Q.+ The accused was already here at that time, wasn't he?
A. I do not know that because when I first arrived I lived at the ranch.

81, Q. The word, Omiya Kaikan; does the word, Omiya, mean temple in Japanese?
A+ No, itl-nllu-‘bhinllilﬂlrtem

82, Q. What is the word for temple in Japanese?
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Q. Does Omiya mean shrine in English?
A. No, Omiya Kiyokal means shrine, the two words together.

Q. Does Kaikan mean organization?
A, !.‘ﬂ-

Q. Does it mean also restaurant?
A. The last syllable there Kan refers to restaurant.

Q. Doesn't always refer to restaurant?
1. Yes.

Q. Does Omiya Kaikan mean temple or meeting place of an organization?
A. No.

Q+ Do you know Jesus B. Sayama?
A. I do not know him, I know Jesus S, Sayama.

Q< Who is that man?

: A. That is me.

90.

91.

92.

93.

o

95

96.

97.

98.

99.

. 100,

Q. Do you know Pedro Sayama?
A. Yes,

Ql Who is he?
A, My son.

Q. Do you know Jose B. Sayama?
A. Yes,

Q. Who is he?
A. My son.

Q. Where is he?
A. He is in Japan.

Q. Is he a prisoner?
A. I do not know., I have not heard from him since the war.

Q. He was on Guam, was he not, during the Japanese occupation?
A. No, he left the Island before the war was declared.

Q« Then you never have seen him on the Island since the war was declared?
A, No.

Q. Have you not a son by the name of Jesus Sayama also?
A. Tes.

Q. What is his initial?
A. Jesus B. Sayama.

Qs+ Then you do have a son by the name of Jesus B, Sayama?
A. Yes.

101. Q. Was he a member of the Dai Niesel?

A. Yes, i

102, Q. Was Pedro B. Sayama, your other son, a member of the Dai Nisei?

A: Yes. They are all members; they all had to be members.

~178-
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103. Q.
A,

m. Q.
A.

105- Qc_
A.

m; Q-
force?
A.

107. Q.
A,

108. Q.
A.

109. Q.
A.

110. Q-
A.

111. Q.
A.

112. Q.
A,

13. Q.
A.

1. Q.
A,

115. Q.
A

116. Q.

Why did they have to be members?
Because Dal Niseli is only for the Japanese.

Do you understand any English?
No.

Is it not a fact that Jose B. Sayama, your son, is in the Japanese Army?
Yes, so I heard.

Is it not a fact that he was on this Island with the Japanese invasion
No, he did not come here.

How many meetings of the Dal Nisel did you attend?
Two.

Was there any one present but the members of the Dai Nisei?
No.

Is that private or public meeting each one you attended?
No, it was not public.

Who is in charge of the Dai Nisei Club on Guam?
The number one man of the Menseibu,

Did you see the accused at both meetings that you were at of the Dai Nisei?
Yes,

What was the name of the man that was in charge of the Dai Nisei?
Hommura .

What position did he hold, if any, on the Japanese Government?
He was the Island Governor,

What nationality was he?
Japanese .

How do you know he was in charge of the Dai Nisei?
Because he presided at the meeting.

Was the accused the interpreter at this meeting where this Japaneese

presided?

A,

117. Q.
L—' A.

120, Q.
'

121. Q.
L

I!F .

Was the accused the interpreter of both meetings you were present at?
Yes,

Did you see the accused present on the times you saw the Dai Misei drill?

« YOB,

What was the accused doing at that time?
Just like we did, Jjust stood on one side and watched.

How many times did you see the Dai Nisel drill?
lh.n;t:l.ul.

Did you see the accused present at all those times?
Sometimes he was not present.
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/ 122, Q. Were you a member of the Dai Nisei Club?
A. No.

123, Q. How did you happen to be at the meeting of the Dai Nisei Club?
A. It was not mentioned what kind of meeting so I just went there to find out.

124, Q. Who told you about the meeting?
" A The order came from the Menseibu and Shinohara passed the word around.

. B 125, Q. By Shinohara, you mean the accused?
‘.4 I‘..

126. Q. Do girls belong to the Dai Nisei?
A, Yes, girls were members of the Dai Nisei but when meetings were held,

they were not present.

127. Q. Girls were never present at the meetings, is that correct?
A. Yes. Sometimes they were present but I do not know what kind of meeting

it was,

128, Q. How do you know they were present?
A, Because I was present too and I saw them.

129, Q. What dates were the meetings you attended?
l-l I fﬂrgotl

130, Q. What length of time after the Japanese came in on December 10, was the

" first meeting you attended?
A. Maybe about 6 months later.

131. Q. Six months after the Japanese came in was the first time you attended
a meeting of the Dai Nisei, is that correct?

L._—ﬂ . ‘.-l 'Ill-
[ 132. Q. Who was the head of the Seinendan of Guam?
1- Homure .

133. Q« Was thl:t- the same Homura, the head of the Dai Nisei?
" Ae YeoB,

134« Q« What was the purpose of the Seinendan?
" A« I understand it is similar to the Dai Nisei - to learn the Japanese
language as well as the customs and to help in case of fire, typhoon and to know

{ how to drill.

135, Q. What was the purpose of the drills?
A, Just to learn the drills so in case samething happened they would know
just how to go about it.

136, Q. In case what did happen?
A, In case of fire, in case they do not understand the language then they

can't give orders.

137. Q. What language would the order be given in?
A. Japanese.

138, Q. What were the age requirement belong to the Seinendan?
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A« I am not very certain, but I believe it was from 16 to 2, years. In case
of girls; even if they were married before reaching the age of 2 years, they
become members.

139. Q. What was the age requirement of the Dai Nisei?
A+ No certain age necessary. Even right after birth you can be a Dai Nisei.

140, Q. 'On members of the Dai Nisei organization on Guam, what were the age limits?
R ot A. I do not know the age requirement, but I believe they take any age.

f-— 141, Q. In these meetings you attended of the Dai Nisei, how many emall boys did
you see?
A. I did not see any.

142, Q. What is your nationality?
A, Japanese.

143, Q. Did you attend this Dai Nisei Club?
‘-I' !.BI-

U, Q. Did you see other full blooded Japanese in the Dai Nisei Club?
A, There were others present but I forgot their names.

145, Q. Did you see any Guamanian Chamorro at the meetings you attended of the
Dal Nisei?
-‘u- Hﬂ'-

146, Q. Could you state the purpose or principles of the Dai Nisei Club?
A. For the members to learn the Japanese language, the Japanese customs
! and to help in case of typhoon or fire.

147. Q. Is that all the purposes they were organized for?
A. That is all I know,
’rN-;

148: Q4 Do you know if the members of the Dai Nisei Club ever worked on any air

field?
A+ I do not know if they worked as a Dal Nisei or Seinendan, but they worked,

149. Qs Do you know if any member of the Dai Nisei worked on the communication

lines during the Japanese occupation?
Ao Yes,

150. Q. Do you know if members of the Dal Nisei Club worked on tunnels, fox holes?
A. Yes. That was an order from the Menseibu. I also helped.

151, Q. Did members of the Dai Nisei work on these air fields, communication lines
and tunnels in a s;rnup?
A, Yes,

152, Q. Do you know if any member of the Dai Nisei Club gave their services free
when working at the air field at Sumay?
A. Yes, their services were free.

153, Q. Do you know who assigned them that work?
A+ Yes,

154, Q« Who was that?
A. Menseibu Cho Homura.




155, Q. Did he personally assign them that work?
A. He didn't personally go around, but he had an order passed out.

156, Q. Did anyone ever come to your house to order your son Jesus B, Sayama to
go to work on the air field?
As Yoo,

157. Q« Who was that?
A. I forgot who the person was that came. There was a paper passed around.

158, Q. Was it the accused?
A. No.

159. Q. Did the members of the Dai Nisei when they got paid, get their pay from
the Kohatshu?

A. In the event that they were working for the air field then the air field
manager took care of it; when they worked for the electrician group then the
electrician took care of it, but they turned over to the Kohatshu and then the
Kohatshu paid them.

160, Q. Did the Kohatshu consist of many organisations?
A. I do not quite understand that, but perhaps the Kohatshu had charge of

it under order from the groups.

161, Q. Where did you get the money that you paid the members of the Dai Nisei?
A. From the Kohatshu.

162+ Q+ How did you know how to pay the members of the Dal Nisei?
Ay A list of names came with the money.

163. Q. That is the first you knew you were to pay them when that list of names
came with the money, is that correct?
As A book of the list of workers was kept and from that book one could tell

how many days work was done. ;

164. Q. And that book came with the money and by that you knew who to pay?
A: No, not that book.

165. Q. In fact your son Jesus B, Sayama kept that book, did he not?
A, Eyery day there was one local Japanese that took charge of the list of

workers.

\ 166, Q. And your son Jesus B, Sayama then did not give you the list of names
i of who to pay, is that right?
| A, No.

lﬁ'r.' ﬁ.l Did your son Jesus B, Sayama work on some of these projects, the air field,
as member of the Dal Nieed?
A, Yes.

lﬂ-lﬁ;hlhnﬂt the foreman of the group of workers there with him at that

time? :
A. At the beginning, he was the time-keeper, he took charge of the book.

169. Qo As time-keeper, did he not submit to you the list of who to pay?
A. Yes, !

170.'Q.;Mm statement where you said that your son Jesus B. Sayama did not
keep the record is incorrect, is it not?
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A. At the beginning, Jesus kept the names in a small note book and then
when he came home, those names were transferred to the big book. Later on when
the big book was in use, it was given to one who was to take care of the men,
At the beginning there was no record because the service was free, later on when

{ they were to get paid, a record was kept.

171. Q. Who turned you loose from the jail on December 10, 19417
A. An army soldier.

7 172, Q. What soldier?
A. Japanese Army.

173. Q. You said that the accused was in jail with you?
A, Yes,

174+ Q. And you and the accused were released together?
A. Tes, we were in line. :

175. Q. After you and the accused were released from the jail, when was the last
time you saw the accused on the morning of December 10, 19417

A, After we were released and marched over to the plaza and while standing
there, that was the last time I saw him.

176. Q. Did you see him leave you at that time?
A, No, I did not see him.

177+ Q+ While you and the accused were in jail before you were let out, did you
hear any conversation between the accused and somebody there?
A, Yes, there were many people there and they were all talking.
178. Q« Do you remember the name of the Japanese member of the armed forces that
opened the jail?
A. I do not know,
179, Q. Were you asked for by name at that time?
The accused objected to this question on the ground that it was irrelevant.
The judge advocate replied.
The commission announced that the objection was overruled.

The question was repeated.

A. No.

180. Q. When were you put in jail?
A. & December 1941,

181, Q. Did you see the accused at that time in Jjadl?
A, Yes, we were together,

182, Q. What is Captain McMillin's first name?
A. I dﬂ not know,

The witness was duly warned.

. The commission then, at 12:05 p.m., adjourned until 9:00 a.m., tomerrow
Wednesday, 22 August 1945. ;
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